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l A T E D E N / TA TEDEN 

S& boj zaienla 
znova? 

Vladinim predlogom reforme pokojninskega in invalidskega sis
tema, ki jih je ponudila javnosti v okviru tako imenovane Bele 
knjige, so se poleg na čase že nesmiselnih lustracijskih razprav pri 
dvigu politične temperature pridružile še dodatne skrbi, saj se sko
raj istočasno dogovarjamo tudi o delovnopravni in socialni reformi. 
V parlamentarni proceduri je namreč tudi predlog novega zakona 
o delovnih razmerjih ter zakona o zavarovanju za primer brezpo
selnosti. Da je breme še težje, pa je vlada predlagala še svoje 
varčevalne ukrepe. In na dlani je bojazen, da bo vse skupaj najbolj 
čutil delavski razred, pa naj se sliši še tako socialistično. 

Prav zato so upravičeni očitki sindikatov, da želi s predlagano 
delovnopravno, pokojninsko in socialno reformo država enostavno 
preložiti breme na ramena ljudstva, delavstva. Zaradi tega 
predvsem med delavci že počasi vre. Upravičeno, kajti tako odkrite 
agresivnosti, kot je vladin z Ropovim ministrstvom na čelu v tem 
primeru, ni nihče pričakoval. 

Ni naključje, da so bili z vsebino Bele knjige prvi seznanjeni no
vinarji, šele kasneje sindikati, ki so socialni partnerji in so upra
vičeno pričakovali, da bodo k sodelovanju povabljeni že pri nasta
janju predlogov. Morda si je vlada s to potezo želela pravočasno 
pridobiti javno mnenje na svojo stran. Ali je s tem uspela, pa je 
vprašanje zase, nanj pa zaenkrat še ni pozitivnega odgovora. 
Dejstvo pa je, da je reforma pokojninskega in invalidskega zavaro
vanja v Sloveniji nuja, saj jo je navsezadnje zahtevala tudi Sve
tovna banka za razvoj in je to eden od pogojev za naš vstop v Ev
ropo. 

In v čem je bistvo nezadovoljstva delavcev? Namesto da bi poko
jninska in invalidska reforma zaposlovanje vzpodbujala, deluje s 
predlogi v Beli knjigi na ta pomemben eksistenčni dejavnik desti-
mulativno. In če so se morda pravočasno zbudili sindikati, ki so 
včeraj v Ljubljani pripravili množičen protestni shod, in če so rea
girali tudi upokojenci, ki prek Desusa v odgovor že pripravljajo 
tako imenovano sivo knjigo, potem se vprašujem, kje je mladina. 
Marše mladih ta reforma res ne tiče? Prav ti, ki sedaj pridno gulijo 
šolske klopi in študirajo, ti, ki jim je že tečno poslušati zdrahe ok
rog Bele ali Sive knjige in shodov, prav ti bodo posledice predlaga
nih reform najbolj čutili. Če bo namreč obveljal predlog polne sta
rosti upokojitve 65 let, potem se mladim ne bo izplačalo zaposliti 
pred 28. ali 30. letom. Lahko se bodo upokojili sicer že prej, a po 
predlogu v Beli knjigi se bodo morali zato zavestno odreči delu svo
je pokojnine ali pa bodo morali zaslužiti toliko več, da si bodo lah
ko zagotovili polno pokojnino še z zavarovanjem v predlaganem 
tretjem stebru. 

A četudi je bela knjiga povzročila toliko hudih besed in pranja 
umazanega perila, je prinesla vendale nekaj pozitivnega. Vsaj v 
tem primeru je združila interese vseh štirih največjih slovenskih 
sindikatov. S predlogi v Beli knjigi je namreč vlada, morda nehote, 
dreznila v osje gnezdo, saj z njimi poskuša posegati po že doseženih 
pravicah delavcev. Po pravicah, ki so si jih od delodajalcev že iz
borili in jih dogovorili, ki so že zapi
sane v kolektivnih pogodbah. Mar je 
kruti kapitalizem vse to pohodil, 
mar se boj začenja znova? 

Mestna hiša je odeta v praznične lučke ... i Foto: M . Ozmec 
P T U J / 95-LETNICA OSNOVNE SOLE MLADIKA 

Pripravili rtastuvo in 
pv&lfiracffo 12. decembra praznujejo v Os

novni šoli Mladika v Ptuju 95-let-
nico sedanje šolske stavbe. 
Svečano bodo obeležili tudi 
pričetek izgradnje mansarde, ki bo 
omogočila vsem učencem samo 
dopoldanski pouk, pridobili pa 
bodo še prepotrebne prostore za 
knjižnico, čitalnico, medioteko in 
dodatne prostore za računalniško 
učilnico. S tem bo šola izpolnila 
tudi prostorske pogoje za prehod 
na devetletno osnovno šolo. 

Slavnosti se bosta udeležila tudi 
župan mestne občine Ptuj Mi
roslav Luci, in državna sekratarka, 
mag. Teja Valenčič. 

V šolski telovadnici so pripravili 
razstavo Zgodovina šolstva na Ptu
ju, ki bo od 15. do 19. decembra 
odprta za javnost. Izdali so še pub
likacijo 95 let lepotice ob Dravi, ki 
vas bo seznanila z razvojem šolstva 
na Ptuju od leta 1513 dalje in jo bo 
možno dobiti ob obisku razstave. 

Ur 

CENTRALNA KURJAVA 
V O D O V O D 
Ugodne cene storitev 
in mater ia la 
Franc i STRELEC 
Prvenci 9b, M.: 755-4>7.CTeier 

MESTNA OBČINA PTUJ 
K o m i s i j a z a p r i z n a n j a i n o d l i k o v a n j a 
Na podlagi 20. člena Odloka o priznanjih Mestne občine 
Ptuj (Uradni vestnik občin Ormož in Ruj, št. 35/95) Komi
sija za priznanja in odlikovanja Mestne občine Ruj objavlja 

RAZPIS 
z a p o d e l i t e v p r i z n a n j M e s t n e o b č i n e P t u j v e l i k a o l j e n -
k a , o l j e n k a 

I. 

Mestni svet Mestne občine Ruj bo podelil v e l i k o o l j e n k o 
za izjemne zasluge na področju kulturne dejavnosti, 
umetniškega ustvarjanja in poustvarjanja, ki predstavljajo 
Mestno občino Ptuj v širšem kulturnem prostoru. 
Župan Mestne občine Ptuj bo podelil o l j e n k o za uspehe, 
dosežene na kulturnem področju. 

I I . 

Predlogi in priznanja morajo vsebovati osebne podatke 
kandidata oz. podatke o predlagani organizaciji, delovni 
skupnosti, podjetju, organu in društvu ter natančen opis 
posebnih in izrednih uspehov, doseženih na področju 
kulturne dejavnosti. 

I I I . 
Predloge za podelitev priznanj je potrebno poslati Komisi
ji za priznanja in odlikovanja Mestne občine Ptuj najkas
neje do 11.1.1998. 
Predloge za podelitev pnznanj Mestne občine Ptuj lahko 
dajo podjetja, organizacije in skupnosti, organi, društva in 
posamezniki. 

IV. 

Priznanja bodo podeljena na prireditvi ob praznovanju 
slovenskega kulturnega praznika. 

KOMISIJA ZA PRIZNANJA IN ODLIKOVANJA 
MESTNE OBČINE PTUJ 



AICTUALNO 

L E N A R T / PREKINJENA 30. SEJA OBČINSKEGA SVETA 

OBČINSKI SVETNIKI KRITIČNI DO PRIPRAVLJENEGA GRADIVA, KI 
JE PO MNENJU NEKATERIH PREPISANA ZBIRKA LEPIH ŽELJA • 
STRATEGIJO VENDARLE SPREJELI, POTRDILI ŠE REBALANS 
LETOŠNJEGA PRORAČUNA, POSTAVILI KOPICO VPRAŠANJ TER 
SEJO V PRVEM DELU PREKINILI 
Lenarški svetniki so se minuli četrtek zbrali na zadnjem 
letošnjem zasedanju in med drugim pretresli kratkoročno stra
tegijo gospodarskega razvoja občine. To je bila poleg rebalansa 
letošnjega proračuna osrednja točka dnevnega reda, ki je napo
vedoval zanimivo, razgibano in polemično zasedanje. 

Začeli so z obravnavo novega 
modela sodelovanja lenarških 
sadjarjev z družbo Mercator-
Slosad, nato pa natresli množico 
pobud in vprašanj, še bolj pa kri
tično analizirali ponujeno strategi
jo gospodarskega razvoja. Zaradi 
obilice dela so sejo prekinili in jo 
nadaljevali v torek, ko so ugriznili 
v še eno kislo jabolko - v proble
matiko predšolskega varstva ot
rok. 

Lenarški občinski svet je po 
pričakovanju potrdil ponujeni mo
del sodelovanja sadjarjev z družbo 
Mercator-Slosad, vendar so svetni
ki pripominjali, da je do tega 
prišlo prepozno, saj so stari sa
dovnjaki že zdavnaj uničeni. Mo
del je usklajen z ministrstvom za 
kmetijstvo in gozdarstvo, pa tudi s 
stališči pristojnega odbora za kme
tijstvo pri DZ. Ivan Rop in Milan 
Repič iz SLS sta projekt sicer 
podprla, vendar izrazila dvom v 
napovedi, da bo krovno podjetje 
pri vsem skupaj vzdržalo 15 let. 
Miroslav Bauman (LDS), 
predsednik odbora za kmetijstvo, 
pa je opozoril, da je gradivo poda
no na razumljiv način, projekt je 
zasnovan sodobno, saj se države, ki 
na kmetijstvo nekaj dajo, povezu
jejo po kmetijskih panogah. Na
jvažnejši je trg, ki zagotavlja neko 
znosno ceno, gre za naročeno 
proizvodnjo in za znanega kupca. 
Po mnenju Milana Edra (SDS) je 
projekt prišel 20 let prepozno, zdaj 
bodo vsaj kosili travo in koprive, 
ki so na veliko zarasle več kot 50 
ha površin pri Sveti Ani. Opozoril 
je na nujnost nadzora nad uporabo 
denarja, v preteklosti so namreč 
nekateri na račun kmetijskega to

larja počeli vse mogoče. Za delo
vanje rizičnega sklada se je zavzel 
tudi Jože Šuman (SKD) in pro
jekt v celoti podprl, kar je nato 
družno storil še občinski svet. 

V nadaljevanju so deževale po
bude svetnikov. Rajmund 
Lebreht (SKD) ni dobil odgovora 
na vprašanje o tranzitnem prome
tu skozi Lenart, Srečko Šalamun 
(Zeleni) je vprašal občinsko upra
vo, kdaj bo organiziran razgovor s 
krajani Senarske o izbiri trase 
avtoceste. Srečko Vogrin (SDS) je 
seznanil svetnike z vlogo Mototu-
rista, da bi občina izdala garancijo 
za najetje posojila v višini 8 milijo
nov tolarjev, kar so zavrnili in 
sklenili, da bodo to problematiko 
obravnavali na eni od prihodnjih 
sej. Jože Šuman (SKD) je vnovič 
načel izbor trase avtoceste in terjal 
odgovor, zkakaj so ekologi ugoto
vili, da južna varianta trase ni 
sprejemljiva. Aleksander Šosterič 
(neodvisni) je predlagal občinski 
upravi, naj izdela strategijo do od
dajanja prostorov v najem za izva
janje javne zdravstvene službe. 

Še bolj so bili svetniki kritični 
do gradiva o kratkoročni strategiji 
razvoja občine. Srečko Vogrin 
(SDS) je povedal, da papir prenese 
vse, da so to lepo napisane reči, 
pravljice o tem, kaj vse bi morali 
narediti. "Ob branju tega gradiva 
sem dvakrat zaspal," je povedal od
krito Vogrin in dodal, da se pri 
vsem preveč slepomiši in teoretizi
ra. Milan Eder (SDS) je tudi pove
dal, da nekdo lepo prepisuje gradi
va, da številke o obrtnikih in dela
vcih pri njih niso točne in da se 
preveč zaposluje na črno. Za tu
rizem se ne naredi nič, ni pre

nočišč, zato je predlagal, da bi 
občina bolj podprla tovrstni razvoj 
in da bi letno dobili vsaj 5 novih 
ležišč. "Za pravljice ne morem gla
sovati," je bil odločen Milan Eder. 
Stanko Kranvogel (SKD) pa je 
predlagal, da naj bi gradivo dopol
nili in mu dali dušo ter dokument 
vendarle podprli. Kratkoročno 
strategijo je podprla tudi Marija 
Šauperl (ZLSD) in se zavzela za 
večji poudarek na kulturno-infor-
macijsko-turističnem področju. 
Pogrešala pa je strateške usmerit
ve. Z njo se je strinjal tudi Ivan 
Rop (SLS) in dodal, da v Lenartu 
že na začetku vsako zasebno inici
ativo takoj zatrejo in ljudem 
naženejo strah v kosti. Gradivo so 
s pripombami podprli še Marjan 
Klobasa (SKD), Miroslav Bau
man (LDS) in Jože Šuman 
(SKD). Oglasil se je tudi 
podžupan Ivan Vogrin, Srečko 
Šalamun pa je predlagal, naj se 
programski svet imenuje do 20. 
decembra, prav tako projektni sve
ti, ki naj opravijo prvo delo, nato 
pa naj o vsem skupaj vnovič razp
ravlja občinski svet. Predvidoma 
že po 31. januarju prihodnje leto. 
Na nekaj odprtih vprašanj je pri 
tem spomnil še Milan Repič 
(SLS) in vprašal, kaj je z gradivom 
Mas-Coma, zakaj ga še ni na 
dnevnem redu. Predsednik OS 
Milan Gumzar je povedal, da mu 
to ni jasno in da bo zanimive raz
vojne pobude Mas-Coma sam 
uvrstil na prihodnjo, 31. sejo 
občinskega sveta. 

Strategijo so s pripombami spre
jeli, nato pa še rebalans proračuna, 
ki je večji za 29 milijonov tolarjev. 
Proračunska poraba v občini Le
nart naj bi letos znašala milijardo 
in 47 milijonov tolarjev. 

M a r j a n TOŠ 

P T U J / ENERGETSKO SVETOVALNA PISARNA 

Na Ptuju je bila 28. novembra odprta energetsko svetovalna 
pisarna, ki deluje v okviru projekta EINSVET, ki ga financira
ta Ministrstvo za gospodarske dejavnosti v okviru dejavnosti 
učinkovite rabe energije in Agencija RS za učinkovito rabo 
energije, izvaja pa Gradbeni inštitut ZRMK. 

Energetski svetovalci vam lahko 
strokovno pomagamo pri vaših 
težavah in nudimo pomoč iz celot
nega spektra energetskega sveto
vanja za občane. Nikoli ni pre
pozno; tudi če ste hišo že zgradili 
in v njej živite, stanovanje že kupi
li in ga opremili, pa vas pestijo 
problemi, vam energetsko sveto
vanje ENSVET lahko pomaga 
odpraviti težave. Kar pa je najpo
membnejše, brezplačni nasveti 
vam bodo privarčevali denar, 
povečali zadovoljstvo in ugodje bi
vanja. 

Svetovalec vas bo, odvisno od 

obsega in narave zastavljenega 
problema, povabil v pisarno ali pa 
vas obiskal na objektu. Predhodno 
vas bo poprosil, da pripravite 
potrebne podatke o zgradbi, ogre
valnih napravah, porabi goriva in 
projektni dokumentaciji. 

V pisarni ENSVET si boste lah
ko ogledali razpoložljivo strokov
no literaturo in dobili strokovna 
brezplačna svetovanja o energetski 
sanaciji zgradb, toplotni zaščiti, iz
biri ustreznih oken in zasteklitve, 
izbiri ogrevalnega sistema in ogre
valnih napravah, rekonstrukciji 
ogrevalnega sistema, regulaciji og

revalnih sistemov, uporabi 
obnovljivih virov energij, izbiri 
ustreznega energenta, zmanjšanju 
porabe goriva, uporabi varčnih 
gospodinjskih aparatov, pripravi 
tople sanitarne vode in varčni rabi 
električne energije. 

Kadar se kažejo znamenja ener
getskega problema (to pa so poraba 
nad 15 1 olja/m2 stanovanja/leto, 
rosna stekla na oknih nihanje za
ves ob zaprtih oknih, plesen na zi
dovih, da vleče od hladnih zidov, 
ledene sveče na žlebovih, dimnik 
kondenzira, pušča rjavo barvo in 
razpada, dimni plini so temni, gos
ti in smrdljivi), vas vabimo, da se 
oglasite v Energetsko svetovalni 
pisarni Ptuj, Mestna občina PTUJ, 
Mestni trg 1, vsak ponedeljek in 
sredo od 16. do 18.30 ure. 

Energe tsko sve tova lna 

P T U J / LEKARNIŠKE ZGODBE SE NI KONEC 

Odloiiiev možna 
h w soglasju 
S tem, ko so ptujski mestni svetniki in svetnice kot soustanovi-' 
tel ji javnega zavoda Lekarne Ptuj zavrnili lokacijo oziroma! 
zemljišče za gradnjo nove lekarniške enote pri zdravstvenem! 
domu na Potrčevi ulici v Ptuju, na območju osrednje ptujske 
zdravstvene cone, ki zagotavlja zdravstvene storitve za občane 
vseh devetih občin na Ptujskem in širše, lekarniške zgodbe šei 
ni bilo konec. 
Glavni raz log za o d k l o n i l n o s ta l i š če naj b i b i l o p r i p o r o č i l o 
s k l e p a m e s t n e g a sveta iz jun i ja prejšnjega le ta , da naj se 
l e k a r n i š k a e n o t a us tanov i na d e s n e m bregu Drave , v 
m e s t n i četrt i Breg, pa tudi prepr ičanje , da s t e m ustvarjajo 
n e l o j a l n o k o n k u r e n c o z a s e b n i l ekarn i , k i re sn i c i na l jubo, 
tudi če bi že l e la , v s e h receptov, k i nas ta ja jo na t e m 
o b m o č j u , n e m o r e rea l iz irat i . V j a v n e m zavodu Lekarne 
Ptuj pa so trdno o d l o č e n i priti na lokac i jo n a Potrčevi , kjer 
nas taja več ina receptov i n kjer j e gradnja nove l e k a r n i š k e 
e n o t e e k o n o m s k o u t e m e l j e n a . 

Čisto drugačni interesi pa so 
vodili svetnike in svetnice dru
gih občin na Ptujskem, ko so 
razpravljali in sprejemali soglas
je o omenjeni lokaciji oziroma 
zemljišču. Vseh osem svetov jo je 
namreč potrdilo, k takšni rešitvi 
se nagiba tudi zdravstvena stro
ka, ki pravi, da če je nekdo res
nično bolan, naj pride do zdravil 
v najkrajšem možnem času. Prav 
tako se je doslej osem svetov no
vih občin na Ptujskem odločilo, 
da potrdi Jožeta Gorenca, sedan
jega direktorja javnega zavoda 
Lekarne Ptuj , za direktorja v no
vem štiriletnem mandatu. 
Soglasja ni dala še občina Destr-
nik-Trnovska vas; če ga ne bo, 
bodo morali razpis ponoviti. 
Eno soglasje pa jim manjka še za 
imenovanje tretjega zunanjega 
člana sveta, ki ga imenuje drugih 
osem občin. Dva je pred tem že 
potrdila mestna občina Ptuj, in 
sicer dr. Rajka Brgleza in Mi
roslava Letonja. V občini 
Majšperk, od koder še ni soglas
ja, pa so bojda povedali, da bodo 
lekarnarjem soglasje za tretjega 
zunanjega člana dali, če se bodo 
tako odločili tudi v drugih 
občinah. Kandidat za tretjega 
člana je dr. Zdravko Roškar. 
Odločanje s soglasjem pa je 
potrebno, ker so vse občine sous
tanoviteljice javnega zavoda, 
tudi v primeru zemljišča, ne gle
de na sprejete kriterije delitve, 
ker delitvena bilanca še ni bila 
opravljena. V mestni občini Ptuj 
so si to zadevo namreč drugače 
razlagali, da o zemljišču na svo
jem lahko odločajo le oni. Da bi 
se izognili drugačnim razlagam, 
ki bi se še lahko pojavile, smo za 
mnenje zaprosili ministra za lo
kalno samoupravo mag. Boža 
Grafenauerja, ki je odgovoril: "V 
zvezi z vašim vprašanjem o smi
selnosti razprave o lokaciji nove 

enote lekarne na vseh svetih no
vih občin na Ptujskem dajemo 
naslednje pojasnilo. Vsaka 
občina v skladu z zakonom izva
ja na svojem območju javnoup-
ravne naloge, ki imajo značaj lo
kalnih zadev javnega pomena 
oziroma so oblastne naloge. Te 
naloge se nanašajo tudi na rabo 
prostora. Mestna občina Ptuj je 
pristojna za sprejem prostorskih 
aktov oziroma za oblikovanje lo
kacijske dokumentacije, s katero 
se določa raba prostora na nje
nem območju. S problematiko 
delitve premoženja med novimi 
občinami, ki so bile ustanovljene 
na območju prejšnje občine Ptuj , 
pa se srečamo šele pri konkret
nem odločanju, da se bo na 
določenem zemljišču, na kate
rem je sicer v skladu z občinski
mi predpisi taka gradnja 
mogoča, res zgradila nepre
mičnina za omenjeni namen. 
Ker zakon o lokalni samoupravi 
ne vsebuje izrecne določbe o 
pravnem nasledstvu novih občin 
na premoženju prejšnjih 
družbenopolitičnih skupnosti in 
ne opredeljuje niti načina razde
litve nepremičnega in pre
mičnega premoženja, ustanovi
teljskih pravic in kapitalskih 
vlaganj, niti upravljanja s tem 
premoženjem do razdelitve, je o 
tem odločalo Ustavno sodišče 
Republike Slovenije. V 
obrazložitvi svoje odločbe U-I-
75/96 (Ur. list RS, št. 68/96) je 
zavzelo stališče, da je vse pre
moženje nekdanjih občin posta
lo lastnina novih občin, ki so 
nastale na območju starih. V na
daljevanju obrazložitve Ustavno 
sodišče tudi ugotavlja, da so na 
območju nekdanjih občin nasta
le nove občine, ki so pravne nas
lednice starih, ter nadalje, da 
pravne naslednice nekdanje 
občine razpolagajo s skupnim 

premoženjem sporazumno. To 
premoženje je po 2. odstavku 18. 
člena zakona o temeljnih 
lastninskopravnih razmerij nji
hova skupna lastnina vse do tre
nutka, ko bodo občine uredile 
svoja medsebojna pre
moženjskopravna razmerja in 
razdelile premoženje. Za up
ravljanje in razpolaganjem s pre
moženjem do razdelitve se upo
rabljajo pravna pravila, ki veljajo 
za ravnanje lastnikov stvari v 
skupni lastnini. 

Soglasna odločitev vseh ude
leženih občin o izvedbi gradnje 
na zemljišču v skupni lastnini, 
na katerem je v skladu s predpisi 
občine to mogoče, je torej v skla
du z zakonom potrebna. 
Soodločanje ne bo potrebno, ko 
bo razdelitev nepremičnega pre
moženja opravljena." 

Iz tega izhaja, da v danih raz
merah za gradnjo nove lekarne 
na zemljišču ob zdravstvenem 
domu soglasja ni. Obstaja 
možnost, da razpravo v 
ptujskem mestnem svetu pono
vijo in soglasje sprejmejo. Lahko 
pa razpravo ponovijo na vseh 
svetih ob ponujeni drugi lokaci
ji. Primernejše kot je zdajšnja v 
ptujski lekarni ne vidijo. Ponov
no odločanje o zdajšnji lokaciji 
je toliko bolj realno, ker naj bi 
bila tako javni zavod Lekarne 
Ptuj kot tudi mestna občina Ptuj 
v intenzivnih razgovorih z Le
karniško zbornico Slovenije, ki 
naj bi v obstoječo lekarniško 
mrežo v mestni občini Ptuj , ki ni 
zakon, vključila še četrto lekar
no. To pomeni, da bi ob zdajšnji 
lokaciji ob zdravstvenem domu 
dobili toliko zahtevano in 
pričakovano lekarno na Bregu. 
Zanimivo bo seveda počakati na 
odgovor ptujskih mestnih svet
nikov in svetnic, če bo predlog v 
lekarniški zbornici sprejet. 

Take zgodbe se lahko ponovijo 
tudi v drugih primerih, ker de
litvene bilance še ni in je, kot 
kaže, še dolgo ne bo. Zgodba o 
novem povezovanju na 
Ptujskem, ki bo temeljila na 
novi kvaliteti, pa se tudi vse bolj 
oddaljuje. Tista o zvezi občin na 
Ptujskem kot zametku bodočega 
regionalizma pa še veliko bolj. 

M G 

K R A N J / SAVA IN GOODVEAR V SKUPNIH DRUŽBAH 

G90€fyear xm Savo 
naibonša roiitev 
Podjetje Sava iz Kranja letos beleži rekordno prodajo in 
dobiček ter se nahaja v vel ikem razvojnem vzponu. Po 77 le
tih obstoja pa pomembno posega tudi v mednarodno konku
renco na področju gumarstva. Lani je Sava s prodajo zas
luži la 245 milijonov dolarjev, od tega 177 pri prodaji pot
niških in tovornih plaščev. 

10. decembra je bil namreč po
dpis pogodbe o dolgoročnem sode
lovanju med Savo, gumarsko in 
kemično industrijo, d.d., in vodil
nim svetovnim gumarskim kon-
cernom The Goodyear Tire & 
Rubber Company. S tem sta 
partnerja končala pogajanja o 
skupnih družbah za izdelavo avto
mobilskih plaščev in gumenih teh
ničnih izdelkov, za kateri sta pis
mo o nameri podpisali maja letos. 
V skupni družbi za proizvodnjo in 
prodajo avtomobilskih plaščev 
ima Goodyear 60-odstotni delež, v 
družbi za proizvodnjo in prodajo 
gumenih tehničnih izdelkov pa 
75-odstotnega. Gre za naložbo v 
višini skoraj 120 milijonov dolar
jev. Sam Gibara, predsednik ter 
glavni in izvršilni direktor Goody-
earja, je ob tej priložnosti povedal, 
da bo to partnerstvo okrepilo nji
hov čedalje trdnejši položaj na za
hodnoevropskih trgih in na odpi-
rajočih se trgih srednje Evrope. Ja
nez Bohorič, predsednik uprave 
Save je prepričan, da bo vstop v 
družino Goodyear Savi omogočil 

hitrejšo rast in s tem. zagotavljanje 
delovnih mest, dostop do 
vrhunske tehnologije ter vseh sve
tovnih trgov. Prednosti te stra
teške povezave pa so tudi večja var
nost vseh zaposlenih, obetavnejše 
možnosti zaposlovanja ter 
možnost utrjevanja pozicije bla
govne znamke Save na svetovnih, 
zlastih pa evropskih trgih. V dese
tih letih naj bi s pomočjo Goody-
earja obseg proizvodnje avtomo
bilskih plaščev podvojili. Letno 
bodo proizvedli osem milijonov 
plaščev za osebna vozila in pol mi
lijona za poltovorna vozila. Glede 
na še nekatere druge pridobitve 
sodelovanja z Goodyearjem (nov 
program so cevi za klimatske 
naprave v avtomobilih in ustano
vitev prvega centra za tovrstno 
proizvodnjo in prodajo v Evropi) v 
Savi ocenjujejo, da je povezava z 
Goodyearjem najboljša rešitev. 

Vrsti evropskih držav, kjer ima 
Goodyear razširjeno svojo poslov
no mrežo, se bo tako pridružila 
tudi Slovenija. Lani je prodaja 
koncema Goodyear dosegla čez 
trinajst milijard dolarjev. Nas
lednje leto bodo praznovali stolet
nico obstoja. Vizija, ki so jo spreje
li, jih do leta dva tisoč vodi na vrh, 
na pozicijo prvega in največjega 
svetovnega proizvajalca v svoji veji 
industrije. 

M G 

TEDNIK je naslednik Ptujskega 
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POROČAMO. KOMENTIKAMO 

Izvedeli smo 
36. SEJA MESTNEGA SVETU 22. PECEMBRil 

Predsedstvo sveto mestne občine Ptuj je na seji 4 . decembra skle
nilo, da bo 36. seja 22. decembra. Svetniki in svetnice bodo 

razpravljali o šestnajstih točkah dnevnega reda, med drugim o reba
lansu proračuna za letos in sklada stavbnih zemljišč ter o nekaterih 
odlokih, ki se nanašajo na podeljevanje koncesij na področju gos
podarskih javnih služb. 

POSUJ 77S0 KG TEKSTILA iN USNJA 
¥ dosedanjem poteku ekološko-humanitarne akcije "Tekstil-usnje 

'97", ki poteka od konca oktobra na območju mestne občine 
Ptuj, je bilo razdeljenih 571 O kompletov vreč, Vrnjeni pa 802, s sku
paj 7750 kg tekstila in usnja. Rdeči križ in Karitas sta prevzela 2600 
kg uporabnih izdelkov, na zalogi jih imajo še 150 kg. Odpadnega 
tekstila skupaj z usnjem pa je bilo pet tisoč kg. V projekt "Tekstil-usnje 
'97", je trenutno vključenih 1 2 delavcev, ki še vedno delajo v neure
jenih razmerah, čeprav so se preselili iz Centra za ravnanje z odpadki 
na Dornavski cesti v nekdanja vojaška skladišča na Potrčevi. 

IZOBRAŽEVANJE ZA VINOGRADNIKE 
Ljubitelji vina in vinogradniki iz Ljutomersko-ormoških goric se vsa

ko zimo poleg kletarjenja posvetijo tudi pridobivanju novega 
znanja. Tako bo v nedeljo ob 9. uri v hotelu Ormož predavanje s 
področja kletarjenja o posebnostih nege vina v posodah inox. Preda
val bo dr. Mojmir Wondra. (vki) 

PEUVNICE O POPOINILNIH BEJAVNOSTIH 
Uvodnega dela delavnic o dopolnilnih dejavnostih na kmetijah, ki 

jih organizira lokalna razvojna koalicija zo območje mestne 
občine Ptuj ter občin Zavrč in Domova v sodelovanju s Kmetijsko 
pospeševalno službo pri Obdravskem zavodu za veterinarstvo in živi
norejo Ptuj, se je udeležilo 24 udeležencev, v glavnem kmetov. 
Večina želi izvedeti več o blagovni znamki, vinski kulturi, dejavnosti 
kmečkega turizma, žganjekuhi in predelavi sokov. Po teh sklopih se 
bodo delavnice tudi nadaljevale. Predavanje o vinski kulturi bo en-
ajstego decembra, 1 7. o trženju gostoljubnosti in 1 8. o žganjekuhi. 

POGOVOR S 24 OBČINAMI 
Na sklepni slovesnosti letošnjega projekta Moja dežela - lepa, ure- \ 

jena in čista so predstavniki 24 slovenskih občin podpisali dogo- \ 
vor o uresničevanju tega projekta. Kot pokrovitelja v projektu sode- | 
lujeta ministrstvi za okolje in prostor ter za malo gospodarstvo in tu- I 
rizem. Podpisniki dogovora bodo že v letu 1998 tekmovanje o ure- \ 
janju okolja organizirali in spodbujali kot sestavni del razvoja občin. 
Prav tako bodo spodbujali urejanje okolja in omogočali delovanje j 
turističnih in drugih društev in zvez v občini in regiji kot osnovnih no- \ 
silcev urejanja okolja za turizem. Zagotavljali pa bodo tudi sredstva \ 
za izvajanje aktivnosti v turizmu in za urejanje okolja. Za izvajanje i 
projekta na občinski ravni bodo občine v sodelovanju s turističnimi | 
društvi in zvezami ustanovile odbore. Sestavni deli projekta "Moja i 
dežela - lepa, urejena in čista" so spomladansko čiščenje okolja v \ 
marcu in aprilu, urejanje obrežij vode "Od izvira do morja" ter drugi \ 
projekti urejanja okolja za turizem. \ 

PRIZNANJA NAJBOLJŠIM ZPRAVILIŠČEM i 
tudi letos so v projektu Moja dežela - lepa, urejena in čista sode

lovala slovenska naravna zdravilišča. Priznanja bo Turistična 
zveza Slovenije podelila najboljšim 15. decembra v Moravskih Top
licah na slovesnosti, ki jo pripravljajo v sodelovanju s tem zdravi
liščem in Pomursko turistično zvezo. Med večjimi zdravilišči bodo 
priznanja prejeli Moravske Toplice, Radenci in Atomske Toplice, med 
manjšimi pa Šmarješke Toplice, Zdravilišče Laško in Terme Ptuj. 

ŠENTILJ NAJBOLJŠI MEJNI PREHOP 
o najboljši mejni prehod je bil letos izbran mejni prehod Še'ntilj. 

ifcPriznanje so mu podelili 6. decembra, poleg tega pa še carini
kom posebno delovno mizo. Ocenjevanje mednarodnih mejnih pre
hodov je tradicionalna akcija RTV Slovenije, radia Koper in radia 
Maribor ter Turistične zveze Slovenije. : 

SPLOŠNA BOLNIŠNICA MARIBOR NA 
INTERNETU 

Na straneh Interneta ima svojo domačo stran tudi Splošna bol- \ 
nišnica Maribor, s čimer se še bolj odpira v svet. 

V SOBOTO NA PTUJSKI TV 
Tudi v tokratni informativni oddaji ptujske televizije ne bo manjka 

zanimivih prispevkov, ki so vezani na dogajanja v Ptuju in okolici. | 
V Domu upokojencev v Ptuju so praznovali 70-letnico, ZLSD je v Ptu- | 
ju organizirala strokovno konferenco o priložnostih slovenskega | 
podeželja. Perutnina Ptuj je uspešno ptujsko in slovensko podjetje, :| 
dr. Nikša Mudnič je odprl zasebno ambulanto, dr. Marija Milošič je ;| 
priljubljena ptujska zdravnica, izšla je monografija Ptuj in okolica na i| 
razglednicah 1891 -1 945 , v OŠ Olge Meglic so praznovali dan šole, ^ 
folklorna skupina ptujske bolnišnice je predstavila projekt "Meščans- ,; 
ka noša in plesi Ptuja 19. stoletja", Miklavž je obdaril otroke, na J 
programu pa je tudi stalna rubrika o KTV. :| 

P r i p rav i l a : M G 

PTUJ / S STROKOVNE KONFERENCE ZDRUŽENE LISTE 

Pod9f Ife ima ptlložnosH 
v N a r o d n e m d o m u v Ptuju so se 2 9 . novembra / b r a l i pol i 
t ik i , m e d nj imi j e bi l tudi m i n i s t e r za kmeti js tvo Ciril 
S m r k o l j , in s trokovnjaki z r a z l i č n i h področ i j de lovanja iz 
c e l e S loveni je , da bi skupaj s p o b u d n i c o s trokovne konfe 
rence o pr i l ožnos t ih s lovenskega podeže l ja , Z d r u ž e n o l i s 
to s o c i a l n i h demokratov , začrtal i ce lovi t razvoj s lovenske
ga podeže l ja , na k a t e r e m živi skoraj po lov ica s l o v e n s k e g a 
prebivalstva, k i m u j e p o t r e b n o zagotovit i kva l i t e tno 
življenje. Kakovos tnega razvoja pa ni m o g o č e vnest i od zu
naj , gospodarsk i in s iceršnj i razvoj tega o b m o č j a mora te
melj i t i na l o k a l n i h vir ih, j e b i l o v uvodu k o n f e r e n c e še po
sebej poudar jeno . 

Za Slovenijo je konferenca po 
besedah predsednika Z L S D Bo
ruta Pahorja pomembna tudi 
zato, ker z njo želijo sooblikovati 
nacionalno soglasje o 

vsesplošnem pomenu razvoja 
podeželja in njegovi vključitvi v 
celostno strategijo modern
izacije oziroma slovenskega 
vključevanja v Evropsko unijo. 

Z njo Združena lista socialnih 
demokratov napoveduje svojo 
vidnejšo vlogo pri razpravi o pri
hodnosti slovenskega podeželja. 
Kot je v razpravi o celovitem 
pristopu k razvoju podeželskih 
skupnosti poudarila dr. Ana 
Barbič z Biotehniške fakultete -
oddelka za agronomijo, ki je bila 
ena od sedemnajstih strokovnih 
referentov, imajo prebivalci 
podeželja izredno pomembno 
vlogo v varovanju podeželskega 
prostora, naravne in kul turne 
dediščine ter v razvijanju gospo
darskih, posebej še kmetijskih 
dejavnosti. Kvaliteten razvoj 
podeželja je mogoč le z inter
disciplinarnim pristopom in 
razvojnim partnerstvom. 

Konferenca je dala številne 
dobre pobude za razvoj slo
venskega podeželja. Mag. Zlatko 
Jenko, dr. vet. med., je ob zakl
jučku strnil nekaj ugotovitev, ki 
bodo kažipot pri oblikovanju na
daljnjih aktivnosti na tem 
področju. Osnovna je bila, da 
slovensko podeželje ima pri
ložnost. Kolikšna je in ali jo 
bomo znali izkoristiti v pravi 
meri, je predvsem odvisno od ag
rarne politike države in od 
spoznanja, da je decentralizacija 
odločanja nujnost. Pri tem je po
membno tudi spoznanje, da je v 
procesih prilagajanja slovenske
ga kmetijstva ob vključitvi v EU 
nujno in potrebno sodelovanje 
vseh subjektov, ne glede na poli
tično pripadnost, saj je cilj sku
pen - ohranjanje slovenskega 

podeželja. "Strategija, ki je graje
na na grožnjah o propadu slo
venskega kmetijstva ob vstopu v 
EU, ne more pričakovati pozi
tivnega odziva podeželja. To so 
pokazale tudi javnomnenjske 
ankete. Zavedati se moramo, da 
si odgovornost za podeželje deli
mo vsi, tako meščani kot 
podeželani. Velikokrat je razvo
jna problematika podeželja v tes
ni povezavi s prostorskim in re
gionalnim razvojem mestnih 
središč. Prav zato je nujno kon
cipirati razvoj podeželja na re
gionalnem nivoju, ob znanih 
problemih, možnih rešitvah in 
primernih virih, ki jih je nujno v 
večji meri alocirati na raven lo
kalnih skupnosti," je med dru
gim v sklepni besedi strokovne 
konference poudaril mag. Zlatko 
Jenko, dr. vet. med., predsednik 
strokovnega sveta Z L S D za 
podeželje. 

Vsi ukrepi, ki so vezani na raz
voj podeželja, in ki jih bo spreje
mala država, morajo biti pre
mišljeni in utemeljeni. Pomem
bna je tudi njihova kontinuiteta. 
Ponovno pa bo potrebno pregle
dati tudi v parlamentu sprejeto 
strategijo slovenskega kme
tijstva in jo uskladiti z novimi 
spoznanji in zahtevami glede 
pridruževanja EU in glede na 
naše možnosti. Podobno velja za 
živilsko industrijo, kmetijske 
kombinate in zadruge, 
izobraževalne in svetovalne in
stitucije. 

Pr ip rav i l a : M G 

DORNAVA / SEJA OBČINSKEGA SVETA 

Vodovod v Sfrmcv pred rokom 
Svetn ik i dornavskega o b č i n s k e g a sveta s o n a četrtkovi 
seji prece j č a s a govori l i o infrastrukturi . S o g l a š a l i s o , 
da s e razveljavi o d l o k o taks i za ustvarjai \ ie odpadkov 
in povrač i la za i zkor i š čanje t a k s e za ustvarjanje 
odpadkov ter povrač i la za i zkor i š čanje i n rabo p i tne 
vode v o b č i n i Dornava . Prebiva lc i o b č i n e naj b i p o n o 
vem plačeva l i za k u b i k porab l jene p i tne vode 102 ,62 
tolarjev. O m e n j a c e n a vkl jučuje tud i n a m e n s k a 
sredstva za izgradnjo infrastrukture . 

V prihodnjem tednu naj bi pričeli priključevati nove 
naročnike na vodovodni sistem v naselju Strmec pri Polenšaku, 
seveda ob vnaprej poravnanih obveznostih. 

Med številnimi pobudami in predlogi svetnikov so znova opo
zorili na sanacijo železniškega prehoda v Borovcih ter da bi mo
rali vse ceste opremiti s primerno prometno signalizacijo. Ivan 
Meško je predlagal, da naj bi bila ena smer za šolski avtobus tudi 
skozi naselje Mezgovci. Precej časa so se pogovarjali o gradnji 
pločnikov in potrdili 15-članski gradbeni odbor. Svetniki so go
vorili tudi o rebalansu letošnjega proračuna, ki naj bi znašal 112 
milijonov 229 tisoč tolarjev. Sprejeli so cene za uporabo mrliške 
vežice v Dornavi in na Polenšaku, ki znaša za domačine 7 tisoč, 
za druge pa 10 tisoč tolarjev. Sprejeli so sklep, da do delitvene 
bilance ne bodo glasovali in sprejemali sklepov za tiste ustano
ve, katerih soustanovitelji naj bi bili po delitveni bilanci. 

Za Članico sklada za ljubiteljsko kul turno dejavnost so potrdili 
Marijo Velikonja. Soglašali so, da bo dedek Mraz obiskal tudi 
otroke občine Dornava in jih do drugega razreda osnovne šole 
obdaril. Obravnavali so tudi pritožbo skupine občanov iz 
Dolnjega Brega pri Polenšaku, ki ogorčeno ugotavljajo, da jim je 
začasni sovaščan Milan Lovrenčič pri gradnji svojega večjega 
objekta uničil novo cestno prevleko. 

M S 

G O W R I S E . . . 

... D A so ljudje razočarani, 
ker kosmati in rogati spremlje
valec Miklavža ni odnesel no-
Imtega slovenskega politika. 
Ljudje celo menijo, da se jih je 
ustrašil, saj so mnogi hujši od 
hu....! 

... D A se po vsej državi odpi
rajo energetske pisarne. Men
da zato, da bi politikom 
končno dopovedali, da ne 
kaže trositi energije v prazno. 

... D A so Ribničani že pohiteli 
s serijsko izdelavo rešet. Da bo 
mogoče v skladu s predlaga-

n i n na hitro preseja-
ti: . e. 

... L»i i je Miklavž prinesel 
Ormožanom kondomat. Le 
kaj jim v zezi s tem 
pripravljata Božiček in dedek 
Mraz? 

... D A upokojenci v odgovor 
na belo pišejo državi sivo knji
go. Tisti, ki nimajo dela in 
možnosti za penzijo, bodo ver
jetno napisali črno. 

... D A bi bilo dobro po vseh 
predavanjih, kako pravilno 
kletariti in negovati mlado 
vino, pred prazniki organizi
rati še predavanja na temo: 
kako ga piti in ravno voziti. 

... D A so ptujski vinarji posla
li predsedniškemu kandidatu 
Cerarju pošiljko najboljšega 
vina v zahvalo za pred kame
rami in mikrofoni narejeno 
reklamo. Pa tudi zato, da bi se 
po izčrpanosti malo okrepčal. 

... D A so v ptujskem podvozu 
montirali močnejše črpalke. 
Prej je ljudi ogrožala voda, se
daj pa lahko koga še potegne v 
jašek in naprej v Dravo. 



VkHmiVOSTI, REPORTAim 

V I T O M A R C I / KDO BO POSKRBEL ZA NAJSTAREJŠO H ISO? 

200-lettta dpmaiiia 
- kup niievni.-
Vi tomarčanom |e b i l a še do letošnjega le ta lesena, s 
slamo k r i t a hiša neka j dragocena. Sedaj je opuščena, 
že na pol podr ta in nihče se ne zmeni zanjo. Letos je 
namreč neurje močno poškodovalo s lamnato streho na 
skora j 2 0 0 let s tar i domači j i , do obnove še ni pr iš lo 
in zdi se, da bodo ruševine ob cesti ostale do p r i 
hodnje spomlad i . 

Občina Destrnik - Trnovska 
vas je sicer prosila kul turno mi
nistrstvo za finančno pomoč pri 
obnovi, saj naj bi hišo na novo 
prekrili s slamo, ji dali novo 
življenje in domačijo v pri
hodnje vključili v kul tumo-tu-

ristični program. Nič od tega se 
do danes ni uresničilo in videti 
je, da za tale dragoceni spomenik 
v Slovenskih goricah resnično ni 
na razpolago nekaj milijonov to
larjev. Kdo bo vitomarški etno
loški spomenik rešil propadanja 

in kdo dal hiši novo podobo, je 
danes težko reči, kajti lesena, s 
slamo krita hiša se je že skoraj 
sesedla. Nekoč tako ohranjena in 
domačinom v ponos je danes 
samo še podoba vaške sramote. 

7 . Mohor ko 
O d n e k o č p r e l e p e g a e t n o l o š k e g a s p o m e n i k a v 
V I t o m a r c i h 5 8 j e o s t a l o m a l o s l e d i . Foto: T M 



lANIMIVOSTh REPORTAZS 

U U B U A N A / MODNI BAZAR ' 9 7 Predsiavlli najnovejše modne stvaritve 
Letošnji modni bazar je bil že 17. Na 

dveh revijah v Gallusovi dvorani Cankar
jevega doma so se z modnimi novostmi 
za letošnjo jesen ter pomlad in poletje 
'98 predstavili tekstilci, izdelovalci 
usnjene konfekcije, obutve, modnih do
datkov, kozmetike in nakita. Modni bazar 
ima svoje mesto na področju oblačenja, 
in kot poudarja njegov avtor Rok Lasan, 
izpolnjuje svojo vzgojno in informativno 
nalogo pri potrošniku ter povezuje 
različne segmente industrijskega obliko
vanja, podjetništva in proizvodnje. 
Modni bazar pa je tudi napovedovalec 

modnih trendov za novo sezono. 
Čeprav so mnenja o njem deljena tudi 

med modnimi delavci, je bil dobro spre
jet. Videli smo nekaj odličnih kolekcij, 
med njimi Lisce iz Sevnice, Rašice iz 
Ljubljane, Industrije usnja Vrhnika, 
Vezenin Bled in Barbare Plaveč. Ptujska 
kreatorka se je predstavila s kolecijo 
dvanajstih večernih oblačil iz žameta, 
čipke, satena in lureksa, pri katerih je 
zaznaven svetovni modni trend v večerni 
modi. 

M G 

PTUJ / KLUB ROMANTIKA PONOVNO ODPRT 

Mocbia revi/d piviskih oArHi/froir 
v klubu Romantika, ki je 

pred dnevi ponovno odprl vra
ta, so ptujski obrtniki (Twiggy, 
Al zlatarna, DaUgo, butik Iva
na, frizerstvo Elnett in kozme
tičarka Klavdija Ciglar) 29. no
vembra pripravili drugo modno 
revijo. Poudarek je bil na ele
ganci, za koreografijo je 
poskrbela Božena Krivec, ki je 
za nastop pripravila tudi 
odlični plesalki Natali in Tino. 
Kot manekenke so nastopile 
ptujska dekleta Darja, Maja, 
Tamara, Nataša, Lidija in Gor-
dana. 

Skupina ptujskih obrtnikov, 
ki jih povezuje velik entuziazem, 
želi svoje kupce sproti seznanjati 
s svojo kvalitetno ponudbo. Prvo 
odmevno modno revijo so 
pripravili v diskoteki Joy, druga 
je bila v Romantiki , tretja bo po novno v Zlati črti, kjer naj bi bil 

stalni modni prireditveni pros
tor. Na januarski modni reviji 

bodo predstavili modo za sloves
ne priložnosti. 

M G 

Z m o d n e r e v i j e v k l u b u R o m a n t i k a , k j e r s o k o t m a n e 
k e n k e n a s t o p i l e D a r j a , M a j a , T a m a r a , N a t a š a , L i d i j a 
i n G o r d a n a . Foto: L a n g e r h o l c 

PTUJ / S PREKVALIFIKACIJO DO NOVEGA POKLICA 

P r v i u d e l e ž e n c i p r o g r a m a p r e k v a l i f i k a c i j e z a p o k l i c k u h a r j a i n n a t a k a r j a . 
Foto: L a n g e r h o l c 

Z razvojem gostinstva in turiz
ma na Ptujskem se širijo tudi za
poslitvene možnosti v tej de
javnosti. Delodajalci predvsem 
povprašujejo po delavcih s po
klicno izobrazbo. Zato so v 
podjetju Animacija v sodelovan
ju z republiškim zavodom za za
poslovanje že v lanskem letu 
pričeli prekvalifikacijo brezpo
selnih za dva gostinska poklica: 
kuhar in natakar. Program 
prekvalifikacije traja eno leto, po 
končanih obveznostih v šoli so 

se kandidati vključili v prak
tično usposabljanje pri deloda
jalcih, ki je oblikovano kot us
posabljanje z delovnim razmer
jem. Po supešno opravljeni prak
si, ki traja 400 ur (tri mesece), 
slušatelji dobijo spričevalo in s 
tem novi poklic kuharja ali nata
karja. Kot je povedala vodja 
programa prekvalifikacije Mili
ca Rubin, si vsi slušatelji, ki so se 
vključili v program prekvalifika
cije v lanskem letu, že nabirajo 
nova znanja in izkušnje v gos

tinstvu. Vsem, ki so že opravili 
prakso, so 14. novembra v Ani
maciji podelili spričevala. 

Zaradi velikega zanimanja za 
poklic kuharja in natakarja bodo 
v kratkem v omenjeni program 
prekvalifikacije vključili novo 
skupino brezposelnih, ki želijo 
delati v gostinski dejavnosti, s 
čimer si odpirajo nove možnosti 
za zaposlitev. 

M G 



6 • KULTURA, IZOBRAŽEVANJE 

Zdaj v kulturi 
Branko Gradišnik: 

Leta sedmili skomin 
Prijetno in zabavno, pa vendar nekoliko zah

tevnejše branje se nam ponuja v knjigi Leta sedmih 
skomin, ki jo je v samozaložbi izdal avtor Branko 
Gradišnik. Gradišnik je v njej objavil približno po
lovico izbranih esejev, ki jih je objavljal v Sobotni 
prilogi Dela v letih 1993-1996 pod naslovom Prav 
nič zaupno. Naslov se nanaša na "naše skomine 
poosamosvojitvene zavesti", kot je zapisal avtor, ki 
bi jih lahko poimenoval hiša, kraj, jezik, politika, 
lahkovernost, občila in sprava. To so tudi, čeprav 
neimenovana, poglavja knjige, v kateri najdemo 
tako ostroumne in nadvse humorne zapise o naši 
družbeni stvarnosti, kot je na primer Teorija kole-' 
rabnih krpic, v kateri Gradišnik iz časopisnih ses
tavkov sestavi svojo teorijo o prometni nesreči ta
kratnega obrambnega ministra Jelka Kacina. Teo
rijo dokaže še z naslednjim spisom z naslovom 
Bridke posledice nepravilnega umiranja. Pripo
ročamo pod geslom "Na smrt smešno". 

Stanislav Kovač: 
Zamolčane zgodbe slovenske 
tranzicije 

Stanislav Kovač (1967) je bil novinar Mladine, se
daj pa je samostojni novinar. Zamolčane zgodbe s q | 
plod njegovega novinarskega dela in prav zato seve
da niso povsem neznane, res pa je, kot piše tudi v v 

knjigi, da imajo uradni konec (ki ga piše država) in 
neuradnega (ki je zapisan v knjigi). Gre za 18 zgodb 
o nekoč znanih in velikih družbenih slovenskih 
podjetjih, katerih postopni propad je povezan s 
spornim lastninjenjem družbenega premoženja, 
odlivom kapitala v tujino, finančnimi malverzacija-
mi. . . Iz njih izvemo o nepravilnostih v Ljubljanski 
banki, sistemu Hypoco, Cardu, Dadasu, o podjetni
ci leta 1992, Sandiju Grubeliču, Hitu, Litostroju, 
Metalki Commerce, podjetjih Ona-on, Optimizem, 
o Stanovanjskem skladu, ministru Janezu Siršetu, 
kriminalnih dogajanjih v Slovinu, Smeltu, Tamu, 
Vidmu iz Krškega in Primexu. Naslov obljublja ve
liko. Priporočamo vsem, ki se zanimajo za današnje 
stanje v slovenskem gospodarstvu. Geslo: "Druga 
stran znamenite zgodbe o uspehu". 

Tone Dodlek: Vsak 
srček ima svoj smrček 

"Najtrajnejše so hiše iz peska, postavljene na obali 
sanj." To je eden izmed povsem neklasičnih aforiz-
mov iz Dodlekove nove knjižice z naslovom Vsak 
srček ima svoj smrček. Kot že naslov obrne na gla
vo klasično razmišljanje, tako Mariborčan Tone 
Dodlek (avtor pesniških zbirk Passo de muerte, 
Med dvema ognjema, Celek, romana Anatol, 
otroškega dela Pikica) nadaljuje v tej maniri z nena
vadnimi, a ko premislimi še kako verodostojnimi 
mislimi, ki še najbolj spominjajo na aforizme. Ne
kateri so prav posrečeni, zato velja imeti knjigo 
doma in prijateljem zrecitirati iz nje tu in tam kako 
bistroumno misel. Knjižica je izšla pri Zvezi kul
turnih organizacij Maribor, bogato pa jo je ilustri
rala Breda Vari. 

M, Zumli 

J U R S I N C I / PETA OBLETNICA SKLENITVE ZIVUENJSKE 

V soboto, 29. novembra, je minilo natančno pet let, odkar je 
sklenil svojo bogato življenjsko pot Franček Vičar, rojen 27. 
aprila 1906 v Sakušaku pri Juršincih, učitelj, upravitelj, velik 
dramski umetnik, v mnogih srcih nikoli pozabljen sin slo
venskega naroda in še posebej Slovenskih goric oz. Štajerske. 
V občini Juršinci njegovo zaslužno ime nedvomno sodi med 
imena juršinskih velikanov - akademika dr. Antona Slodnja-
ka, zgodovinarke prof. Štefke Cobelj, izumitelja Janeza Puha 
in morda še med nekatera imena naših rojakov, ki so tudi že 
vklesana z zlatimi črkami. Žal se ime Francka Vičarja po
zablja ne samo na kulturnem področju, temveč tudi med na
jodgovornejšimi v občini. 

Njegovo nemirno življenjsko 
in kul turno popotovanje se je 
začelo v neznatni vasi Sakušak 
in se razvijalo preko partizanske 
borbe z besedo in puško že od 
leta 1943, ko je vodil v 9. vojvo
dinski brigadi komande mesta 
Vukovar umetniško skupino. V 
Srbiji se je znašel oziroma bil tja 
izgnan "po zaslugi" domačih iz
dajalcev kot napreden Slovenec 
skupaj z ženo Vido in sinom 
Brankom. Tam se je vključil v 
borbo proti fašistični pošasti in 
drugim domačim izdajalcem ju
goslovanskih narodov in na
rodnosti. Z vzpodbujajočo bese
do in pesmijo je sredi osvobodil
ne borbe prepešačil ozemlje Sre-
ma in Fruške gore. Igranje za 
ljudstvo m.u je bilo dano z roje
nicami v samo zibel. Spomnimo 
se samo prlškega Frančeka - Ma-
ruleka, s katerim je razveseljeval 
in dramil ljudstvo, s krepostno 
umetniško besedo izkazoval lju
bezen do človeka in naroda. 

Francka Vičarja sem spoznal 
in poleg mnogih spoštoval od 
svoje zgodnje mladosti. Sleherno 
srečanje na naših domačih tleh 
ali v Ptuju ali v Mariboru, pri 
Cučkovih na Aleluji, Kaučičevih 
v Juršincih, bodisi v gledališču v 
tujem kostumu ali osebno je bilo 
zame in za vse velika šola pre
prostega, zrelega, izkušenega, 
iskrenega in plemenitega člove
ka, ki je resnico vedno govoril 
jasno in brez oklevanja. Vičar je 
bil vedno mož beseda. Bil je 
umetnik, ki je govoril v zasebni 
družbi z enako resnobo kot v te
atru. Morda težje sodim o tem, 
vem pa, da mu je usoda dala to 
prednost, da je znal vsako izpo
ved, zgodbo ali dogodek olepšati 
s prirojenim humorjem, pa tudi 
s pesmijo. Zato je bil v vsaki 
družbi dobrodošel in iskan. S 
pesmijo "En starček je živel" je 
znal razveseliti in ustvariti vese
lo razpoloženje v kakšni domači 

prleški kleti ali domačiji, pa tudi 
v visokih družbah kul turnih 
umetnikov. To pesem je na
zadnje zapel na izrecno željo 
vnukinje kakšna dva meseca 
pred smrtjo. 

Redko so posejani na Sloven
skem komiki Vičarjevega tipa, 
saj vemo tudi iz zgodovine, da je 
smeh pri Slovencih sramežljive 
narave in da se ga raje izogiba
mo, kot ga gojimo. Franček je bil 
tudi v tem pogledu izjema. 

Kako lepo se sliši, da je Vičar-
jev Franček pasel krave s 7 let 
starejšim sosedovim Tunekom, 
ki ni bil nihče drug kot zname
niti slovenski kulturni znanstve
nik, akademik prof.dr. Anton 
Slodnjak. In prav Franček Vičar 
je bil poleg pok. Branka Gom-
bača, dolgoletnega režiserja, ve
likega organizatorja Borštniko
vega srečanja in direktorja SNG 
Maribor, eden od organizatorjev 
pri odkrivanju spominske plošče 
sopastirju Tuneku - dr. Antonu 
Slodnjaku na njegovi rojstni hiši 
v Bodkovcih. 

Franček Vičar je bil igralec v 
član humorist ičnem teatru pod 
vodstvom znamenitega Štefa -
Arnolda Tovornika, v katerem 
so sodelovali Marulek - Franček 

Vičar, Matjašek - Šugman, 
Prleška Micka - Janja Baukarto-
va, Tijek, mariborski igralec 
Mlakar, in Tina - Jože Samec. T i 
izredni komiki so obhodili do
mala vso Slovenijo, priznani pa 
so bili predvsem na Štajerskem. 
Teatrsko in življenjsko je 
Francka usoda premetavala sem 
in tja, nekaj časa po študiju ob 
učiteljskem poklicu (Polenšak, 
Juršinci itd.), v splošnem pa kot 
režiserja in igralca od tistih 
prvih mladostnih let, kot je začel 
v Bučkovcih v igralski družini, 
ki jo je vodil Bratko Kreft. A že 
leta 1925 je režiral v Slovenski 
Bistrici Tolstoja "Moč teme" in 
igral v njej vlogo "Piotra". Nato 
se je vrnil v Juršince, kjer je or
ganiziral kar dve igralski skupi
ni, zopet režiral in igral ter usta
novil prvi mešani pevski zbor po 
osvoboditvi izpod okupatorja. 
Umetniška pot Francka Vičarja 
se je strmo dvigala, postal je 
polprofesionalni igralec v Ptuju 
in končno vstopil v vrste po
klicnih igralcev v Slovenskem 
narodnem gledališču v Maribo
ru. Pestra paleta označuje umet
niški obraz Francka Vičarja. Bil 
je Krjavelj, pa Mrož v Raztrgan-
cih in župnik v Kralju na Beta-
jnovi, Vurm v Kovarstvu in lju
bezni, Japelj v Kreftovih 
Kranjskih komedijantih in še v 
mnogih vlogah, v katerih je nje
gov talent izgoreval s kleno slo
vensko besedo v čast boginji Ta-
liji, ki jo je v družbi tolikokrat 
imenoval. 

Spomnim se marsikaterega 
Frančkovega življenjsko preiz
kušenega nasveta za zdravo 
življenje, ki mi ga je vtisnil v 
spomin ob mnogih obiskih na 
moji domačiji in drugih srečan
jih. Vsa leta je bil podporni ali 
redni član sleherne kulturne ali 
socialne skupnosti v Juršincih, 
zato ne bi smel biti nikoli po
zabljen pri tedanji in bodoči ge
neraciji. Franček Vičar je bil sle
herni trenutek pripravljen dati 
iskreni nasvet z načrtom za lepše 
življenje svojega ljubljenega kra
ja, saj je poleg drugega sodeloval 
tudi pri ustanovitvi turističnega 
društva na Gomili pri Juršincih. 

Neštetokrat je padel zastor po 
Frančkovem igralskem nastopu, 
29. novembra 1992 pa žal posle-
dnjikrat, toda zastor pravega pri
jateljskega spomina nanj nikoli. 

Štefan Oaintk 

P T U J / VIKTORINOV ADVENTNI VEČER 

Otf barbartnega 
ao treh kraljev 

s tihim, lahnim korakom se je v 
naše domove prikradel advent. Za
gorel je s plamenom prve svečke na 
skrbno pripravljenem adventnem 
vencu. Vrinil se je med naše op
ravke, naše obveznosti in naše kon
jičke. Ko smo že mislili, da smo z 
debm tik pred koncem, da moramo 
le še malo napeti moči in spraviti 
pod streho še zadnje dolgove tega 
leta, nam je advent naložil nove, še 
težje naloge. Odpira nam komaj 
zgrajene poti do Boga. Ne ponuja 
nam bližnjic, po katerih bi se kar 
najhitreje prebili do božiča. Ne po
dpira naše lenobnosti in neučaka
nosti. Hoče, da se na božič dobro 
pripravimo. Zato adventni čas ne 
traja dva ali morda tri dni, ampak 
se razteza v nekaj tednov. Daje 
nam dovolj časa, da lahko kljub 
vsem drugim obveznostim opravimo 
očiščevalno kuro, znova posteljemo 
zibko, se odpremo za želje drugih in 
obenem ohranimo skrite kotičke svo
jih src nedotaknjene. 

Današnje predstave o pripravah 
na božič so pogosto zgrešene, ker jih 
narobe dojemamo in si jih napačno 
razlagamo. Večina ljudi želi, da bi 
bil božičperfekten praznik. Ampak 
samo en, kvečjemu dva dni. Izgubl
jajo se v svetlečih okraskih, v utri
pajočih lučkah, med pisanimi tra
kovi in gorami darilnega papirja. 
Podijo se po trgovinah in med vso 
šaro, ki jo le-te ponujajo, mrzlično 
iščejo darila za svoje bližnje, 
poslovne partnerje, sorodnike in 
znance. Pri tem največkrat ne sko
parijo. Kupujejo vsemogoče stvari 
in se le tu in tam vprašajo, ali bo iz
brano darilo obdarovancu všeč ali 
ne. Nakupijo splošne darove, ki jih 
potem med štirimi stenami svojih 
domovanj razdelijo po svojih inter
nih kriterijih... 

Poskušajmo letošnji advent živeti 
drugače. Pustimo se zapeljati ljub
kosti naših adventnih venčkov, zaz-

rimo se v plamene svečk, ki bodo 
druga za drugo zagorele vsako nas
lednjo nedeljo, in predajmo se tišini. 
Tiha pričakovanja so najlepša in 
najbolj doživeta. Potrudimo se, da 
bi bil naš december priprava na 
božič, kakršne se nam ne bi bilo tre
ba sramovati... Advent bo dal vse 
od sebe, da bo božič to, kar naj bi 
bil. Če bomo še mi dodali svoj delež, 
bo to tisto, čemur bomo končno lah
ko rekli popolnost. 

D r . Z m a g a K u m e r 

Duhovni utrinki 
zbora sv. Viktorina 
- premišljevanje 
Petre V 

Društvo izobražencev Viktori
na Ptujskega dodaja svoje delež 
in je za letošnji adventni večer 
povabilo muzikologinjo dr. 
Zmago Kumer in Kamniške ko-
lednike. Od barbarinega do treh 
kraljev - naslov adventnega 
večera - okvirno zamejuje čas, 
bogat z ljudskim izročilom. To 
je čas pričakovanja in prehoda iz 
starega v novo leto. Kolede ali 
obredni obhodi imajo še 
predkrščanske korenine, obisk 
kolednikov pa naj bi k hiši pri-

neseTsrečo, veselje v srce in top
lino, ki naj ogreje še druge. 
Ljudske šege tega časa so razno
like, omogočale so navezovanje 
stikov med prazniki, ki so pome
nili razbitje enoličnosti 
vsakdanjika. 

Gostja dr. Zmaga Kumer, et-
nomuzikologinja, zunanja sode
lavka Glasbenonarodnopisnega 
inštituta SAZU v Ljubljani, je 
doslej izdala več kot 20 samosto
jnih knjižnih objav, med njimi: 
Ljudska glasba med rešetarji in 
lončarji v Ribiški dolini (Maribor, 
1986), Pesem slovenske dežele 
(Maribor 1975), Ljudska glasbila 
in godci na Slovenskem (Ljubljana 
1983), Oj, ta vojaški boben (Ljubl
jana 1992). Objavila je več kot 
350 razprav, člankov in ocen v 
domačih in tujih strokovnih gla
silih, predavala o glasbenem na
rodopisju na muzikološkem od
delku filozofske fakultete v 
Ljubljani in na univerzi v Inns-
brucku. Je članica mednarodnih 
strokovnih druženj za ljudske 
balade in ljudska glasbila. Preje
la je Murkovo priznanje (1989) 
in Herderjevo nagrado (1992). 

Kamniški koledniki prepeva
jo že skoraj deset let. Samonikli 
glasbeni sestav dveh moških gla
sov (Rok Lap - bas, Janez Ma-
jcenovič - bariton) ob spremlja
vi citer (Tomaž Plahutnik), na
daljuje bogato glasbeno tradicijo 
Kamnika. Kamniški koledniki 
so se razen v Sloveniji predstavi
li tudi v Argentini, Urugvaju, 
Braziliji, Avstraliji, Švedski, 
ZDA in Kanadi. 

Toplo vabljeni na Viktorinov 
adventni večer v nedeljo, 14. 
decembra, ob 17. uri v refektori-
ju minoritskega samostana na 
Ptuju z gostjo dr. Zmago Kumer 
in Kamniškimi koledniki. 

N .Č . 

Kako čudno, da branje rui glas 
izginja. Kaj bi si mislil o tem Dos
tojevski? In Flaubert? Mar človek 
nima več pravice, da si položi 
besede v usta, preden sijih strpa v 
glavo? Nič več uporabe ušes? No
bene glasbe več? Nobene sline? Ali 
naj besede izgubijo okus? 

Daniel Pennac v 
Knjigi o branju 

Resnično: se spomnite, kdaj 
ste komu prebrali kakšno pe
sem ali od lomek iz knjige? Ali 
pa ste bili tako vztrajni in ste 
glasno prebrali vso knjigo? Se 
še spomni te božajoče melodi je 
prebranih besed? Decembrski 
večeri so pravšnji za druženje 
ob knj igah: naj se zbere vsa 
družina ali pa povabite prijatel
je, pripravite prigrizek, kot vam 
je v navadi, a h kavi ali vroči 
čokoladi ponudi te branje pril
jubl jenih verzov ali knjižnih od
lomkov. Seveda, televizija mora 
biti izklopl jena na tak večer, 
vzdušje pa bo prijetnejše z lah
no glasbo. Poslušalci naj se 
udobno namesti jo in z vam lju
bimi besedil i j ih boste gotovo 
razveselil. Morda se bodo tudi 
poslušalci pridružili branju ali 
bodo prebrane misli vzpodbu
dile prijeten klepet. Ampak kaj 
bi bilo najbolje brati? Najenos
tavneje, vsem starostim primer
ne so pravlj ice: takšne, prave, ki 
vsakemu bralcu - poslušalcu 
dajo zrno resnice. In če so 
pravljice še ilustrirane, je užitek 
še večji ! Poskusite! Lahko izbe
rete tudi med knjižnimi novost
mi iz današnje knj igarnice: 

TO JE ERNEST 
Mojca Osojnik je akademska 

sl ikarka, ki je doslej ilustrirala 
Koroške l judske pravljice in pri

povedke ter pesniško zbirko 
Sonje VVakounig Moji pridni ot
roci. Sl ikanica TO JE ERNEST 
je njena prva avtorska slikanica, 
torej je ustvarila besedi lo in 
ilustracije ter jih povezala v ce
loto. Odl ično celoto, saj je na 
letošnjem 13. bienalu otroške 
ilustracije prejela PLAKETO 
HINKA SMREKARJA. Glavna 
junaka slikanice sta Ana in njen 
maček z nenavadnim imenom -
Ernest. Veselje in težave prija
teljevanja z mucem je avtorica 
duhovi to zaokroži la s kratkim 
besedi lom in izjemnimi ilustra
ci jami. Knj iga je izšla pri založbi 
Kres, ki slovenski knjižni trg 
oskrbuje z zares kvalitetnimi 
knj igami. 

PEKARNA 
MIŠMAŠ 

je stara, pri l jubl jena pravlj ica 
Svetlane Makarovič. Duhovit i 
pravljici je dal novo podobo 
ilustrator Gorazd Vahen in je 
izšla v novi zbirki Mladinske 
knjige _ Svetlanovčki. Pek 
MIŠMAŠ je nenavaden patron, 
saj iz smešno majhnega 

kupčka moke napeče nič kol iko 
dobrot. Vaščani Mišje vasi so si 
nehali beliti g lavo z 
Mišmaševim samotarstvom, saj 
je delal odl ično in poceni . Toda 
mlinarica Jedrt, skopul ja in pre-
pirlj ivka, nikakor ni prenašala 
Mišmaševega čudežnega us
peha. Temu se je čudil tudi pek 
iz sosednje Kurje vasi in z mli
narico sta družno skovala načrt 
proti Mišmašu. Pekarna 
Mišmaš Svetlane Makarovič je 
odl ična podoba človeške 
nevoščlj ivosti. 

MRMRAČKI 
so sorodnik i škratov, ki se 

zelo zelo boji jo hrupa. Ob vsa
kem novem hrupu gredo petde
set metrov globl je pod zemljo. 
Prvič j ih je prestrašil parni stroj, 
potem avtomobi l i , letala, pa ra
dio in televizija ... G loboko pod 
mestnim hrupom živijo svoje 
pravlj ično življenje. Mrmračke si 
je zamisli la Annie M. G. 
Schmidt , ilustrirala pa jih je Su
zana Bricelj. Knj iga je izšla v 
prevodu Tanje Mlaker pri Mla
dinski knjigi v zbirki Velike slika
nice. 

KAMILINE SANJE 
so novost založbe Slovenska 

knjiga. Kamila je d robno deklet
ce, ki jo je pisanje vabil za praz
novanje rojstnega dne tako 
utrudilo, da je pri mizi zadrema
la. V sanjah je skoči la v svoja 
p isma in prepotovala ves svet. 
Ko se je zbudi la, je le veter 
odnašal p isma skozi odpr to 
okno. Zelo poet ično pravlj ico je 
napisal in narisal Andre Dahan, 
prevedla jo je Nataša Žnideršič. 

Ulllana Klemenčii 



KULTURA, IZOBRAŽEVANJE 

P O K R A J I N S K I M U Z E J V A B I / PREDAVANJE IN RAZSTAVA NAJNOVEJŠIH PRIDOBITEV 

Pokrajinski muzej Ptuj vabi na predavanje o J a n u Oelt jenu 
v Sloveniji in o retrospektivni razstavi njegovih grafik v 
M e s t n e m muzeju v Oldenburgu. Predavanje bo v četrtek, 11 . 
decembra, ob 17. uri v drugem nadstropju ptujskega gradu. 

V Pokrajinskem muzeju Ptuj 
smo imeli priložnost sodelovati 
pri veliki retrospektivi Oeltjeno-
ve grafike, ki jo je pripravil 
Mestni muzej v Oldenburgu. 
Razstava je bila odprta 21. sep
tembra letos. Razstavili so prav 
vse znane Oeltjenove grafike, 
219 jih je. Podpisana sem napi
sala enega od člankov v 
razstavnem katalogu, imela pa 
sem tudi predavanje o Oeltjenu 

v Sloveniji za muzejske obisko
valce in člane združenja 
Kiinstlerhaus Jan Oeltjen iz Ja-
derberga. 

Jan Oeltjen (1880 - 1968) je bil 
razpet med dve domovini. Rojen 
je bil v Jaderbergu na nemškem 
severu, se leta 1911 poročil s 
Ptujčanko Elso Kasimir, živel z 
njo izmenoma na Dunaju in v 
Jaderbergu, nato pa sta se zakon
ca leta 1931 preselila v Haloze. 

Elsa je umrla še med vojno 
(1944), Oeltjen pa ni več zapustil 
Slovenije. Kasimir-Oeltjenovo 
posest v Halozah so nacionalizi
rali, Oeltjen pa se je preselil na 
Ptuj , kjer je v visoki starosti 88 
let umrl . Njegov opus je razdel
jen po zbirkah v Sloveniji in 
Nemčiji. Premalo ga poznamo 
tako v Nemčiji kot v Sloveniji, 
saj umetnostni zgodovinarji 
vedno znova proučujemo le del 
njegovega opusa. Pred leti pa je 
bilo v Oeltjenovem rodnem Ja
derbergu ustanovljeno združe
nje zbiralcev in poznavalcev 
Oeltjenovih del, Kiinstlerhaus 
Jan Oeltjen. Zavzeti člani, na
jbolj sta dejavna zakonca Stef-
fens, so pobudniki vrste razstav 
in prireditev, ki osvetljujejo Oel-
tjenov opus, predvsem pa si pri
zadevajo, da bi povezali znanje iz 
dveh tako oddaljenih dežel, kot 
sta Oldenburško in Štajerska. 
Aktivno so sodelovali tudi pri 
letošnji retrospektivi Oeltjenove 
grafike v Mestnem muzeju v Ol
denburgu. 

Sodelovanje z nemškimi kole
gi je bila priložnost za ponoven 
temeljit pregled Oeltjenovega 
dela v Sloveniji in za poskus nje
gove umestitve v krog štajerskih 
slikarjev. Večdnevno bivanje v 
Jaderbergu in Oldenburgu pa je 
podpisani omogočilo spoznati 
pokrajino Oeltjenove mladosti 
in se seznaniti s številnimi za
sebnimi zbirkami Oeltjenovih 
del. Vabimo vas, da se na preda
vanju seznanite z najnovejšimi 
spoznanji o slikarju, ki ga ceni
mo tudi na Ptuju. Srečanje bo 
tudi priložnost, da ptujski muze
alci postavimo na prvi ogled na
še najnovejše pridobitve. Eden 
od članov združenja Klinstelr-
haus Jan Oeltjen je ptujskemu 
muzeju poklonil Oeltjenovo ra-
diranko iz leta 1910, muzej pa je 
prav v teh dneh odkupil zajeten 
fond Oeltjenovih risb. 

Sodelovanje med ptujskim 
muzejem in Mestnim muzejem v 
Oldenburgu sta podprla 
Kiinstlerhaus Jan Oeltjen in 
Mestna občina Ptuj. 

A f o r / e f a CIgleneikI 

J a n O e l t j a n : T r g a t e v V I , l e s o r e z , 1920 -23 

Z r a z s t a v e v M e s t n e m m u z e j u v O l d e n b u r g u 1997 

O e l t j e n o v e h i š a za G r a j e n o p r e d p r e z i d a v a m i le ta 1984 

ORMOŽ / LJUDSKO UNIVERZO OBISKALA DELEGACIJA OECD 

Ljudsko univerzo v Ormožu je obiskala strokovna delegacija organi
zacije za ekonomsko sodelovanje in razvoj OECD, ki so jo seznani l i z 
dejavnostjo zavoda v zvezi z razvojnimi prizadevanji območja in o po
vezavi med izobraževanjem odrasl ih in gospodarstvom. Izobraževalni 
s istem ima pomembno vlogo, prav tako tudi izobraževanje odrasl ih. Di 
rektor ljudske univerze Ernest Vodopivec je povedal, da so predstavili 
svoje de lo , nato pa je s ledi lo veliko konkretnih vprašanj. G o s t e j e zani
mal status in način flnanciranja. Nikakor niso mogli razumeti, da 
javnega zavoda ne financira v celoti država ali lokalna s k u p n o s t 

Ljudska univerza Ormož namreč 
78 odstotkov vsega dohodka doseže 
na trgu, ostalo pa primakne lokalna 
skupnost, ki je letos namenila še mi
lijon tolarjev za sofinanciranje štirih 
izobraževalnih programov. Ljudska 
univerza ima štiri zaposlene, sode
luje pa s 25 zunanjimi sodelavci. Ce
loletni prihodek znaša okrog 23 mi
lijonov tolarjev, opravijo pa čez 4500 
andragoških ur. Verificirani so za 
izvajanje 13 programov, od ustrez
nih ministrstev in Gospodarske 
zbornice Slovenije pa so 
pooblaščeni za izvajanje štirih 
izobraževalnih programov, 
določenih z zakoni in predpisi. S 
sklepom ministrstva za šolstvo in 
šport je LU Ormož uvrščena v kata
log programov stalnega strokovnega 
izobraževanja, spopolnjevanja in us

posabljanja strokovnih delavcev na 
področju vzgoje in izobraževanje za 
tekoče šolsko leto. Komisija mi
nistrstva za gospodarske dejavnosti 
je LU Ormož uvrstila med izvajalce 
izobraževanja v okviru projekta 
izobraževanja za prenovo podjetij. 
Pri načrtih in kreiranju posameznih 
izobraževalnih programov sodeluje
jo strokovnjaki obeh slovenskih 
univerz, andragoškega centra, zveze 
ljudskih univerz, gospodarske zbor
nice, raznih inštitutov iz gospo
darstva ožjega in širšega okolja. LU 
je članica International Council for 
Adult Education (Mednarodnega 
sveta za izobraevanje odraslih) in 
sodeluje s številnimi tujimi strokov
nimi institucijami. V zadnjih petih 
letih je postala vzpodbujevalka 
učenja in izobraževanja odraslih, 

katerega obseg se je bistveno 
povečal. Odraslim je med prvimi v 
Sloveniji ponudila nove oblike in 
načine učenja, kot so študijski 
krožki, usposabljanje za življenjsko 
uspešnost in središče za samostojno 
učenje. 

V Ljudski univerzi pa opažajo, da 
okolje ni dovolj zainteresirano za 
sodelovanje. Ne znajo izraziti svojih 
želja in potreb. To je največji prob
lem, saj bi prav okolje moralo nare
kovati, kateri programi se bodo iz
vajali, in sodelovati pri izdelavi 
programa usposabljanja, določiti 
cilje in vsebino. Pa je takšnih pri
merov zelo malo. Dobro so sodelo
vali s Carrero Optic, ko so uvedli 
izobraževanje za usposabljanje sku-
pinovodij. Na njihovo željo so 
pripravili tudi program italijanščine 
za poklic, kjer so natančno določili, 
katero izrazoslovje potrebujejo pri 
svojem delu. Na podoben način je 
nastal program pokušine in ocenje
vanja vina, ki je plod sodelovanja z 
društvom vinogradnikov. 

vkl 
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Dominikanski 
samostan 

škofu "/.../ Ekbertu kot vnetemu 
graditelju pripisujejo posredo
vanje gradbenih strokovnjakov in 
z njimi nekaterih arhitekturnih no
vosti in posebnosti v avstrijske in 
celo v ogrske dežele /.../", je zapi
sal M. Zadnikar. In dalje: "Po takih 
poteh naj bi bili iz tamkajšnih kul
turnih središč (Bamberg, Re-
gensburg) segli prek avstrijskih 
samostanov (Kremsmunster) vse 
do Dunaja ("Riesentor" Štefanove 
cerkve) ter s sorodstvenim posre
dovanjem tudi na Ogrsko (Jak, 
Lebeny). Znano je, da se je z 
oblastno kraljico Gertrudo na 
začetku 13. stoletja na Ogrskem 
zelo okrepil nemški vpliv in so se 
odprla vrata nemški arhitekturi, ki 
jo je prav ona posredovala iz ta
mkajšnih velikih kulturnih središč. 
Kot sestra bamberškega škofa se 
je prav gotovo obrnila nanj, naj ji 
kot izkušen graditelj pošlje sta
vbenike in druge mojstre za zah
tevnejše in odličnejše gradbene 
naloge. Ekbertovo sodelovanje v 
Kremsmijnstru, kjer je bil v času 
neke večje gradnje med leti 1232 
in 1237 opat Henrik I., tudi Ekber-
tov sorodnik, pa je celo listinsko 
dokazano. Ali ne bi bilo zato več 
kot razumljivo, da se je na Ekber-
ta, svojega rodnega brata, tako 

vplivnega v južnonemških in 
avstrijskih deželah ter izkušenega 
graditelja, ki je posredoval 
mojstre v Avstrijo in na Ogrsko, 
obrnil za pomoč tudi Bertotd, ko 
je želel s cerkvijo sv. Pankracija 
na Gradu dati tudi zunanjega iz
raza svoji veljavi?" se sprašuje M. 
Zadnikar. "Že kot stavba naj bi se 
razlikovala od cerkva v bližnji in 
daljnji okolici, ki so kot farne ali 
kot podružnice vedno znova 
ponavljale regionalno pogojene 
in ustaljene stavbne tipe. Ugled 
tako imenitnega zemljiškega gos
poda in njegove evropsko po
membne rodbine naj bi torej že 
na prvi pogled razodevala ta Ber-
toldova cerkev s svojo nena
vadno zunanjščino in še bolj iz
rednim notranjim prostorom, saj 
je daleč naokrog ni bilo enake". 

Bertold Andeški je zaslužen tudi 
za kratkotrajno gradbeno de
javnost nemškega viteškega reda 
v Burzentandu, piše M. Schv^/arz. 
Kot sedmograški vojvoda (od leta 
1211) je dal tudi pobudo za kolo-
nizacijsko dejavnost nemškega 
viteškega reda na vzhodu Ogrs
ke. Med njihove cerkvene 
gradnje spada tudi centralna sta
vba v obliki križa v Tartlanu (Pre-
jmer, Romunija), z visokimi ok

roglimi okni podobne oblike, kot 
jo imajo okna c. sv. Pankracija na 
Gradu nad Starim trgom. Tudi kot 
oglejski patriarh (1218 - 1251) se 
je ukvarjal s pomembnimi 
gradbenimi projekti: dal je obno
viti oglejsko stolnico, leta 1238 je 
dal na novo zgraditi patriarhatsko 
rezidenco v Vidmu, dal je prede
lati tamkajšno grajsko kapelo in 
postaviti kasnejšo stolno cerkev 
sv. UIrika. 

Kot stric Elizabete Thurinške, ki 
so jo že kmalu po njeni smrti 
razglasili za svetnico, in kot 
osebni prijatelj Frančiška 
Asiškega, je imet patriarh Bert-
hold Andeški znotraj cerkve to
likšen vpliv, da so ga imenovali 
"drugi papež". Le malo pred svojo 
smrtjo, leta 1251, pa je dal Bert-
hold novo tržno cerkev v Slovenj 
Gradcu, nedaleč od Grada nad 
Starim trgom posvetiti sv. Eliza
beti, ki so jo medtem izbrali tudi 
za zavetnico nemškega viteškega 
reda. 

Toliko o Bertoldu Andeškem, 
oglejskem patriarhu, ki je očitno s 
svojimi zvezami in gradbeno de
javnostjo vplival oz. posredoval 
stavbarje, ki so ptujskim domini-
kancem izgradili novi dolgi kor. 

V zvezi z arhitekturo cerkve sv. 
Pankracija omenimo le še, da je v 
severni steni za baročnim oltar
nim nastavkom nekako v višini 
nadstropja ohranjen poseben 
vhod. Proti notranjščini cerkve je 
oblikovan kot rahlo šilasti portal z 
globokim žlebom, ki se spodaj iz
teka z značilnim lijakastim moti
vom. Takšen lijakasti motiv 
srečamo tudi pri portalu, ki je iz 
kora ptujske dominikanske cer
kve vodil neposredno v nadstrop
je vzhodnega samostanskega 
trakta in pri obeh biforah nekdan
je kapiteljske dvorane (1230 -
1235). 

Naslednja sočasna arhitektura 
kjer srečamo motiv potlačene 
baze na podstavku podprte s 
konzolicami je v Gornjem Gradu, 
v nekdanjem benediktinskem sa
mostanu. Ob izkopavanju južno 
od samostanske cerkve je na 
prostoru nekdanjega križnega 
hodnika bila odkrita vrsta kamno
seških ostaiin, enojnih in četver-
nih baz in kapitelov, ki kažejo na 
nastanek okrog leta 1260, ko so 
prvotni leseni križni hodnik za
menjali z zidanim in bogato 
kamnoseško ter kiparsko 
okrašenim, je zapisal M. Zadni
kar. 

Kor dobrotnika ptujskega sa
mostana omenja samostanska 
kronika gornjegrajskega opata 
Alberta (v listinah se omenja med 
1228 - 1238). Omemba, ki se 
nanaša nanj in njegove nasledni
ke se glasi: 

"Item dominus Albertus abbas 
de Obernburg valde fuit fratribus 
beniuolus et deuotus, et multa 

bona Domui nostre fecit. Nam ad 
edificium dormitorii denariorum 
marcam dedit, et ad sacristiam 
calicem argenteum satis mag-
num, et sacerdotale integrum pa-
ramentum et dalmaticam et subti-
le, et ad lumen ecclesie dimidiam 
somam olei annuatim. Quam ele-
mosinam olei etiam successores 
sui ex pia consuetudine postea 
dederunt Fratribus multis annis." 

Tretji primer, ki ga M. Zadnikar 
omenja, se pravi motiv potlačene 
baze s konzolicami, ki ga 
srečamo v sočasni arhitekturi 
prehodnega obdobja, pa je v Vu-
zenici, v ž. C. sv. Nikolaja. 

V prostoru pod kornim zvoni
kom so se ohraniti nekateri ele
menti iz časa zgodnjegotske pre
delave prvotne cerkve, v kateri so 
morati občutno povišani ladji pri
lagoditi tudi oltarni prostor. O tem 
poroča M. Zadnikar naslednje: 

"Pod sedanjim poznogotskim, 
zvezdasto - rebrastim obokom 
pod zvonikom, so se namreč oh
ranile v kotih konzole nekega 
nižjega, starejšega oboka. Te 
konzole so iz osnovne prizma-
tične oblike tako močno listnato 
žlebasto porezane, da so dobile 
že stilizirano rastlinsko formo, ki 
kaže na to, da tudi nanje naslon
jena rebra niso mogla več imeti 
okornega pravokotnega prereza. 
Iz tako obokanega prostora pod 
zvonikom se je očitno že v 
zgodnji gotiki odpiral proti vzho
du šilasti lok v dodatni oltarni 
prostor, ki pa ga ne poznamo, saj 
ga je v pozni gotiki zamenjal se
danji prezbiterij. V ostenju tega 
vzhodnega šilastega loka se 

namreč pojavlja na vsaki strani 
po en močan konzolni polsteber, 
ki navidezno nosi težo loka nad 
seboj. Oba ta dva polstebra sta 
čokata, njuni nizki bazi pa se z 
jezičastim motivom oprijemljeta 
prizmatičnega podstavka, ki ima
ta listnato posneta spodnja ogla. 
Ta, konzolno pojmovani podsta
vek, je na spodnji poloskvi 
okrašen z nazobčano rozeto. Ma
siven čašasti akpitel pokrivajo iz
raziti brstni listi, krovna plošča je 
žlebasto spodrezana. Slogovni 
značaj tega konzolnega polsteb
ra je zelo izrazit. Ne samo njegov 
brstni kapitel in nizka, potlačena 
baza, ki se je pod težo bremena 
skoraj razlezla čez podstavek, da 
se ga oprijemlje le s pomočjo ne
kakšne jezičaste opore, tudi 
podstavek ni več stereometrično 
strog in so njegove žive robove 
že zamenjale listnato oblikovane 
poševne ploskve. Vse to pa so 
slogovne značilnosti, ki jih v po
dobni obliki poznamo z nekaterih 
domačih arhitektur 13. stoletja 
(Grad nad Slovenj Gradcem, sa
mostanska cerkev v Kostanjevici 
na Krki, minoritska cerkev v R u -
ju), le da so tu šele v zgodnejši 
fazi svojega nadaljnjega razvoja. 
Ob vsem tem bi lahko torej po
mislili na sredino 13. stoletja, na 
čas prve predelave prvotne ro
manske cerkve. Tudi ta je ohrani
la motiv kornega zvonika, le da 
mu je na vzhodni strani dodata 
nov oltarni prostor, v katerega je 
vodil izpod zvonika s konzolnima 
polstebroma oprti šilasti lok, ka
kor ga poznamo iz zdaj podrte 
minoritske cerkve v Ruju". 
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M A R I B O R / Z MUZEJSKIM VLAKOM 
VVESELI DECEMBER 

Sreianle x 
Miklavžem 
Pred nekaj dnevi je po naši deželi vozil muzejski vlak Sloven
skih železnic, ki ga vleče stara parna lokomotiva, otroci pa so 
se na vlaku veselili obiska in obdarovanja Miklavža. Sloven
ske železnice namreč že nekaj let v decembru organizirajo 
prireditve pod skupnim imenom Veseli december in letošnje 
so se pričele v dneh pričakovanja Miklavža. Prvo srečanje z 
Miklavžem je bilo minulo sredo, 3 . decembra, ko se je velika 
skupina otrok (250) iz Maribora in Ptuja z muzejskim vlakom 
peljala na progi Maribor - Ruše. Bila je to otvoritvena vožnja 
Miklavževega vlaka, na katerem je bila tudi naša radijska eki
pa z otroki OŠ Ljudevita Pivka in Zavoda dr. Marijana 
Borštnarja iz Dornave. 

Povabilo na Miklavžev vlak nas je razveselilo že v novembru, ko 
smo se pričeli pogovarjati z Brankom Mariničem, našim starim 
znancem s Slovenskih železnic - sekcije za promet Maribor, in ko 
smo skupaj ugotavljali, koga popeljati z muzejskim vlakom in 
komu tokrat podariti okrog 50 brezplačnih vstopnic. Odločili smo 
se za otroke iz Zavoda Dornava in osmošolce OS Ljudevita Pivka, 
organizirali brezplačno vožnjo do Maribora s pomočjo Certusa Ptuj 
in se v deževnem dnevu podali na muzejski vlak. Slovenske železni
ce so poskrbele, da je bil stari vlak v prazničnem vzdušju lepo 
okrašen in otrokom v veliko veselje. Ptujčani na vlaku nismo bili 
sami, pridružilo se nam je kar 250 otrok in njihov spremljevalcev iz 
različnih šol in zavodov s prilagojenim poukom. Ob 10.15 je zapi-
skala piščkalka, po tirih so se zaslišali udarci koles in iz stare parne 
lokomotive je puhalo kot že dolgo ne. Dež nas ni motil, kajti z otro
ki smo se zabavali po svoje, si pripovedovali zgodbice, se predstavl
jali drug drugemu, prepevali, fotografirali in nestrpno čakali na pri
hod Miklavža. Ta je namreč napovedal obisk vsem pridnim otro
kom, tokrat ni bil v spremstvu parkeljnov kot ponavadi in prijetno 
je bilo srečanje z njim, saj je prinesel mnogo prazničnih daril. Dari
lo je bilo za vsakogar, ki je Miklavžu segel v roko, tudi za učiteljice, 
pa čeprav te po besedah otrok v zadnjem letu niso bile kdo ve kako 
pridne. Miklavž je pač poskrbel za veselje vseh na vlaku, ob koncu 
pa pomahal v slovo, kajti čakala ga je še dolga pot; a obljubil je, da 
se prihodnje leto ponovno vrne med otroke. 

Po dobri uri vožnje z muzejskim vlakom se je za nas končalo še 
eno veselo druženje in prazničen dan, ki bo otrokom zagotovo ostal 
v lepem spominu, kajti mnogi so bili tokrat prvič na vlaku. Med 
potjo na Ptuj smo si imeli povedati mnogo zanimivega in morali 
smo kajpak pogledati tudi v vrečke, ki smo jih dobili v dar od Mi
klavža. Otrokom in odraslim je vožnja z muzejskim vlakom napra
vila deževen dan vesel, zato bi se radi vsi skupaj zahvalili Sloven
skim železnicam za povabilo, Branku Mariniču in Borisu Strmec-
kemu za dobro organizacijo vožnje, dobremu Miklavžu za darila in 
vsem tistim, ki so nas spremljali na vlaku. Veseli smo bili tudi mo
derno urejena avtobusa Certusa Ptuj, ki nam je omogočil, da smo se 
lahko s šoferjem Marjanom Pšajdom brezplačno peljali do Maribo
ra in nazaj. Takih in podobnih voženj si želimo vsi skupaj celo leto, 
ne samo v veselem decembru. 

Miklavžev muzejski vlak je otroke razveseljeval cel minuli konec 
tedna, na Miklavževo soboto pa je vozil od Maribora do Ljutomera 
vse pridne otroke in njihove starše. Kmalu bosta na vlaku Miklavža 
zamenjala Božiček in dedek Mraz, zato bo december še vesel in 
težko pričakovan mesec za vse otroke. 

Tatjana Mohorko 

M i k l a v ž je o b d a r i l o t r o k e n a m u z e j s k e m v l a k u . Foto: T M 

P T U J / AKTIVNOSTI OB SVETOVNEM DNEVU PROSTOVOLJSTVA 

Nihče ne more živeti sam 
Ob svetovnem dnevu prostovoljstva in prostovoljcev so v petek 
na Centru za socialno delo Ptuj pripravili več aktivnosti in 
tako širšo javnost seznanil i s svojim delovanjem. Svoje delo so 
mladi prostovoljci predstavili tudi pred Blagovnico v Ptuju, 
is točasno pa so v prostorih Centra za socialno delo lahko 
spoznali kreativne delavnice, ki so j ih izvajali otroci iz projek
ta mladinskih delavnic, njim pa so se pridružili otroci iz pro
jekta prostovoljnega dela z osnovnošolci . 

S v o j e d e l o s o p r o s t t o v o l j c i n a z a b a v e n in n e o b i č a j e n n a č i n 
p r e d s t a v i l i š i r š i j a v n o s t i 

Okrogle mize z naslovom Pros-
tovoljstvo - da so se udeležil šte
vilni prostovoljci ptujskega in 
širšega območja, Stanka Tutta, 
državni podsekretarka na mi
nistrstvu za delo, družino in soci
alne zadeve, pa je pohvalila zlasti 
mlade prostovoljce in obljubila 
materialno pomoč za realizacijo 
nekaterih programov, Stanko 
Šalamun, direktor urada za mla
dino, in nekateri drugi. Aleksan
der Solovjev, je predstavil delav
nico Drugačen korak, kjer bi po
magali vsem tistim, ki gredo na 
prestajanje zaporne kazni. Sekre
tarka območne organizacije RK 

Ptuj Vida Milimič je poudarila, 
da brez prostovoljcev ne bi mogli 
delovati, saj v 31 krajevnih orga
nizacijah deluje 630 prostovoljcev 
in 3800 krvodajalcev. Andreja Sa-
mojlenko je opisala delo v skupi
nah s starimi, ki se v naši družbi 
počutijo osamljeni. 

Okroglo mizo so zelo prisrčno 
vodili mladi prostovoljci Darja 
Krajnc, ^ Marko Hazabent in 
Branka Šijanec, ki so najprej od
govarjali na vprašanje, kdo sploh 
je lahko prostovoljec. Odgovor je 
bil, da vsakdo - otroci, mladostni
ki, odrasli, strostnih meja ni. 
Lahko pa pomaga vsakomur, ki je 

M l a d i p r o s t o v o l j c i 

v težavah. Pomagaš tako, da se 
pridružiš organizacijam, 
društvom in ustanovam, ki v svoje 
delo vključujejo prostovoljce. Ob
veznosti prostovoljcev so 
predvsem moralne. Delovati mo
rajo v skladu z načeli organizacije, 
v katero so se vključili, in imeti 
topel človeški odnos, biti zaneslji
vi pri delu, spoštovati dogovore in 
obljube, varovati zaupne podatke, 
biti zavzeti, strpni in potrpežljivi. 

Še posebej je prostovoljno delo 
pomembno za mlade, saj jim 
vzbudimo tista nagnjenja, ki 
lahko vodijo človeka k večji no
tranji harmoniji in harmoniji z 
okoljem. Tako mladi ne le spoz
navajo, ampak tudi vse bolj doje
majo in globoko v sebi vse bolj 
doživljajo smisel življenja, se vse
stransko osebnostno razvijajo. 

Danila Jurgec in Irena Toš Ko
ren, delavki ptujskega Centra za 
socialno delo Ptuj, sta poudarile 
pripravljenost mladih predvsem 
za pomoč svojim vrstnikom. Tega 
se vse premalo zavedajo nekateri 
ravnatelji osnovnih šol ter župani. 

ker ne vidijo v Mladinskih delav
nicah naložbe za prihodnost. Ta 
ignorantski odnos se je pokazal 
tudi v petek, saj se noben ravna
telj ali župan ni udeležil okrogle 
mize. 

Na okrogli mizi so se tudi strin
jali, da bi se morali prostovoljci 
družiti, organizirati, predstaviti 
delo širši javnosti, govoriti o sta
tusnih vprašanjih prostovoljstva, 
mestu in vlogi prostovoljstva v 
družbi, vzpostavitvi mreže prosto
voljcev ter finančni in drugi 
pomoči za delovanje. 

Direktor centra za socialno delo 
mag. Miran Kerin je vsem pros
tovoljcem čestital in dodal, da je 
prostovoljstvo dvosmerna cesta, 
saj tisti, ki dajejo, hkrati prejema
jo. 

In še misel dr. Antona Trstenja-
ka: "Zavedati se moramo, da smo 
smisel svojega življenja izpolnili 
že zgolj s tem, da smo bili kdaj 
komu tudi vir veselja. In to ni 
težko." 

Marija Slodniak 

P T U J / D E C E M B E R - M E S E C PRIREDITEV 

Okrašen tudi mestni stolp 
Letošnji ptujski december bo izredno bogat s prireditvami. 
Gre za program, s kakršnim se lahko pohvalijo redka mesta v 
Sloveniji. Miklavževanje, Viktorinovi adventni večeri, veseli 
december z dedkom Mrazom, božično-novoletni sejem, 
srečanje ob božičnem drevesu pred Mestno hišo , proslava ob 
dnevu samostojnosti , Orfejčkova parada, prireditev ob tretji 
obletnici radijske oddaje Za male in velike in tradicionalno 
novoletno srečanje Ptujčanov so le nekatere prireditve, ki nas 
bodo razveseljevale cel december. 

Organizatorji - Giz Poetovio Vi-
vat, mestna občina Ptuj, Društvo 
prijateljev mladine Ptuj, Center 
interesnih dejavnosti Ptuj, Zveza 
kulturnih organizacij Ptuj, Gleda
lišče Ptuj, Društvo Viktorina 
ptujskega, ptujske župnije. 
Knjižnica Ivana Potrča, Radio-

Tednik in Komunalno podjetje 
Ptuj - jih organizirajo pod sloga
nom "December - čas, ko ljudje 
držimo skupaj". Prva prireditev je 
bila petega decembra, zadnja bo 
prvega januarja, ko bo pred Mest
no hišo sedmo tradicionalno no
voletno srečanje Ptujčanov. 

Decembrske prireditve imajo 
privlačnejšo podobo tudi zaradi 
lepo tirejenega okolja, v katerem 
bodo potekale. Zlati lepo je svet
lobno in tudi drugače okrašeno 
staro mestno jedro; temu se je v 
petek pridružil tudi mestni stolp, 
ki je dobil 380 metrov dolgo svet
lobno verigo, sestavljeno iz 11.400 
lučk. Projekt okrasitve mestnega 
stolpa s svedobno verigo so izde
lali v podjetju Altius, naročila pa 
ga je mestna občina Ptuj. Lučke 
so razporejene na višini med 65 in 

70 metri. Po projektu sta jih na
mestila Sandi Kelnerič in Sandi 
Vaupotič, ptujska alpinista, ki sta 
se trudila štiri tedne. Kot je pove
dal Božo Vukašinovič, direktor 
Altiusa, bodo lučke na mestnem 
stolpu prižgali vsako leto ob tem 
času, pa tudi ob občinskem praz
niku. V tem času pa bodo odklopi
li reflektorje, da bi bil stolp viden 
daleč naokrog. 

M G 

Na m e s t n e m s t o l p u g o r i 11 .400 l u č k . Foto: M. O z m e c 

P T U J / DECEMBRSKE PRIREDITVE 
ZA OTROKE 

Najbolj jprttzniino 
Društvo prijateljev mladine. Center interesnih dejavnosti in 

Zveza kidtumih organizacij Ptuj tudi letos pripravljajo bogat 
program decembrskih prireditev. Največ jih bo v gledališču in 
bodo vedno ob istem času (ob 16.30 in 18. uri), po vsaki predstavi 
pa bo otroke obiskal dedek Mraz, ki je za predšolske otroke pri
pravil darila. Prva predstava bo že ta petek, 12. Decembra, in si
cer bo Studio za ples Celje nastopil z Vidkovo srajčico (znana 
zgodba o Vidku, ki je imel rad živali, bo tokrat predstavljena v 
plesni obliki ob pesmicah, ki jih otroci dobro poznajo), zadnja pa 
bo 28. decembra, ko se bo na Slovenskem trgu dedek Mraz ter 
njegovo spremstvo poslovilo z ognjemetom. 

V soboto, 13. decembra, bo v gledališču predstava Lutkovnega gle
dališča ZOOM Ljubljana Kam pa kam, Kozle. Lutkovno gledališče 
Maribor bo s Pepelko nastopilo 19. decembra in bo gostovalo prvič 
po premieri. Naslednji dan, 2. decembra, bo v gledališču ponovitev 
predstave za otroke Oj, čudežni zaboj. 28. decembra bo za mlade 
gledalce na sporedu še zadnja predstava, Rdeča kapica Lutkovnega 
gledališča FRU FRU iz Ljubljane. 

Organizatorji so povedali, da so vse predstave za otroke do 10 let 
brezplačne, starejši otroci pa plačajo vstopnino. Vstopnice bodo 
starši dobili v pisarni ZKO Ptuj v Narodnem domu. Predprodaja bo 
od 11. do 24. decembra vsak delovni dan med 10. in 12. uro in pol 
ure pred vsako predstavo v ptujskem gledališču. 



V I D E M / ZA DEVETLETNO SOLO SE NI POGOJEV 

iefo f 998 - foto Immstitli 
Minister za šolstvo in šport bo v začetku prihodnjega leta 
predpisal prostorske pogoje za devetletno osnovno šolanje 
otrok. Kljub temu da ti še n i so znani , pa v osnovni šol i Videni 
vedo, da morajo za njihovo izpolnitev opraviti kar nekaj in
vesticij . Najpomembnejša bo zagotovo investicija v po
družnični osnovni šoli Leskovec, kjer bodo pridobili telovad
nico in nekaj uč i ln ic , obnovitvena dela bodo potrebna tudi v 
podružnični šol i Sela , pa tudi nova šo lska zgradba v Vidmu 
še ni povsem končana . Obvezno devetletno osnovno šolanje 
naj bi se začelo v šo l skem letu 2002 - 2003 , v šolah, ki bodo 
imele pogoje, pa poskusno v šo l skem letu 1999 - 2000 . 

V Vidmu so ponosni na lepo, 
novo šolsko poslopje, ki pa še ni 
povsem dokončano. V pod
strešni etaži so namreč predvi
dene še štiri učilnice. Skupno 
bo tako v novi videmski šoli 18 
sodobnih učilnic. Njihovo večje 
število bo v devetletni šoli po
trebno zaradi izbirnih predme
tov, sicer pa je pouk v Vidmu že 
sedaj enoizmenski. Ureditev šti
rih podstrešnih učilnic bo po 
predračunski vrednosti veljala 
okoli 22 milijonov tolarjev, od 
tega naj bi občina zagotovila 
osem milijonov. Ministrstvo za 
šolstvo in šport je mnenja, da bo 
dokončanje šole v Vidmu pote
kala sočasno z gradnjo prizidka 
pri osnovni šoli Leskovec, kar je 
predvideno za prihodnje leto. 

R a v n a t e l j i c a OŠ V i d e m 
M a r i j a Šmigoc 

L e p a , n o v a osnovnošolska z g r a d b a v V i d m u še 
čaka n a u r e d i t e v štirih učilnic 
Občina in ministrstvo bosta to
rej sredstva zagotovila vzpored
no z investicijo v Leskovcu, ki 
bo skupaj z opremo veljala do
brih 330 milijonov tolarjev. Za 
dokončno ureditev prostorskih 
problemov v okviru OŠ Videm 
pa bo potrebno obnoviti in do
graditi še podružnično šolo v 
Selih, vendar zanjo še niso izde
lani konkretni projekti. 

Kot je poudarila ravnateljica 
osnovne šole Videm Marija 

Šmigoc, se na izpolnitev pogo
jev za devetletno osnovno šolo 
pripravljajo tudi na kadrovskem 
področju. Zaenkrat se dodatno 
izobražujejo učitelji na razredni 
stopnji, ki bodo delali z 
manjšimi otroki, po določitvi 
kriterijev pa bo dodatno izo
braževanje po vsej verjetnosti 
čakalo tudi učitelje na predmet
ni stopnji. 

i . Bračii 

O R M O Ž / SKUPINA PRIDIGARJI IZDALA TRETJO ZGOŠČENKO 

Ko so za dan mladosti daljnega leta 1988 prvič nastopi l i v 
Mestni grabi, si n i so mis l i l i , da bo po skoraj desetletju prid
nega pridiganja zanimanje za njihovo glasbo tako naras lo . 
Gotovo si tega ni mis l i l tudi n ihče drug. In čeprav n i so nikol i 
zmagali na veselem toboganu, j ih iz neznanega razloga 
kličejo na gostovanja in vesel ice drugačne sorte po vsej Slo
veniji. Njihova pronicljiva besedi la in sedaj že povsem pos-
lušljiva glasba so našl i svoje pos lušalce . Nazadnje se j ih je v 
ormoškem Unterhundu zbralo kar 200 . 

Pridigarji so predstavili nove 
pesmi s svoje nove zgoščenke, ki 
so jo vzeli malce preveč resno. 
Njihove pesmi se namreč vedno 
bolj zgoščujejo, igrajo vedno hi
treje, zato so komadi vedno 
krajši. Na prvem (Podvig z na
pako) in drugem (Počasne pre
proge) cedeju je po 14 in 15 pe
smi. Pri tretjem cedeju z zve
nečim imenom Na vrat na nož 
pa so morali k novim pesmim 
dodati še nekaj starih z druge 
zgoščenke, tako da jih je skupaj 
20. Najnovejšo zgoščenko so iz
dali pri Ohoho Records, pro
dukcija Babo, ovitek je obliko
val Romeo Strakl, ilustracije 
Said Bešlagi in fotografije Nata
lija Jurše. Za imenom Pridigarji 
stojijo Davorin Bešvir (glas, 
bas), Branko Puklavec (kitara), 
Tomaž Raušl (sax ), Sebastjan 
Plaveč (synth), Miha Mehtsun 
(bobni), pred časom pa se jim je 
pridružil sicer generacijsko po
polnoma nekompatibilen, ven
dar glasbeno dobro podkovan 
Matej Mertik (pozavna). 

Sicer pa so Pridigarji skupina 
z močno domišljijo, zato so kar 
sami pripravili odgovore na vse, 
kar ste kdaj želeli vedeti o njih 
ali pa tudi ne: "Pridigamo 
srednjeveške cerkvene prilike in 
slovensko narodnospravne in 
zabavne pesmi in napeve vse od 
1988. leta in to po vsej domovi
ni, kot tudi širše in ožje. Smo 
težek bend za lahke ženske. Ko 
zremo v bodočnost, gledamo na
prej, v minulo pa se oziramo na
zaj. Na stvari najraje gledamo s 
strani. Imamo en svinčnik -
kdor ga prvi dobi v roke, napiše, 
kar mu ostane v ušesih in okoli 
njih. Viri, iz katerih črpamo, so 
brezmadežno spočetje device 
Marije (radi bi dokazali, da je 
bila vetrocvetka), riganje mor
ske kumare, dejstvo, da imata 

skusi dve duši, in kikirikanje 
zadavljenega petelina na stenski 
uri. Igramo mamutski jazz core. 
Radi bi priklicali zvok izumrlih 
praživali, ki ga v naši popularni 
glasbi vsekakor primanjkuje. S 
tem bi prispevali k povečanju 
natalitete in dvigu rojevalne 
tehnike, saj vemo, da so dinoza
vri bili zelo plodni in gibčni. 
Naši zvesti poslušalci so: nepri
diprav, nepridinarobe in nepri-
diravnoprav. Igramo na trgat
vah, pogrebih in drugih jesen

skih opravilih, pridemo pa tudi 
na dom. Zavzemamo se za 
ohranjanje narave in dosežkov 
človeške civilizacije, kot so jedr
ske elektrarne, vodikove bombe 
in kemični strupi. Ozonsko 
luknjo bomo zakrpali z ogrom
nim kondomom, zato nas neka
teri razglašajo za jebivetre. Za 
konec bi radi poudarili, da to še 
ni vse, saj smo v boj šli po hribu 

navzgor, z boja pa se vračamo po 
hribu navzdol..." 

In tako naprej. Če vam kaj ni 
jasno ali so se vam porodila 
vprašanja in dileme, bo najbol
je, da prisluhnete novemu cede
ju Pridigarjev Na vrat na nož ali 
pa jih poskušate ujeti v živo na 
enem od številnih prednovolet-
nih koncertov. 

vkl 

B U D I N A / MLADI SO RAZSTAVILI SVOJA DELA 

Na pobudo staršev so se v ateljeju v Zabjaku pri ljubiteljskem slikarju Maksu Menoniju pred 
časom začeli zbirati otroci. Tako naj bi v svoji mladosti spoznali skrivnostni svet barv. V po
nedeljek pa so v vrtcu v Budini odprli prvo razstavo treh "mladih umetnikov" Žive Brglez, Ma
tica Frajnkoviča in Lee Sušek. 

Poleg prijateljev iz vrtca so si 
prišli razstavo ogledat mnogi 
starši, dedki in babice. 

V začetku likovnih srečanj so 
menili, da se bodo srečali le ne
kajkrat, na željo malčkov pa se 

dobivajo vsako sredo po dve šol
ski uri. Otroci so srečni, da 
lahko slikajo v ateljeju, kjer se 
počutijo umetnike. Se posebej 
jim je všeč vonj po barvah ter da 
se lahko z njimi popackajo. Lju
biteljski slikar Maks Menoni, ki 
to dela brezplačno, je povedal, 
da so otroci zelo dovzetni za 
lepo in slikarstvo to prav gotovo 
je. 

"Največje plačilo so mi njihove 
risbice. Želim, da bi hodili po 
svetu z odprtimi očmi in bi vi
deli lepoto narave in druge stva
ri, ki jih drugi sploh ne opazijo. 
Pri otrocih želim vzbuditi opti
mizem, da bi svet gledali z lepe 
strani, v toplih barvah," pove 
vodja delavnice ter dodaja, da ga 
vsako srečnje z njimi zelo boga
ti. Zato so vrata njegovega atel
jeja za otroke vedno odprta. 

M S 
N a r a z s t a v i v B u d i n i : Živa B r g l e z , M a t i c Frajnkovič 
in L e a Sušek z m e n t o r j e m M a k s o m M e n o n i j e m 

P T U J / OB STOTI OBLETNICI ROJST
VA JANEZA MEŽANA 

V nedeljo j e bila v viteški dvorani na ptujskem gradu matine
ja ob stoti obletnici rojstva akademskega slikarja Janeza 
Mežana, ki je lep del svojega življenja preživel na Ptuju. Pri
reditev je pripravil Pokrajinski muzej Ptuj. 

Po otvoritnem nagovoru di
rektorice Marjete Ciglenečki je 
o življenju in delu priznanega 
slovemskega slikarja in grafika 
govorila kustosinja Stanka 
Gačnik, za glasbeni del matineje 
pa je poskrbel Komorni moški 
zbor Ptuj pod vodstvom Franca 
Lačna, ki je zapel devet pesmi 
in ogrel številne obiskovalce, ki 
so se udeležili prireditve. 

Na matineji so bili sorodniki 
Janeza Mežana, nekdanji sode
lavci na Gimnaziji Ptuj, ljubi
telji Mežanovega slikarstva ter 
številni bivši dijaki, med njimi 
tudi rektor mariborske univerze 
Ludvik Toplak. 

Z a h v a l a 
v nede l jo , 7. d e c e m b r a , j e 
K o m o r n i m o š k i p e v s k i z b o r 
p o d v o d s t v o m g o s p o d a 
Franca L a č n a pel v č a s t i n 
s p o m i n na p t u j s k e g a s l ikar 
j a J a n e z a Mežana . Pevci s o 
pr ip rav i l i n a pr i red i tv i v 
v i tešk i d v o r a n i na p t u j s k e m 
g r a d u kra jš i k o n c e r t . V s e m 
p r i s o t n i m s o pr ičara l i n o s -
t a l g i č e n s p o m i n na leta p o 
d r u g i v o j n i in na p r i l j u b l j e 
nega u m e t n i k a , ki s e je r o 
di l p r e d 100 let i . P o k r a j i n s k i 
muzej R u j se p e v c e m in 
n j e g o v e m u d i r i g e n t u za 
hval ju je z a l e p o n e d e l j s k o 
d o p o l d n e . 

P T U J / POKRAJINSKI MUZEJ VABI 

ffoff cerf m fci-
dih pianistov 
v ponedeljek, 15. decembra, ob 19. uri bo v viteški dvo
rani ptujskega gradu koncert, na katerem se bodo pred
stavili udeleženci dosedanjih poletnih klavirskih šol 
profesorice Blaženke Arnič. 

Profesorica Arničeva že sedmo leto uspešno in vztrajno vodi 
in tudi organizira poletne klavirske šole za mlade slovenske 
talente. Nekajkrat je imela mednarodno poletno šolo na Duna
ju s kasnejšimi zelo uspešnimi nastopi po različnih krajih Slo
venije. Posebnost tega načina intenzivnega Študija klavirja je, 
da mlad pianist v desetih dnevih osvoji izbrani program ter ga 
izvede na koncertnem odru. Za to so potrebni popolni pogoji 
za bivanje udeležencev poletne šole in njihovo vadbo in v ta 
namen se ustanavlja sklad, ki bi nosil ime pokojnega očeta 
profesorice Arničeve, slovenskega komponista Blaža Arniča. 
Sklad bi pomagal reševati finančne potrebe, ki nastajajo ob tej 
vrsti intenzivne šole. Ob tej priliki se želi organizatorica 
Blaženka Arnič zahvaliti vsem sponzorjem, ki sodelujejo pri 
reševanju tega problema. 

Namen tega koncerta je poleg umetniškega užitka predstavi
ti javnosti plodove te edinstvene vrste šole. Na dan koncerta so 
gostje med 18. in 19. uro vabljeni tudi na ogled muzejskih 
zbirk. Vstop je prost! 

tfr 

T R N O V S K A V A S / PROSVETNO 
DRUŠTVO PRED NOVO SEZONO 

Bliža se novo leto in to je čas , da društva obč inskim možem 
pred pripravo novega proračuna napišejo, kaj vse nameravajo 
delati prihodnje leto in kol iko denarja potrebujejo. Predsed
nik Prosvetnega društva Trnovska vas Kari Vurcer je občin
ski upravi že dostavil delovni in finančni načrt za prihodnje 
leto. 

V P D Trnovska vas deluje pet 
sekcij: mešani pevski zbor Jako
ba Gomilška, nonet, skupina 
ljudskih pevcev, knjižnica in 
dramska skupina. Za prihodnje 
leto so si zastavili obširen pro
gram. Pripravili bodo kulturna 
večera ob slovenskem kultur
nem prazniku in krajevnem 
prazniku. Mešani pevski zbor, 
ki ga vodi Ludvik Krajnc, bo 
pripravil tri koncerte, udeležil 
pa se bo tudi srečanja pevskih 
zborov v Stični. Nonet bo pri
pravil štiri koncerte, skupina 
ljudskih pevcev pa se bo ude
ležila srečanja ljudskih pevcev 
na Vurbergu. Te tri sekcije bodo 
sodelovale na kulturnih prire
ditvah v kraju in izven njega. V 
dramski skupini pa bodo v režiji 

Majde Drumlič v prihodnjem 
letu ponovno zaigrali igro; 
računajo na tri predstave v 
domačem kraju. Delo jih čaka 
tudi v knjižnici, ki je odprta od 
novembra do aprila vsako ne
deljo med 8. in 10. uro. Namera
vajo ko prepleskati in kupiti ne
kaj knjig. 

Za ljubiteljsko kulturo je ved
no premalo denarja, zato v 
društvu upajo na pomoč občine. 
Vsi skupaj lahko upamo, da 
bodo občinski možje tej dejav
nosti namenili potrebna sredst
va, saj bi bilo zelo narobe, če bi 
v Slovenskih goricah začela lju
biteljska kultura umirati . 

Zmago Šalamun 
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P T U J / ZSS O PREDLOGIH BELE KNJIGE REFORME POKOJNINSKO-INVALID-
SKEGA ZAVAROVANJA 

Sindikoti $e ne strininie $ jiredflogj 
Namesto umirjenih in brezskrbnih predprazničnih raz
mišljanj je med zaposlenimi in tudi med upokojenci še vedno 
največ besed in resnih razmišljanj na račun bojazni pred ne
katerimi neugodnimi in negativnimi spremembami, ki so 
predlagane z reformo pokojninskega in invalidskega s istema 
v tako imenovani Beli knjigi. Sindikati so na nestrinjanje z 
nekaterimi predlogi opozoril i s lovensko javnost tudi z 
včerajšnjo izredno konferenco in protestnim shodom v 
Ljubljani. 

Kaj pravzaprav delavstvo, 
združeno v sindikatih, najbolj 
teži, smo povprašali Borisa 
Frajnkoviča, sekretarja območne 
organizacije Zveze svobodnih 
sindikatov Slovenije v Ptuju. 

"V Zvezi svobodnih sindikatov 
Slovenije smo že decembra 1994 
ocenili, da je reforma pokojnin-
sko-invalidskega zavarovanja 
nujna. Jasno smo opredelili, 
kakšne spremembe bodo za ZSS 
sprejemljive, še več, terjali smo 
reformo, ki naj s pravičnejšo po
razdelitvijo bremen v enotnem 
obveznem pokojninskem zavaro
vanju znova vzpostavi njegovo fi
nančno sposobnost. V ZSS sode
lujemo v javni razpravi o predla
gani reformi zlasti zato, da bomo 
članstvo po najboljših močeh 
opozorili in zaščitili pred neu
godnimi posledicami reforme. 
Vse bolj je namreč jasno, da naj 
bi vse potekalo na račun zaposle
nih delavk in delavcev. Poleg po
kojninske reforme, ki je ta hip 
zagotovo najaktualnejša stvar v 
naši državi, pa seveda potekajo 
dogovori še o delovnopravni in 
socialni reformi, saj sta v parla
mentarni razpravi predloga za
konov o delovnih razmerjih in o 
zavarovanju za primer brezposel
nosti. Da bi zmanjšala proračun
ski deficit, pa je vlada predlagala 
še dodatne varčevalne ukrepe, ki 
po svoji vsebini kažejo na to, da 

naj bi se breme delovnopravne, 
pokojninske in socialne reforme 
preložilo zgolj na ramena de
lavstva. V našem sindikatu na
sprotujemo takšni politiki slo
venske vlade." 

Kakšna so konkretna stališča 
ZSS do predlagane reforme? 

"Potem ko smo temeljito 
preštudirali vsebino Bele knjige 
in predlagane spremembe, je po 
našem mnenju lahko reforma 
uspešna le ob upoštevanju osmih 
bistvenih pripomb: 1. potreben 
je predhodni konsenz socialnih 
partnerjev; 2. potrebno je zagoto
viti, da bo z reformo poleg fi
nančne dosežena tudi socialna 
vzdržnost; 3. da bodo prispevki 
tistih, ki si sami izbirajo zavaro
valno osnovo, realno postali ena
ki prispevkom delavcev - seveda 
če so tudi pravice obojih realno 
enake; 4. da bo država učinkovi
ta pri izterjavi realnih prispev
kov in preganjanju zaposlovanja 
na črno; 5. da bo država ohranila 
svoj delež odgovornosti za social
no varnost upokojencev, kajti 
odgovornost za ustrezno raven 
socialne varnosti na starost se z 
države vse bolj prenaša na posa
meznika in je v bistvu odvisna 
od njegove iznajdljivosti. Tudi 
tveganje, da bodo na starost po
samezni sloji prebivalstva po
tisnjeni v revščino, se veča; 6. da 
se zniža predlagana starostna 

meja za fleksibilno, sedaj temu 
rečemo predčasno upokojevanje, 
kot tudi ciljna polna starost za 
upokojitev. Bela knjiga predlaga 
izjemno zaostrovanje starostnih 
pogojev za upokojevanje, predla
gana ciljna polna starost, pri ka
teri naj bi se upokojevali brez vi
sokih trajnih odbitkov od pokoj
nine, pa je 65 let tako za moške 
kot za ženske. Delavci in sindi
kati ocenjujemo, da večina ne bo 
zmožna uspešnega dela do te sta
rosti. V bistvu bo prisiljena v 
predčasno upokojitev in prista
nek na nižjo pokojnino. Mnogi 
delavci zaradi nizkih plač, ki so 
na pragu sprejemljivega, ne bodo 
mogli skleniti dodatnega prosto
voljnega zavarovanja in si s tem 
na nek način povečati svoje po
kojnine. Te bodo prenizke tudi 
zaradi predlagane pokojninske 
osnove. Sedaj se odmeri pokojni
na za dopolnjeno pokojninsko 
dobo za moške 40 in za ženske 35 
let v višini 85 %od pokojninske 
osnove. Po predlogu Bele knjige 
pa znese to 32,5 % pokojninske 
osnove za 15 let delovne dobe in 
po 1,5 % pokojninske osnove za 
vsako dodatno leto delovne 
dobe. To pa pomeni pri polni po
kojninski dobi 70 % pokojninske 
osnove, kar dalje pomeni, da bo 
potrebno za 85 % pokojninske 
osnove po predlaganem delati v 
bistvu 50 let in ne 40 kot do se
daj. Sedanja 85 % pokojninska 
doba se torej zmajnšuje na 70 %; 
7. da se primerneje uredi obvez
no poklicno-nezgodno zavaro
vanje, kajti zanemarjanje poso
dabljanja predpisov na področju 
varstva in zdravja pri delu je pri 
nas povzročilo, da je slovenski 
delavec iztrošen bistveno prej 
kot v drugih evropskih državah; 
8. da bo jasen položaj delovnih 

invalidov v prehodnem obdobju 
in, da bo reformirani sistem v 
bistvu zagotavljal primerno soci
alno varnost delovnim invali
dom. In še bi lahko naštevali, 
vsekakor pa se delavkam in del
avcem s tako predlaganimi spre
membami - če bodo obveljale -
ne obeta nič dobrega." 

Nekaj pozitivnega pa iz tega 
vendarle lahko izluščimo, saj ste 
s pojavom predlaganih spre
memb sindikati poenotili sta
lišča v korist delavstva? 

"To je res in rekel bom hvala 
bogu, da je do tega prišlo. Po eni 
strani je Bela knjiga poenotila 
stališča vseh štirih reprezentativ
nih sindikalnih central v Slove
niji. Prav zaradi tega smo pova
bili, da se nam na protestnem 
shodu v Ljubljani pridružijo 
tudi predstavniki drugih sindi
katov. Včeraj, v sredo, smo nam
reč v Ljubljani izvedli najprej iz
redno konferenco ZSS, po njej pa 
smo se udeležili še množičnega 
protestnega shoda pred vlado re
publike Slovenije. Naše zahteve 
vladi so zelo jasne: predvsem ab
solutno nasprotujemo predlogu 
podaljšanja starostne meje po
kojninskega zavarovanja za de
lavke na 65 let, nasprotujemo 
rušenju medgeneracijske pogod
be, ki ureja pokojninsko in inva
lidsko zavarovanje, nasprotuje
mo varčevanju države na račun 
delavčeve socialne varnosti, na
sprotujemo taki politiki zaposlo
vanja, ki v bistvu povzroča vedno 
večjo brezposelnost, ter ne spre
jemamo take zakonodaje, ki 
zožuje že pridobljene pravice za
poslenih." 

M , O z i n e c 

O R M O Ž / 15. SEJA KRAJEVNE SKUPNOSTI 

fmi ovife? Imsfne ob&ne 
Najprej so svetniki želel i točko o obravnavi elaborata in spre
j emu sklepa o ustanovitvi občine umaknit i z dnevnega red, 
vendar za to ni bi lo dovolj podpore in 13 članov sveta krajev
ne skupnosti ter povabljeni č lani občinskega sveta so kar 
precej obširno razmišljali o novi občini . 

Slišati je bilo različna mnenja -
od tega, da je za tak korak še pre
hitro, da naj ne bo ravno krajevna 
skupnost Ormož tista, ki bo 
pričela razbijati občino, pa da je 
velika občina močnejša in ima več 
denara in vpliva. Po drugi strani 
so oporekali zagovorniki majhnih 
občin, da so te fleksibilnejše in da 
so ljudje v njih pripravljeni delati 
in se tako precej več naredi. Po 
vseh argumentih za in proti so s 
sedmimi glasovi za in štirimi pro
ti sprejeli pobudo za ustanovitev 
občine. To pobudo bodo posredo
vali v razpravo vsem drugim kra
jevnim skupnostim, s katerimi se 
bodo morali še marsikaj dogovori
ti, če bo volja občanov tudi 
takšna, kot je volja njihovih pred
stavnikov v svetu krajevne skup
nosti. 

Člani sveta krajevne skupnosti 
so na svoji 15. seji sprejeli še reba
lans finančnega načrta za letošnje 
iztekajoče se leto. Krajevna skup
nost je pri financah za skoraj šest 
milijonov prekratka, vendar so 
nekateri računi še odprti in men
da ni razloga za skrbi. Toliko več 
skrbi pa je predsednik sveta Alojz 
Sok izrazil v javnem protestu zo
per odlagališlče komunalnih od
padkov v Ormožu. Deponija je 
prepolna odpadkov, v poletnih 
mesecih se širi smrad, izcedne 
vode odtekajo v potok Lešnica, 
okoliški stanovalci pa tudi ne pre
jemajo nobene odškodnine. Se 
najzanimiveje pa je, da je deponija 
narejena na črno, saj menda nima 
potrebnih dovoljenj in soglasij. V 

javnem protestu občini Ormož, ki 
je dolžna poskrbeti za ureditev 
odlagališča, očitajo, da razen 
določitve treh predvidenih lokacij 
za novo odlagališče, ki pa nimajo 
soglasja krajanov, ni naredila 
ničesar. Svet KS (Drmož je zahte
val odločno ukrepanje odgovor
nih, v prvi vrsti župana občine 
Ormož. 

To je bila zadnja seja sveta v tem 
letu in temu primemo so jo zakl
jučili s klepetom ob kozarčku 
letošnjega pridelka. 

NOVA OBČINA 
DA ALI NE? 

Branko Ku-
kec, LDS: 
Mnenje 
izvršnega od
bora LDS je 
odklonilno. 
Smo za občino 
v dosedanjih 
okvirih in ne 
nameravamo 
podpreti usta

novitve nove občine. Enovita 
občina je močnejša in odzivne j ša 
na vseh področjih, več lahko stori 
za dobrobit vseh občanov. Po po
litični plati bi LDS v novi občini 
verjetno pridobila, saj smo oboje 
volitve v krajevni skupnosti 
Ormož dobili. Po drugi plati pa bi 
se veliko izgubilo. 

Alojz Sok, SKD: Krščanski de
mokrati podpiramo ustanovitev 
vseh novih občin. Prepričani smo. 

da so manjše občine veliko bolj 
fleksibilne, da se v njih ljudje med 
seboj bolje poznajo in zato tudi 
lažje sodelujejo. Dosedanje 
izkušnje kažejo tudi na to, da so 
manjše občine bolj delovne in so 
uspehi večji. V parlamentu bo 
naša stranka podprla vse predloge 
za ustanovitev novih občin, tudi 
občine Središče ob Dravi. 

Miroslav 
Hanželič, 
SLS: Stališče 
SLS je takšno 
kot že od vsega 
začetka, da 
občina Ormož 
ostane takšna 
kot doslej. 
Večino reči bi 
občani tako ali 

tako morali še vedno lu-ejati v 
Ormožu in zato nič ne pridobijo. 
Stroški pa bi se dejansko povečali. 
Tudi strokovna kadrovska zased
ba, ki jo ima občina Ormož danes, 
je še vedno problem, saj ni pri
mernih kadrov. Mnenja smo, da 
smo premajhni in da je najbolje, 
da občina ostane v istem obsegu 
kot doslej. 

Zdravko 
Hlebec 
ZLSD: Sta
lišče ZLSD do 
ustanavljanja 
novih občin in 
drobljenja sta
rih je negativ
no, ker se le 
dovolj močne 
občine lahko 

upirajo centralizmu. Drobljenje 
pa to še oteži in pomeni še manj 
sredstev za majhne občine. 
Zadnjih nekaj let je bilo obramo 
in so majhne občine dobivale veli
ko več denarja kot krajevne skup

nosti, ki bi bile lahko ravno 
občine. To pa je negativno in vse 
te občine so v teh štirih letih dobi
le bistveno več sredstev kot kra
jevne skupnosti v okviru občin. 

vki 

P T O l / PERUTNINA NADAUUJE 
USPEŠNO POSLOVANJE 

letos la 1f6 mi
lijarde investiiij 
Perutnina Ptuj uspešno posluje tudi v letu 1997. Cilji, ki 
so si j ih zastavili za letošnje leto, so v celoti doseženi , na 
nekaterih področjih so rezultati ce lo boljši od načrtova
nih. Leto 1997 je bi lo za Perutnino zelo pomembno: 
končala j e proces lastninskega preoblikovanja in znova 
postala privatno podjetje, na sejmu v Gornji Radgoni je 
dobila laskav naziv nos i lec kakovosti za leto 1997, kar je 
prvi takšen naziv kakšnemu s lovenskemu perutninskemu 
podjetju. Uspešno so nastopi l i tudi na sejmih v Ljubljani, 
Zagrebu, Novem Sadu, Zenici in K'lnu. Svojim delničar
j em pa so v letošnjem letu izplačali dobrih 290 milijonov 
tolarjev dividend. 

V letu, ki se izteka, so bili 
uspešni tudi na področju in
vesticij. Zgradili so nov pos-
lovno-skladiščni center v 
Ljubljani, posodobili živinsko 
klavnico v Ptuju ter nekatere 
druge dele svoje proizvodnje. 
Njihova investicijska vlaganja 
so v letošnjem letu dosegla 1,6 
milijarde tolarjev. Proiz
vodnjo piščančjega mesa so v 
primerjavi z letom 1996 
povečali za osem odstotkov, 
proizvodnjo klobas za dobrih 
pet in proizvodnjo koketov za 
dobra 2 odstotka. 

Prihodek je bil v desetih me
secih večji za 10,6 odstotka, si
cer pa bodo do konca leta do
segli okoli 200 milijonov mark 
celotnega prometa. Dobiček 
naj bi bil konec leta kar za pe
tino večji od lanskoletnega. 

Načrti Perutnine so vezani 
na nadaljnje posodabljanje 
proizvodnje, v letu 1998 
predvsem perutninske klavni
ce, ki je sicer stara komaj se
dem let. Takoj po novem letu 
bodo začeli investicijo na 
Glavnem trgu v Ptuju, kjer 
bodo obnovili restavracijsko-
delikatesni center ter tako iz
boljšali tudi svojo gostinsko in 
trgovsko ponudbo. 

Poleg ohranjanja 50-odstot-
nega tržnega deleža v Sloveniji 
bodo krepili svojo prisotnost 
na tujih trgih, predvsem na 
makedonskem, kjer želijo svoj 
delež povečati kar za polovico. 
Seveda želijo ohraniti svojo 
pomembno vlogo na hrvat
skem trgu, pri tem pa si v 
daljšem časovnem obdobju 
obetajo pozitivne rezultate go
spodarskega sporazuma med 
slovensko in hrvaško državo. 

Perutnina ima na Hrvatskem 
svoje podjetje Perutnina Za
greb, d. d., ki uspešno gospoda
ri kljub sedanjim velikim 
zaščitnim obdavčitvam Perut-

nininih izdelkov in je med 500 
večjimi podjetji na 156. mestu. 
Z visokimi zaščitnimi carina
mi se srečujejo tudi na trgu 
Bosne in Hercegovine, kjer se 
je zadnje čase njihova tržna 
udeležba prepolovila. Z 
letošnjo in prihodnjo udeležbo 
na sejmu v Novem Sadu 
ohranjajo vsaj minimalne sti
ke s srbskim gospodarstvom, 
ki si želi ponovnega sodelo
vanja s Perutnino, vendar so 
politične ovire zaenkrat preve
like. 

J . Bračič 

P e r u t n i n a P t u j je p o l e g 
s p o n z o r i r a n j a š p o r t n i k o v 
ter p o k r o v i t e l j s t v a n a d 
športnimi in drugimi prire
di tvami del svojih sredstev 
n a m e n i l a tudi za h u m a n i 
t a r n e n a m e n e . T a k o je v 
začetku decembra podarila 
Društvu s lep ih in slabovid
nih v Ptuju denar za nakup 
p o s e b n e e l e k t r o n s k e lupe , 
ki bo dijaku iz Ptuja olajšala 
o b i s k o v a n j e s r e d n j e š o l e . 
P e r u t n i n a je podpr la tud i 
d e c e m b r s k o v s e s l o v e n s k o 
akcijo obdaritve otrok v rej-
n i š k i h d r u ž i n a h . P r e d s e d 
nik podjetja dr. Roman Gla-
ser pa je denarno nagrado, 
ki mu jo je namenila Gospo
darska zbo rn ica S l o v e n i j e 
za p o s e b n e p o d j e t n i š k e 
d o s e ž k e , n a m e n i l o t r o š k i 
bola ic i Maribor. 

S V E T A T R O J I C A / BOGATEJŠA TURISTIČNA PONUDBA 

Stalna razstava o literarnem gibanju 
TROJIČANI DOBIVAJO ZAMETKE CELOVITEGA ZGODOVINSKEGA ORISA SVOJEGA 
KRAJA, KI JE V ZGODOVINI GOSTIL VEL IKO IMENITNIH USTVARJALCEV IN TUDI 
V NOVEJŠI DOBI DAL MNOGO ZNANIH IMEN 

Sveta Trojica v Slovenskih goricah je od 
letošnje jeseni bogatejša za stalno razstavo, ki so 
jo v avli domačega doma kulture odprli ob jubi
lejnem, 25.srečanju mladih pesnikov in pisatel
jev Slovenije. Delo je avtorsko zasnovala zgodo
vinarka Nataša Kolar in poleg prikaza zanimi
vejšega gradiva in dokumentov iz literarnega gi
banja poskrbela še za skrčen zgodovinski oris 
Sv. Trojice. Ta nudi dobro osnovo za večji 
tovrstni zalogaj, o katerem mnogi resno raz
mišljajo in ga povezujejo celo s slovenskim lite
rarnim muzejem. Nekaj takšnega predlaga Tone 
Štefanec, ki je bil med pobudniki zdaj že uvel
javljenega srečanja piscev-začetnikov. 

O razstavi je imel Tone Štefanec kar nekaj pri
pomb; nekatere so bile bolj osebne, druge pa so 
zadevale njegovo skrb za objektivno zgodovin
sko resnico. Zdaj je, kar je, stalna razstava je že 
pritegnila precejšnjo pozornost tako domačinov 
kot tudi obiskovalcev, ki že po tradiciji na veliko 
prihajajo v ta znani turistični kraj. Že pred leti je 
bilo namreč takratno Gradišče v Slovenskih go
ricah razglašeno za lep in urejen turistični kraj z 
mnogimi lepo ohranjenimi elementi starega 
trškega jedra, z mogočnim frančiškanskim sa
mostanom, romarsko cerkvijo sv. Trojice in 
čudovitim akumulacijskim jezerom. Takrat se je 
tega idiličnega kraja prijel vzdevek "slovensko-
goriški Bled". Domače T D je postorilo veliko 
dela, nato pa je vse skupaj ugasnilo in šele pred 

dobrim letom so marljivi turistični delavci zno
va na veliko zavihali rokave in se prijeli dela. Za 
začetek so uredili stopnice od cerkve do kapelice 
pri jezeru, snujejo pa tudi ofenzivnejši promocij
ski nastop. In k temu lahko veliko pripomore 
prav že omenjena stalna razstava. 

Kot smo v Tedniku obširno že pisali po 
končanem jubilejnem srečanju septembra letos, 
je pobuda za srečanje piscev-začetnikov nastala v 
KUD Ernestek Golob-Peter in v mladinskem 
aktivu. Predlagali so razpis za stalno pesem o 
Sveti Trojici, o tem so se pogovarjali v občinski 
ZKO v Lenartu in prišlo je do prvega organiza
cijskega odbora, ki mu je šri delu pomagal Tone 
Štefanec, organizacijski tajnik OZKO Lenart in 
kasnejši vidni sodelavec ZKO Slovenije. Prvih 
13 srečanj in letošnje jubilejno, 25., je bilo pri 
Sveti Trojici(takrat še v Gradišču), 15. pa na 
Zavrhu v Slovenskih goricah. Ostala srečanja so 
bila po drugih slovenskih krajih. Prvo strokov
no žirijo so sestavljali književniki Nada Gaboro-
vič, Niko Grafenauer in Janez Svajncer. Iz začet
kov pa je torej nastalo gibanje, ki še danes živi in 
od katerega bi Trojičani lahko imeli bistveno več. 

Se bodo torej zganili in končno družno izkoris
tili priložnost, ki je na dlani in ki bi lahko pri
nesla zajetne turistične tolarje? Teh tudi pri Sv. 
Trojici nikoli nimajo preveč; narobe, resno tar
najo, da je denarja vse manj. 

M . T o š 
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U U T O M E R / POGOVOR Z DARJO ODAR, DRŽAVNO 
SVETNICO 

Afol fe v zdniževaniu 
Darja Odar je bila pred kratkim v 8. voli lni enoti (prleško 
območje) izvoljena za državno svetnico. Sicer je pol i t i čno 
ze lo aktivna, saj je predsednica občinskega sveta obč ine Lju
tomer, j e delavska direktorica in vodja soc ia lne s lužbe v 
soboški Muri . 

TEDNIK: Sestava državnega 
sveta je znana, v njem bo odslej 
sedelo tudi nekaj svetnic. Kaj 
menite, je dobro, da se v politi
ki in državnih telesih v manjši 
meri pojavljajo tudi ženske? 

D. Odar: Vsekakor je dobro, 
saj je tudi v državnem svetu po
trebna transparentnost 
družbene strukture. Pravzaprav 
je državni svet sedaj bolje zasto
pan s strani žensk, v prejšnjem 
smo imeli le eno svetnico, tokrat 
so bile izvoljene štiri. Na tem po
dročju torej že napredujemo. 

TEDNIK: V kratkem se bo 
državni svet sestal prvič v novi 
sestavi. Kako boste v tem hete-
rogeno sestavljenem svetu 
uveljavljali lokalne interese 8. 
volilne enote? 

D. Odar: "Kot predstavnica 8. 
volilne enote v DS bom zastopa
la interese šestih občin - od Len
arta do Ormoža. Najprej bo seve
da potrebno ugotoviti, kateri so 
tisti bistveni lokalni interesi, s 
katerimi se srečujemo, kateri so 
specifični in seveda kateri so 
enotni. Delovanje v DS si pred
stavljam le v sodelovanju z dru
gimi predstavniki lokalnih in
teresov. Potrebno bo poiskati 
tiste skupne točke, ki jih imamo 
vsi, da bomo močnejši v nasto
panju, v zastopanju teh lokalnih 
interesov. Seveda bo potrebno 
primerno zastopati tudi speci
fične interese, pa ne samo preko 
DS, saj ima ta precej omejene 
pristojnosti. Vprašanje je, kako 

deluje svet, ali ta tudi uresničuje 
nekatere stvari, ki so mu z zako
nom dane, ali ne. Menim, da bo 
lokalne interese moč zastopati 
tudi s pomočjo naših predstavni
kov v državnem zboru, saj ima
mo tam štiri predstavnike naše 
volilne enote, skratka vsepov
sod, kjer je možno potrkati na 
vrata, kjer se rečujejo problemi 
lokalnih skupnosti in seveda po
trebe lokalnih skupnosti. 

Pomembno je povezovanje z 
drugimi člani državnega sveta, 
ki zastopajo lokalne interese. 
Sama menim, da ne moremo 
strogo ločevati zgolj lokalnih in
teresov, zgolj gospodarskih in
teresov, vse pravzaprav služi lju
dem, državljanom, občanom." 

TEDNIK: V teh dneh je aktua
len lustracijski zakon, ki ga 
obravnavajo poslanci v držav

nem zboru na predlog pomlad
nih strank. Kakšno je vaše 
mnenje o tem? 

D. Odar: "Menim, da je v 
obravnavi vsekakor prepozno. 
Če so ga nameravali predlagati, 
bi to morali storiti vsaj pred pe
timi, šestimi leti." 

TEDNIK: Državni svet ima 
omejene pristojnosti, vendar je 
vsekakor potreben. Imate 
državni svetniki vendarle 
možnost vplivati na sprejem 
nove zakonodaje v državnem 
zboru? 

D. Odar: "Menim, da je potre
ben, sicer ga pravzaprav ne bi 
imeli. Ali v taki, ali v nekoliko 
modificirani obliki, je drugo 
vprašanje,'v tem petletnem ob
dobju se bo verjetno dokončno 
opredelila taka ali drugačna vlo
ga tega organa. Vsako državno 
telo, tudi državni zbor, potrebu
je kontrolo, nihče ne more biti 
brez kontrole, tudi v demokraci
je ne." 

TEDNIK: Glede na to, da ima
mo v državnem zboru štiri pos
lance, ki prihajajo iz naše volil
ne enote, nekaj ministrov, ki 
imajo svoje korenine v tem 
delu Slovenije, vam bodo ta 
dejstva olajšala delo v držav
nem svetu? 

D. Omik: "Prav gotovo. Zelo 
težko delaš kot posameznik, moč 
je pravzaprav v združevanju." 

TEDNIK: Z vami bo v držav
nem svetu sedel tudi vaš direk
tor Božo Kuharic. Bo tudi to 
sodelovanje tvorno? 

D. Odar: "Glede na to, da že se
daj dobro sodelujeva, mislim, da 
to lahko pričakujem tudi v 
državnem svetu." 

B o j a n P in ta r i č 

P T U J , U U T O M E R , S L O V E N S K A B I S T R I C A / VOLITVE 
DRŽAVNIH SVETNIKOV 

Dobm smo nov dnavni simi 
Prejšnjo sredo so v 22 vol i lnih enotah izvolili 22 predstavni
kov lokaln ih interesov v državnem svetu. Znana so torej tudi 
imena državnih svetnikov z našega š iršega območja . Inter
ese območja bivše občine Ptuj bo zastopal Alojzij Kaučič iz 
Juršincev, s icer župan tamkajšnje občine . V osmi voli lni 
enot i s sedežem v Ljutomeru, ki zajema tudi občine Lenart 
in Ormož, je bila za državno svetnico izvoljena Darja Odar 
iz Ljutomera, v občini Slovenska Bistrica, to j e v četrti volil
ni enot i , pa Mi lan Ozimič . 

Interese devetih novonastalih 
občin ptujskega območja bo nas
lednjih pet let v državnem svetu 
zastopal Alojzij Kaučič, rojen 
29. maja 1951, iz Juršincev. Je sa
mostojni podjetnik in župan 
občine Juršinci. Volitve držav
nega svetnika za območje Ptuja 
so bile v Mestni hiši, kjer je med 
tremi kandidati izbiralo 20 elek-
torjev, predstavnikov devetih 
občinskih svetov. Pred glasovan
jem je prek svojega zastopnika 
podal odstopno izjavo kandidat 
Alojzij Korošec, ki ga je za svet
nika predlagal svet občine Ki
dričevo. Razlogi za odstop so bili 
osebni, elektorjem pa je predla
gal, da dajo njemu namenjene 
glasove enemu od dveh preosta
lih kandidatov. Izid volitev je bil 
naslednji: za Alojzija Kaučiča je 
glasovalo 14, za Petra Pribožiča 
pa 6 elektorjev. Alojzij Kaučič je 
član Slovenske ljudske stranke, 
ki je močno zastopana tudi v 
občinskih svetih večine občin na 
območju Ptuja, zato je bil izid 
volitev pričakovan. 

Državni svet naj bi v naši par
lamentarni državni ureditvi 
predstavljal drugi dom parla
menta, vendar je njegova funkci
ja zgolj predlagalne, svetovalne 

Alojzij Kaučič, v Ptuju iz
voljeni državni svetnik 

in nadzorne narave. Iz izkušenj 
vemo, da državni zbor doslej v 
glavnem ni upošteval mnenj in 
stališč državnega sveta. Upajmo, 
da bo v drugem mandatu dru
gače, kar pa bo predvsem odvis
no od sestave in drže nove gene
racije državnih svetnikov. Aloj
zij Kaučič meni, da bo novoiz
voljeni državni svet v prvi vrsti 
moral poskrbeti za svojo večjo 
učinkovitost v odnosu do držav
nega zbora. S tem bo tudi lažje 

uresničil naloge, ki mu jih pred
pisuje ustava. 

"Kot državni svetnik se bom 
zavzemal za več sredstev za ena
komernejši razvoj demografsko 
ogroženih Haloz in Slovenskih 
goric. Ker so moji starši čisti 
kmetje in ker tudi sam kmetu-
jem, dobro poznam probleme v 
kmetijstvu in na podeželju nas
ploh. Ker sem bil dva mandata 
predsednik obrtne zbornice v 
Ptuju (takrat obrtnega 
združenja), poznam tudi proble
me malega gospodarstva, kar bo 
koristilo pri mojem delovanju v 
državnem svetu. Žal je tako, da 
se problemi v tej dejavnosti 
kopičijo, namesto da bi se sproti 
odpravljali. Dobro poznam tudi 
dobre in slabe strani lokalne sa
mouprave, saj sem kot predsed
nik KS Juršinci sodeloval pri 
nastanku novih občin, sedaj pa 
sem župan občine Juršinci. 
Ugotavljam, da je z nastankom 
novih občin bistveno večji dotok 
denarja, kar se pozna pri hitrem 
razvoju infrastrukture, seveda pa 
bi občine potrebovale še več de
narja. Kot državni svetnik bom 
zastavil vse sile za to, da v državi 
ustanovimo regije in da postane 
Ptuj regijsko središče, obenem 
pa naj bo v Ptuju tudi sedež goz-
darsko-kmetijske zbornice, saj ta 
zagotovo sodi v center kmetij
skega dogajanja." 

Tako se je v Tedniku pred vo
litvami predstavil izvoljeni član 
državnega sveta Alojzij Kaučič. 
Pred njim je torej uresničevanje 
programa in izpolnjevanje 
obljub. 

J. B rač i č 

SEDEM (NE)POMEMBNIH DNI S E D E M ( N E ) P O M E M B N I H DNI 

Volitve^ steiaii^ odstopi 
v Ljubljani bodo ta mesec spet 

volili. Dosedanji (kontraverzni) 
ljubljanski župan dr. Dimitrij Rupel 
že opravljal funkcijo slovenskega 
veleposlanika v ZDA, za ljubljan
sko župansko mesto pa kandidira 
sedem oseb: Vika Potočnik (LDS), 
Danica Simšič (Demokratska 
stranka), Anton Colarič (ZLSD), dr. 
Anton Jeglič, neodvisni kandidat, 
ki ga podpirata SDS in SKD, Bog
dan Bradač (SLS), Blaž Svetek 
(kandidat stranke Naprej Sloveni
ja) in Zoran Milovanovič, ki kandidi
ra s "podporo volivcev". 

Ž U P A N A L I 
Ž U P A N J A 

Splošna značilnost dosedanjega 
županskega obdobja v Ljubljani so 
bili nenehne napetosti in spori med 
županom Ruplom (LDS) in pred
sednikom mestnega sveta 
Kovačičem (SDS). Kaj pa Ljubljani 
obljubljajo županski kandidati? 
Delo piše, da liberalka Vika 
Potočnik (ki je bila rojena v Priekiji 
leta 1957) obljublja več "strpnosti" 
in glede tega seveda pomeni alter
nativo dosedanjemu županu in 
strankarskemu kolegu Dimitriju 
Ruplu ter njegovi "eksplozivnosti". 
Potočnikova se zavzema za več 
dialoga, vendar pa jo spremlja sen
ca "neslavnega Ruplovega župa-
novanja", pa tudi njen odnos do 
ključnih vprašanj mestne politike 
se ne razlikuje bistveno od pogle
dov dr. Rupla, ker pač oba prihaja
ta iz iste stranke. 

Danica Simšič Ljubljančanom 
obljublja večjo skrb za socialno, 
zdravstveno in drugo varnost. 
"Obljuba, da bo odprvila tako ime
novano administrativno blokado v 
mestu, je sicer zanimiva, vendar je 
malo možnosti, da bi jo uresničila, 
saj je organizacija delovanja služb, 
ki jih želi približati meščanom, v 

pristojnosti države. Tako kot kon-
kurentka Potočnikova poudarja 
svojo sposobnost poslušanja in 
dogovarjanja, to pa je zaradi kon
fliktov na ljubljanskem političnem 
prizorišču zelo pomembno," piše 
Delo. 

Anton Colarič se za župansko 
mesto poteguje kot sedanji "pos-
lovodeči" podžupan. Pripada 
Združeni listi socialnih demokratov 
(ZLSD), ki gaje postavila za župan
skega kandidata šele po neprijet
nih (in nenavadnih) sporih med 
državnim in mestnim vodstvom 
stranke. Državno vodstvo ZLSD se 
je namreč najprej opredeljevalo za 
podporo kandidaturi Danice 
Simšič iz Demokratske stranke 
(DS)! Colarič se zavzema za do
končanje že začetih projektov v 
Ljubljni in predvsem opozarja na 
svojo dosedanjo neposredno 
vključenost v reševanje ljubljanske 
mestne problematike. 

Županski kandidat dr. Anton Je
glič ostro napada "slabe razmere" 
v Ljubljani in poudarja, "da župan 
Ljubljane ne more biti strankarski 
človek in tudi ne človek, ki potuje 
po svetu in se doma skriva v pisar
ni". Vendar pa opazovalci ljubljan
ske predvolilne scene opozarjajo, 
da dr. Jeglič kljub temu ni "nestran
karski" kandidat, saj je zelo aktiven 
član SDS, hkrati pa ga v njegovi 
kandidaturi podpirata tako SDS kot 
SKD. Dr. Jeglič je pripravil obsežen 
programski dokument o strategiji 
razvoja mesta Ljubljane. Dr. Jeglič 
je v bistvu kandidat pomladnih 
strank, ki pa se tudi v Ljubljani niso 
uspele dogovoriti za skupnega 
kandidata, saj Slovenska ljudska 
stranka nastopa ločeno s svojim 
kandidatom Bogdanom Bra
dačem. SLS posebej izpostavlja 
nujnost povezave mestnega in 
državnega vodstva pri urejanju 
problemov slovenskega glavnega 

mesta, to pa naj bi bilo moč zago
toviti predvsem prek "kadrovske 
zveze" med mestnimi in repu
bliškimi pozicijami, na katerih je 
SLS. 

Najradikalnejši preobrat v voden
ju mestne politike obljublja kandi
dat stranke Naprej, Slovenija Blaž 
Svetek. Grozi, da bo odpustil vse 
mestne funkcionarje in uradnike, ki 
so si v svojem dosedanjem delu 
umazali roke, in da bo onemogočil 
dostop do vseh dokumentov o 
"vpletenosti v umazane posle" ter 
preprečil njihovo morebitno 
uničenje. Sicer pa je menda svoj 
"program" prepisal kar iz zakona o 
lokalni samoupravi. 

Zoran Milovanovič, ki ga podpira 
50 volivcev, kandidira za župana 
"zaradi veselja do politike" in ker 
"želi pomagati ljudem". Milovano
vič je sicer zaposlen na ljubljan
skem okrožnem tožilstvu in se ima 
za "resnično neodvisnega kandi
data". Te dni smo lahko prebrali, 
da kritizira "politikantstvo strankar
skih veljakov, ki so županovali v 
Ljubljani". 

I S K R E V 
K O A L I C I J I 

Medtem ko v Ljubljani izbirajo 
novega župana, pa ima vlada dru
gačne "kadrovske" probleme. Koa
licija se je te dni zelo zatresla zara
di razlik v pogledih na delovanje 
nacionalnega sveta za prenovo 
šolstva. Temu svetu je minister za 
šolstvo in šport dr. Slavko Gaber 
po mnenju Slovenske ljudske 
stranke "samovoljno" in brez po
prejšnjega koalicijskega dogovar
janja med SLS in LDS podaljšal 
mandat. V ozadju tega pa se v re
snici skrivajo globlja nesoglasja 
glede sestave in funkcije tega sve
ta med SLS in LDS. SLS misli, da je 
svet premalo "politično" uravno

težen, LDS pa poudarja, da gre 
predvsem za strokovni organ. Vse
kakor lider SLS Marjan Podobnik 
vprašanje šolske politike uvršča 
med najpomembnejše teme koali
cijskega (ne)sodelovanja in izrec
no poudarja, da lahko nedosegan-
je skupnih koalicijskih dogovorov 
na tem področju pripelje do razpa
da koalicije in do resne vladne kri
ze. 

Dodatno se zapleta tudi pri 
reševanju krize Litostroja, kjer 
očitno prihaja do razlik v pogledih 
na možne rešitve težav tega indu
strijskega giganta znotraj vlade, 
konkretno med ministri iz LDS in 
SLS. Podpredsednik vlade in pred
sednik SLS Marjan Podobnik je 
blokiral že skoraj pripravljen dogo
vor med Litostrojem in švicarsko 
multinacionalko ABB. Podobnik se 
zavzema za "slovensko varianto" 
reševanja Litostroja, za katero pa 
po trditvah mnogih dobrih pozna
valcev razmer ni ustreznega fi

nančnega pokritja. Rezultat teh 
razlik in (neodločanja) so stopnje
vane težave v Litostroju. Podjetju 
naj bi grozil stečaj, v.d. predsedni
ka uprave Stalowsky pa je ta teden 
nepričakovano odstopil, ker "ni pri
pravljen prevzemati odgovornosti 
za nadaljnje dogodke". Stalowsky 
je že doslej opozarjal na nedopust
no počasnost v odzivanju vlade in 
hkrati opozarjal, da je v danih raz
merah strateško povezovanje Lito
stroja z ABB edina (realna) varianta 
za rešitev Litostroja. Istega dne, ko 
je odstopil, pa je Marjan Podobnik 
na tiskovni konferenci dejal, da gre 
pri Litostroju za "pomembno go
spodarsko in politično vprašanje, 
da pa vlada tega vprašanja še ni 
razčistila ne na strokovni in ne na 
politični ravni". 

K A J J E D O 
S L O V E N C I 

V času, ko imajo politiki očitno 
nemalo "želočnih" težav s svojimi 
neusklajenostmi, se v Sloveniji 
čedalje bolj sistematično ukvarjajo 
z vplivom prehrane na zdravje člo
veka. Dr. Verena Koch, asistentka 
za prehrano na pedagoški fakulte
ti, je pravkar predstavila izsledke 
svoje raziskave o prehrambenih 
navadah Slovencev, ki kažejo, da 
je prehrana povprečnega Sloven
ca "slaba in neustrezna," da vsebu
je preveč maščob in premajhno 
količino žit in žitnih izdelkov. V Slo
veniji pojemo premalo zelenjave in 
popijemo preveč alkoholnih pijač. 
Deset odstotkov prebivalcev Slo
venije ne uživa mleka in mlečnih iz
delkov, povprečno pa Slovenci po
jemo po en sadež na dan, medtem 
ko 12 odstotkov vprašanih pravi, 
da zelenjave skoraj nikoli ne uživa. 
Raziskava je tudi pokazala, da ima 
v Sloveniji kar polovico ljudi preko
merno težo. 

J a k Kop r i ve 

M A R I B O R / OZARIN KLUB PROSTOVOUCEV VABI 

Prostovoljno delo -
potrebno in zaželeno 

V nekem življenjskem obdobju se vsak človek 
v|H-aša po smislu svojega obstoja. To vprašanje 
je še posebej v ospredju v času preizkušenj, kot 
so bolezen, izguba drage osebe ali neka druga 
trajnejša stiska. 

Na mnoge stvari imamo vpliv in jih lahko spre
minjamo, nekatere pa žal moramo sprejeti in z nji
mi živeti. Na primer težko je sprejeti v družini 
duševno bolezen in prizadetost Kako nemcKni 
smo starši v prizadevanju za izboljšanje, ozdravl
jenje in samostojno življenje svojih otrok. Večno 
prisotna dilema, kako bo preskrbljen, ko premine
mo. 

BOjub vsemu se odpirajo nove možnosti. Vse 
večja je odprtost institucij za sodelovanje s prosto
voljci, ki pomagajo na različnih področjih. Po Slo
veniji nastajajo socialno-humanitama, nevladna, 
neprofitna združenja, ki so namenjena ljudem v 
stiski. V Mariboru že četrto leto deluje združenje 
Ozara. Prizadeva si za izboljšanje kakovosti živl
jenja ljudi z diagnozo duševne bolezni po njihovem 
zdravljenju v psihiatričnih ustanovah. Zeli jim 
omogočiti, da se bodo spet počutili cenjene in da 

po svojih zmožnostih fimkcionirajo v družbi. Ima
jo možnost vključevanja v dnevni center, kreativne 
delavnice, prostočasne dejavnosti, samopomočne 
skupine, stanovanjsko skupino, razne krožke, pro
dajo izdelkov in druge aktivnosti. Za večino teh 
dejavnosti skrbijo mentorji in strokovni sodelavci. 

V okviru Ozare smo lani ustanovili Klub prosto
voljcev, ki pomagajo in se družijo z ljudmi v Ozari. 
Delo Iduba smo zastavili tudi širše in tako nekateri 
prostovoljci obiskujejo osamljene starejše v domo
vih za upokojence, nekaj jih obiskuje varovance 
Zavoda za duševno in živčno bolne v Hrastovcu. 
Potrebe po tovrstni pomoči so velike in raznolike. 
Smo skupina, ki raste počasi in vztrajno. 

Tisti, ki Vam ni vseeno, kako živijo soljudje, pri
družite se nam! Redna srečanja imamo vsak drugi 
ponedeljek v mesecu ob 15.30 uri v prostorih Oza
re. Za več informacij pokličite v Ozaro, Ulica hero
ja Šaranoviča 27, Maribor, tel. 062/223-686 ali 223-
598. Kontaktne osebe: Ana, Lolita ali Terezija na 
tel. 062/221-179. 

Za Klub prostovoljcev predsednica 
T e r e z i j a R o j k o 



S L . B I S T R I C A / MILAN OZIMIČ, SVETNIK V DRŽAVNEM SVETU 

l^o pozomosf 
hkaintm fežovcmf 
"Eden g lavnih e l ementov moje kandidature j e poznavanje 
l o k a l n e prob lemat ike . Vso pozornos t b o m n a m e n i l 
decentra l izac i j i , pa kakorko l i j e to b e s e d o s l i šat i kot 
obrabl jeno frazo. Za l o k a l n o skupnos t sta n a j p o m e m 
bnejš i dve področj i : s p r e m e m b e z a k o n a o loka ln i s a m o u p 
ravi in z a k o n a o f inanc iranju občin," j e v svoji kratki 
predstavitvi pred pr i če tkom volitev za državne svetnike po
vedal s lovenjebis tr i ški kandidat M i l a n Oz imič , ki j e dobi l 
o s e m glasov elektorjev, njegov prot ikandidat dr. Peter 
Glavič iz R u š pa tri. M a n d a t državnega svetnika m u 
pr ične teč i 2 3 . decembra in b o trajal do k o n c a leta 2 0 0 2 . 

Še pred dobrimi desetimi leti 
se Milan Ozimič, ing. stro
jništva, doma s Črešnjevca pri 
Slovenski Bistrici, ni kaj prida 
zanimal za politiko. Bolj je bil 
zatopljen v svoje delo v Impolu. 
S politiko se je pričel ukvarjati, 
ko je ob ustanovitvi SDS postal 
njen član. Sicer pa je nekoč dejal, 
da v Pučnikovi družini, kjer je 
njegov tast Ivan eden vodilnih v 
SLS, tastov brat dr. Jože Pučnik 
pa je bil pred leti kandidat za 
predsednika države in ustanovi
telj SDS, skoraj ne moreš mimo 
politike, ne da bi te vsaj malo op
lazila. Od takrat deluje aktivno v 
političnem življenju občine. 
1990. leta je bil na listi Demosa 
izvoljen za poslanca takratne 
občinske skupščine, 1994. pa na 
listi SDS za občinskega svetnika. 
Marca 1995 ga je občinski svet v 
Slovenski Bistrici imenoval za 
tajnika občine in to funkcijo op
ravlja še danes. 

Na volitvah v državne organe 
doslej še ni kandidiral, njegovo 
sedanjo kandidaturo za člana 
državnega sveta je predlagal 
občinski odbor SDS Slovenska 
Bistrica, podprli pa so jo še 
občinska odbora S K D in SLS v 
Slovenski Bistrici ter ruška od
bora S K D in SDS, saj obe občini 
tvorita eno od dvaindvajsetih 

volilnih enot za izvolitev 
predstavnikov lokalnih intere
sov v državni svet. 

Milan Ozimič pove, da je sicer 
funkcija državnega svetnika po 
področjih dejavnosti široka, ven-

M i l a n Oz imič , t a j n i k 
obč ine S l o v e n s k a B i s t 
r i c a , n o v s v e t n i k v 
d r ž a v n e m s v e t u . 

F o t o : V T 

dar v primerjavi z državnozbors-
kim poslancem veliko bolj ome
jena, ker državni svet nima ne
posredne pristojnosti pri spreje
manju zakonov. 

"Svoje delovanje v državnem 
svetu bom usmerjal v decentra
liziran in enakomeren razvoj 

Slovenije, kar je po mojem 
mnenju ključno izhodišče za 
razvoj in uspešnost lokalne sa
mouprave in občin pri zadovol
jevanju interesov in potreb svo
jih občanov, saj je občina za 
občana v njegovem vsakdanjem 
življenju pomembnejša od tiste
ga, kar za njega preko svojih in
stitucij opravlja država. Izhaja
joč iz takšnih opredelitev in zas
topanja lokalnih interesov pa 
bom vsekakor kritično presojal 
sprejemanje, spreminjanje in iz
vajanje razne zakonodaje. Moja 
posebna pozornost bo usmerjena 
predvsem na tista področja, ki so 
neposredno povezana z delovan
jem lokalnih skupnosti, kot sta 
zakon o lokalni samoupravi in 
zakon o finansiranju občin, Oba 
je namreč potrebno spremeniti 
in dopolniti v prid lokalnim 
skupnostim. Seveda pa je uvel
javljanje lokalne samouprave in 
zadovoljevanje njenih interesov 
povezano še z mnogimi drugimi 
področnimi zakoni, ki so prav 
tako po svoji vsebini centralis
tični in občinam ne omogočajo 
vpliva na izvajanje oziroma celo 
onemogočajo, da bi lahko uvelja
vile svojo pristojnost," je na krat
ko opredelil svoje bodoče delo
vanje. 

Po sedmih letih aktivnega de
lovanja v politiki na občinski 
ravni ter po dveh in pol letih op
ravljanja dela tajnika občine je 
Milan Ozimič prepričan, da je 
njegova usmeritev prav gotovo 
ključni lokalni interes večine 
slovenskih občin, čeprav nekate
rim, ki so blizu centra in virom 
informacij, neurejeno stanje na 
tem področju celo ustreza. 

V ida Tepeievec 

VIDEM / PREDZADNJA LETOŠNJA SEJA OBČINSKEGA SVETA 

hwaam vei^za 90 nno 
Največ pozornosti predzadnjega letošnjega zasedanja sveta 
občine Videm je veljalo rebalansu občinskega proračuna za 
leto 1997. Tudi zato, ker so svetniki pričakovali tik pred kon
cem leta za svoje interesno področje ali območje še kaj do
datnega denarja. Pa je kljub znatnemu povečanju pro
računska vreča ostala prazna, preden bi lahko vsaj približno 
zadovoljila potrebe in želje vseh območij teritorialno največje 
občine na območju Ptuja. Pomembna informacija s strani 
župana pa je bila ta, da dela pri gradnji občinske stavbe po
tekajo tako hitro, da bodo zadnjo letošnjo, s lavnostno 
prednovoletno, sejo sveta izvedli že v novih prostorih. 

Pri obravnavanju rebalansa 
letošnjega pororačuna, pa tudi si
cer, je dobil poslušalec občutek, da 
je vse v občini podrejeno gradnji 
občinske stavbe. To so namreč kar 
nekajkrat omenjali tako svetniki 
in župan, ki so predlagali za njeno 
dograditev dodatna sredstva, kot 
svetniki, ki so se, predvsem tisti iz 
Podlehnika, jezili, da jim župan in 
občinska uprava prikrivata de
janske podatke o investiciji v 
občinsko stavbo. To mišljenje 
svetnikov je dojel tudi župan in 
poudaril, da so sredstva, namenje
na investiciji, v skladu s sprejetim 
programom, da pa izvajalci sedan
jih del občino kreditirajo in bodo 
počakali na plačilo iz prihodnjega 
proračuna. Sicer so svetniki 
podprli prizadevanja župana, da se 
gradnja občinske stavbe konča 
čimprej, vendar naj bodo o poteku 
in višini investicije seznanjeni. 

Na torkovi seji so imenovali 
gradbeni odbor, ki bo ocenil potek 
gradnje ter o tem seznanil občins
ki svet. Iz rebalansa proračuna 
občine Videm za leto 1997 je raz
vidno, da bo gradnji večnamenske 
občinske stavbe namenjenih 33 
milijonov, 1,3 milijona iz sredstev, 
ki pripradajo občini iz delitvene 
bilance bivše občine Ptuj, pa še 
dobre štiri milijone sredstev, v 
proračunu predvidenih za stano
vanjsko področje. 

Proračun 1997, ki je bil v začetku 
leta izdelan na podlagi meril za 
leto 1996, je predvideval prihodke 
v višini 313 in pol milijona tolar
jev. Toliko sredstev je bilo tudi 
razdeljenih na posamezna 
področja porabe. Po državnih me
rilih za leto 1997 je bilo potrebno 
proračun popraviti in predvidene 

prihodke zvišati za dobrih 90 mili
jonov oziroma na 405,2 milijona 
tolarjev. Nekateri svetniki so bili 
ob tem nejevoljni, češ da zaradi 
premalo planiranih sredstev teh 
niso mogli v začetku leta razdeliti 
v skladu s potrebami, ob koncu 
leta pa morajo le upoštevati 
dejstvo, da potrjujejo že porabljena 
sredstva. Svetnik iz Podlehnika je 
odboru za planiranje in županu 
očital, da pri pripravi rebalansa 
nista upoštevala sklepov z začetka 
leta in dodatna sredstva namenila 
za malo gospodarstvo in kme
tijstvo, svetnik iz Lancove vasi pa, 
da 600 prebivalcev te vasi tudi iz 
popravljenega proračuna ne dobi 
nič. Ob dejstvu, da je tudi za leto 
1998 za omenjeno vas predvidenih 
le 5 milijonov tolarjev, pa je sejo 
ogorčen zapustil. 

Proračun za leto 1998, ki je bil 
tokrat predstavljen kot delovno 
gradivo, predvideva prihodke v 
višini 357,6 milijona tolarjev. Do 
njegovega sprejetja pa bo minilo še 
precej časa in bo, kot kaže, pred
met trdih pogajanj, ki jih je 
predsednik odbora za planiranje 
napovedal s predsedniki drugih 
odborov občinskega sveta. 

Med drugimi točkami dnevnega 
reda torkove seje sveta občine Vi
dem velja omeniti razpravo o 
programu javnih del v letu 1998. 
Občina bo sodelovala v treh 

programih, ki jih v 80 odstotkih fi
nancira država, tudi s pomočjo 
mednarodnih sredstev. V vseh 
treh programih bo tako sodelovalo 
petnajst trenutno nezaposlenih 
ljudi. Pet jih bo delalo na področju 
socialnega skrbstva, pet na 
področju komunalnega urejenja in 
pet na področju turizma. Svetniki 
so poudarili, da morajo biti ljudje, 
zaposleni v teh programih, 
izključno z območja občine Vi
dem, delo, ki ga bodo opravljali, pa 
mora biti v interesu občine. Neka
teri pa so izrazili dvom v učinkovi
tost dela na področju turizma, saj 
konkretni programi na tem 
področju še niso izdelani. Dvome 
povzročajo tudi negativne izkušnje 
iz preteklosti, ko so Haloze že do
bile nekaj razvojnih turističnih 
programov, pa je vse skupaj ostalo 
na papirju. Kljub temu je omenje
ni program javnih del podprla 
večina svetnikov v upanju, da bo 
tokrat drugače. 

Pri poročilih o delu posameznih 
odborov, ki delujejo pri 
občinskem svetu, so med drugim 
potrdili sklep odbora za gospo
darstvo, da se v občinskem glasilu 
razpišejo sredstva za malo gospo
darstvo in kmetijstvo. Pri razpravi 
o delu odbora za družbene de
javnosti pa je bilo slišati mnenje, 
da ima odbor preveč dela in da bi 
ga bilo dobro razbremeniti z usta
novitvijo Zveze športnih društev 
in Zveze kulturnih organizacij. S 
tem bi po županovem mnenju 
utišali tudi govorice, da se sredstva 
v te namene ne delijo po ustreznih 
kriterijih, v okviru zvez pa bi o 
tem odločali predstavniki društev. 
Ob nasprotnem argumentu, da bi 
zveze za svoje delovanje porabile 
še del že tako pičlih sredstev, pa se 
je razprava končala in pobuda je 
ostala nedorečena. 

J. Bračič 

GRUSKOVJE / PRIZNANJE M E D N A R O D N E M U MEJNEMU PREHODU 

OKTOBRA NAŠTELI CEZ 545 TISOČ POTNIKOV • KDAJ KONEC ZAČASNOSTI 
MEJNEGA PREHODA, KI SE JE ZAČELA 8. OKTOBRA 1991? 
N a Ptujsko j e l e tos v projektu Turis t i čne zveze S loveni je 
M o j a deže la - l epa , urejena i n č i s ta š lo več pr iznanj . V 
okviru ocenjevanja m e d n a r o d n i h m e j n i h prehodov, ki ga 
j e Tur i s t i čna zveza izvajala v sode lovanju z RTV Sloveni 
ja , rad iem Koper - Capodis tr ia in rad iem Maribor - M M I , 
j e bi l kot drugi naj lepše urejen prehod s Hrvaško s p o z n a n 
prehod Gruškovje. Vodja c a r i n s k e izpostaje Gruškovje 
Franc Podkr ižn ik j e povedal , da so priznanja i zredno ve
sel i ; lan i so bi l i še uspešne j š i , saj so bi l i zmagovalc i . V 
nj ihovem okviru deluje tudi m a l o o b m e j n i prehod Lesko-
vec. K urejenos t i prehoda ve l iko prispeva tudi brezca
r inska prodaja lna Rega l . 

Mednarodni mejni prehod 
Gruškovje je bil odprt 8. oktobra 
1991 in od takrat dalje je opre
deljen kot začasni. Kdaj bo 
začasnosti konec, nihče ne ve. 
Morda je to glavni razlog, da v 
šestih letih od odprtja ni bil 
deležen večjih vlaganj, razen da 
so dobili nadstrešnico in pičlih 
deset parkirišč za kamione, kar 
je bistveno premalo. Promet pa 
je vse prej kot redek. Po podat
kih iz oktobra so na izstopni in 
vstopni strani našteli 145.664 
osebnih vozil, 15.247 kamionov, 
potnikov pa je bilo čez 545 tisoč 
- številke, ki zahtevajo bistveno 
drugačen standard, kot ga ima 
trenutno prehod. Za potnike in 
druge, ki vstopajo ali izstopajo, 

je najhuje poleti, saj premorejo 
le en javni WC. Posebej neu
godno je za šoferje kaminov v 
dnevih, ko so zapore in morajo 
včasih čakati tudi en dan, da lah
ko vožnjo nadaljujejo. V tem 
času pa se niti umiti ne morejo, 
ker ni tuša. Na edinem stranišču 
pa je gneča tudi, ko pripeljejo 
avtobusi; ljudem ne preostane 
drugo, kot da čakajo v vrsti kot 
pred kakšno blagajno. Šoferji pa 
si "čakalnice" poleti uredijo kar 
ob kamionih, čeprav je v napos-
redni bližini zdajšnjega parki
rišča za kamione še zemljišče, ki 
bi se dalo primerno urediti tudi 
za te namene. V takih razmerah, 
ki so težavne tako za tiste, ki de
lajo na prehodu (carinike, polici
jo, špediterje), in tiste, ki mejo 

F r a n c Podkrižnik, v o d 
j a c a r i n s k e I z p o s t v e 
Gruškovje 
prehajajo v eni ali drugi smeri, je 
doseženo drugo mesto v ocenje
vanju urejenosti brez dvoma us
peh, ki pa ima zaradi že omenje
nih problemov tudi kapljico ali 
dve pelina. Za ocvetličenje pre
hoda in čiščenje cest skrbi 
občina Videm, ki za ureditev 
prehoda pobira tudi komunalno 
takso in bi zato že odstotek 
vračanja za ureditev drugih de
javnosti moral biti višji. Ta zah
teva je realna in upravičena, saj 

lahko pričakujemo, da se bo pro
met v prihodnje čez ta medna
rodni mejni prehod le še 
povečeval, še posebej ko bo ste
kel avtobusni promet skozi Srbi
jo. Franc Podkrižnik napovedu
je, da bo takrat na mejnem pre
hodu Gruškovje še huje, kot je 
danes v Dolgi vasi. Podobne 
zahteve izražajo tudi mejni poli
cisti. 

M G 

Letošnje p r i z n a n j e j e 
že d r u g o , l a n i s o b i l i v 
i s t i k a t e g o r i j i z m a g o 
v a l c i . F o t o : T . M o h o r k o 

PTUJ / INFRASTRUKTURA V IND. CONI 

Cesta klUe 
po ureditvi 
Iz industrijske cone v Ptuju prihajajo spodbudne novice. 
Kaže, da je obdobje nazadovanja na tem območju, ki je bilo 
najbolj prisotno v letih 1989/90, mimo. Proizvodnja oživlja, 
odpirajo se novi obrati, obstoječi pa optimistično načrtujejo 
nov razvojni c iklus . 

Na drugi strani pa temu razvoju 
ne sledi razvoj cestne infrastruktu
re, medtem ko je druga infrastruk
tura dokaj zadovoljiva - tako pri
marna kanalizacija, vodovod in te
lefon. Ni še plinske napeljave, prav 
tako pa bo potrebno razrešiti 
vprašanje meteornih voda. Tre
nutno največji problem pomeni 
neurejena cesta A ob Ormoški ces
ti na območju, na katerem je okrog 
sedemsto delovnih mest, dnevno 
pa ga obremenjuje okrog dvesto 
osebnih avtomobilov, 173 avto
busov in tovorni promet z okrog 
50 tonami materiala, gotovih iz
delkov in drugega materiala. Ta 
obremenitev pa se bo s predvide
nim razvojem le še povečevala. 

O tem so v torek govorili na ok
rogli mizi, ki so jo sklicali 
predstavniki podjetij iz indust
rijske cone ob Ormoški cesti, Save 
- Gumarne in Avtozračnic, Cer
tusa, Nizkih gradenj, Zorna in ne
katerih drugih. Svoje poglede na 
reševanje te problematike so 
soočili s predstavniki mestne 
občine in ptujske upravne enote, 
kjer se zavedajo, da je potrebno 
prednostno rešiti cestno proble
matiko, predvsem pa cesto urediti 
tako, da bo ustrezala prometni 
frekvenci in zahtevam prometne 
varnosti. V zazidalnem načrtu je 
rekonstrukcija ceste A, ki vodi od 
Belšakove ulice proti Gumami in 
se nato nadaljuje proti Delti, 
načrtovana. Prav tako tudi Dor-
navska in Rogozniška ter t. i. cesta 
J, od Rajšpove naprej. Vse pa je od
visno od tega, kako se bodo 
odločili mestni svetniki, od kate
rih pričakujejo, da bodo njihove 
pobude in predloge vzeli resno in 
jih vključili v konkretne programe 
proračunske porabe za leti 1998 in 
1999. Pri tem so razgrnili številke 

o prispevkih, ki jih vsako leto 
plačujejo na račun nadomestil za 
uporabo stavbnega zemljišč, ka
nalščine in drugega. Skupno 
ustvarijo okrog 50 milijonov mark 
realizacije letno. Podjetniki v in
dustrijski coni tudi pričakujejo, da 
bodo v letu 1998 dobili plin, 
gradnja plinske napeljave na tem 
območju je prvi projekt, ki ga bo v 
prihodnjem letu gradil novi kon-
cesionar za plin na Ptujskem, Ad-
riaplin, d.o.o., iz Ljubljane. Ude
leženci na torkovi okrogli mizi -
predstavniki podjetij so pokazali 
tudi pripravljenost za 
priključevanje na novo infrastruk
turo po zgraditvi. S to svojo 
odločitvijo olajšujejo odločanje na 
mestnem svetu o izdelavi in finan
ciranju projektov ureditve ceste A 
in drugih potrebnih infrastruktur-
nih objektov na tem območju. 

Torkova okrogla miza je pokaza
la strpnost na eni in drugi strani, 
saj se oboji zavedajo, da je že 
omenjena cesta A resničen prob
lem, še hujši pa je križišče treh cest 
ob samem vstopu na to območje. 
Govorili pa so tudi o problematiki 
preselitve Surovine v industrijsko 
cono, ki po večinskem mnenju 
podjetnikov s tega območja 
predstavlja degradacijo tega pros
tora, čeprav se na drugi strani za
vedajo, da je Surovino potrebno 
preseliti z zdajšnje na novo lokaci
jo. Certus naj bi tudi ponudil dru
go lokacijo, na zemljišču za njiho
vim objektom, ki pa potrebuje 
občutno več vlaganj. Pritožba na 
selitev Surovine na lokacijo med 
Agisom, Savo in Certusom, je 
vzrok za novo lokacijsko razpravo, 
ki bo v ponedeljek. 

M G 
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P T U J / 70 LET DOMA UPOKOJENCEV 

Ocf hiralni€e do prijetnega doma za starejše 
Ptujski dom upokojencev je v petek praznoval 70-letnico. Z a 
začetek sedanjega sodobnega domovanja za starejše štejejo us
tanovitev hiralnice leta 1927 v Muretincih. I\a slovesnosti je 
župan mestne občine Ptuj in podpredsednik državnega zbora 
Miroslav Luci menil, da se bo sedanji dom sčasoma spremenil v 
center za vse starejše občane, državna podsekratarka Stanka 
Tutta pa je predstavila razvoj gerontološke službe v Sloveniji do 
leta 2005. Direktorica Kristina Doki, ki vodi dom že 10 let, s e je 
zahvalila kolektivu in vsem, ki so ji pri delu pomagali, in napo
vedala, da bodo v prihodnje posodobili prostore delovne enote v 
Muretincih, da si bodo prizadevali za še kakovostnejše storitve 
in da se bodo svoje storitve še v večji meri ponujali zunanjim 
uporabnikom. 

Sicer pa so zadnja leta zaznamo
vale delo v domu velike investici
je. Zgradili so domsko kapelo, 
povsem novo stanovanjsko zgrad
bo, center za zdravje s fizioterapi-
jo, prenovili so kuhinjo in uredili 
okolico. Od začetkov pred 70 leti 
se je za bivanje starejših resnično 
zelo veliko spremenilo. 

Pobudo za ustanovitev hiralni
ce, namenjene vsem revnim, za 
katere več ni nihče skrbel, je dal 
kaplan Ivan Vrbanjšek, ki je 
služboval pri Sv. Barbari. V mu-
retinškem gradu so tako leta 1927 
pripravili 55 postelj za viničarje, 
delavce, bivše hlapce in dekle ter 
berače. Po vojni je nova oblast 
prevzela dom od križevnikov in 

ga poimenovala Dom onemoglih 
Miu-etinci. Iz proračunskega za

voda se je sčasoma spremenil v fi
nančno samostojni zavod, nato pa 

leta 1971 v splošni socialni zavod, 
ki ga je ustanovila Skupnost soci
alnega skrbstva občine Ptuj. Ni 
tako nepomembno, od kod priha
ja denar za varovance, kot se zdi 
na prvi pogled. Današnja direkto
rica Kristina Doki ocenjuje, da so 
se razmere v domu bistveno spre
menile pravzaprav v osemdesetih 
letih, ko so pričeli sprejemati tudi 
samoplačnike in delne samo
plačnike. Vsi, ki so plačevali 
sami, so zahtevali kakovostnejše 
usluge, višji standard in dom se je 
resnično pričel spreminjati. Po
leg izboljšanja bivanjskih razmer 
so pričeli skrbeti tudi za dodatne 
vsebine, s katerimi si upokojenci 
lajšajo dolge dneve. To so razna 
ročna dela, delovanje likovne in 
kulturne sekcije, izdaja lastnega 
biltena, m-ejanje knjižnice, orga
nizacija raznih prireditev... Dom 
je prejel ob letošnjem občinskem 
prazniku ob visokem jubileju naj

višje priznanje, zlato plaketo 
Mestne občine Ptuj. 

Dom ima na Ptuju in v Mure
tincih danes 405 ležišč in vsa so 
zasedena. Če je nujno, predvsem 
za bolnike, ki potrebujejo inten
zivno nego, namestijo kakšno do
datno ležišče, tako da lahko sprej
mejo pomoči potrebne takoj. Si
cer pa je potrebno na prosto 
ležišče v enoposteljni sobi ali 
apartmaju čakati nekaj mesecev. 

Koliko zgodb se skriva za zido
vi starega gradu v Muretincih in 
sodobnih zgradb na Ptuju? Za 
nekatere vedo samo stanovalci, za 
mnoge nihče več. Nekaj tistih, ki 
smo jih slišali tudi na prireditvi, 
je iz domskega gradiva izbrskala 
Nada Kotar, nekaj prijetnih spo
minov je objavljenih tudi v no
vem domskem glasilu. Večina 
zgodb pa bo ostala skrivnost. 

Milena Zupanič 

Direktorica Kristina Doki je posebno pozornost posvetila 
Francu Krajncu, prvemu povojnemu upravniku doma, ki je 
danes sam varovanec doma. 

M A J S P E R K / DAN SOLE 

Tretnna uiente^ raiunalnikariev 
Prejšnji teden so v Majšperku 
praznovali dan šole. V šolski 
telovadnici so staršem in dru
gim občanom predstavili pro
jekt, v katerem so prikazali, 
kako bi ukrepali ob naravnih 
in drugih nesrečah. Osrednji 
del prireditve je bil kviz sed
mo- in osmošolcev, prav tako 
posvečen naravnim katastro
fam. 

In prav je, da je vodstvo šole -
v n jenem imenu so projekt in 
prireditev pripravili ob pomoči 
vseh učiteljev in učencev učitel
ji Da rko Supančič , Mi lan Ku-
mer, Nataša Sardinšek in Dani
ca L o r b e r - izbralo prav ta pro
jekt. Že naslednji dan je namreč 
Dravinja ponovno pokazala svo
je š tevi lne ostre zobe, ko se je 
razlila po okoliških poljih tako 
temelj i to, da 40 učencev sploh 
n i m o g l o v šo lo . Š t e v i l n i 
Haložani tistega dne niso mogli 
v dolino, v službo in še enkrat se 
je pokazalo, da v Halozah ven
dar le ni tako enostavno živeti 
kot nekje drugje. Tako je seveda 
bi la p r ip rava na tovrs tne nes
reče dobrodošla in da so dobro 
razmišljali tudi na Upravi RS za 
zaščito in reševanje, ki je ta pro
jekt razpisala in ga v sodelovan
ju z minis t rs tvom za šolstvo in 
š p o r t ter u p r a v o za o b r a m b o 
Ptuj tudi financirala. 

V kvizu je 7. b razred premagal 
vse, tudi osmošolce. Za razred 
so t e k m o v a l i D a r i n k a P u r g , 
Niko Žolger in Maja Kokol. 

S ice r pa so se u č e n c i v 
z a d n j e m č a s u u p r a v i č e n o n a j 

bolj razveselili novih računalni
kov. Ob dnevu šole so u r adno 
odprl i računalniško učilnico, v 
kater i od 1. novembra poučuje 
absolvent 1. stopnje Fakul te te 
za elektroniko in računalništvo 
Aleš Mori. Na 9 računalnikih se 
uči njihove uporabe pri krožkih 
že 125 učencev, med njimi tudi 
učenci iz podružničnih šol. To 
je kar tretjina vseh majšperških 
učencev in Aleš Mori napove
duje, da jih bo v kratkem še več. 

Šola v Ma j špe rku pa je tako 
kot vse druge šole pred pričet-

kom pridobivanja novih prosto
rov. Ravnatelj šole Rajko Jurgec 
se je v zadn jem času ukvar ja l 
prav s pridobivanjem projektov. 
"Možnosti sta dve," je povedal, 
"ali graditi povsem novo šolo ali 
obstoječo prenovit i in dogradi
ti." Seveda bodo odločili občin
ski sve tn ik i , najbrž k m a l u po 
novem letu. Ravnatelj načrtuje, 
da bi pričeli v Majšperku 9-letni 
p o u k v šo lskem le tu 2002/03, 
tako kot zaenkrat določa zakon. 

Milena Zupanič 

Računalništva se uči že tretjina učencev. Pomaga jim učitelj Aleš Mori, na fotografiji pa je 
tudi ravnatelj Rajko Jurgec (povsem desno) 

A P A Č E / ZLATOPOROCENCA ZAJC 

Porotna sveio' 
nost po 59 letih 

Pred kratkim sta zlato poroko v krogu svoje družine in prijateljev 
praznovala Jože in Anika Zaje iz Apač 289 na Dravskem polju. 

Jože je bil rojen 20. feebruarja 1920 v Apačah. Dvajset let si je kot 
šofer služil kruh v TGA Kidričevo, sedaj pa je upokojenec. Žena Anika 
se je rodila 20. julija 1927 v Dražencih. 9. novembra 1947 sta se 
poročila v farni cerkvi na Hajdini. V zakonu sta se jima rodila hčerka 
Marjana in sin Jožek. Veselje pa jim velikokrat delajo tudi štirje vnuki. 
Zlato poroko sta obhajala predvsem v družinskem krogu. 

D.K. 

O R M O Ž / SREČANJE STAREJŠIH KRAJANOV 

Dmre vol^ ni zmanmnn 
V v s a k e m s t a r o s t n e m obdobju 

s e vrstniki ukvarjajo s podobni 
m i težavami , p o d o b n e stvari s e 
j im zdijo p o m e m b n e in 
o d l o č i l n e za n j i h o v o življenje. 
Zato se je prijetno srečat i , pok
lepetat i in obnov i t i stara prija
te l jstva in znanstva . 

To vsako leto naredijo tudi sta
rejši krajani krajevne skupnosti 
Ormož. Že nekaj let se srečujejo v 
predprazničnem času v prostorih 
osnovne šole na Hardeku. Pri
ložnostni kulturni program so 
jim tudi tokrat pripravili učenci 
šole, ki so jih pozdravili z besedo 
in glasbo. Ta je goste očitno spra

vila v dobro voljo, saj sta srečanje 
in pogostitev potekala v prijet
nem vzdušju. 

V KS Ormož živi nekaj manj 
kot 4500 prebivalcev, okrog 360 
pa jih je starejših od 70 let. Vsa
koletne zabave se je udeležilo 
okrog 150 povabljenih. 

vkl 

Udeležba je bila precejšnja, vzdušje pa prijetno Foto Hozyan. 

J U R Š I N C I / JANEZ PUH - ČLOVEK, IZUMITELJ, INDU-
STRIALEC 

Svojevrstnm 
kulturna ura 

16. decembra bodo učenci, učitelji, Juršinčani in gostje s 
skupnimi močmi izvedli kulturno uro na temo Janez Puh -
človek, izumitelj, industrialec. 

Šolarji bodo povedali , kako 
J a n e z a P u h a v id i jo d a n e s s 
svojimi očmi. Zgodovinski ar
hiv s Ptuju bo predstavil pro
jekt z na s lovom Janez P u h -
človek, izumitelj, industrialec. 
Na predstavitvi bo tokrat ne
kaj dokumentov, pridobljenih 
od zadnje predstavi tve v Šol
skem centru na Ptuju. Župan 

Občine Juršinci pa bo predsta
vi l r a z m i š l j a n j e o b č i n e 
Juršinci o Janezu Puhu. 

Po zakl jučku k u l t u r n e ure 
bodo učenci nadaljevali delo 
po razredih na isto temo, gost
je pa si bodo ogledali Puhovo 
domačijo. 

Kristina ŠamperI Purg 

Reklama za znani Puhov 
motor (Ilustrirani 
Slovenec, 1.1913, str. 139, 
last Žuraj, Ptuj). 



L E S K O V E C / JESENSKA VOJAŠKA VAJA 

Stnikmie sredi Hmhz 
Predzimsko idilo in spokojnost haloških gričevje minuli konec 
tedna zmotila množica vojakov, vojaških vozil in predvsem ne
kajurno streljanje. Na območju Leskovca je namreč v petek, 5. 
decembra, med 9. in 12. uro potekala obsežna taktična vojaška 
vaja ob zaključku 2. generacije enovitega usposabljanja vojakov 
drugega bataljona 72. brigade slovenske vojske, katere sedež je 
v Ptuju. 

V vaji so sodelovali tudi pri
padniki minometne čete, oklep-
no-mehaniziranega bataljona in 
enote generala Maistra iz Mari
bora, del helokopterske brigade 
z Brnika ter vojaška policija. 

Med opazovalci vaje pa so poleg 
slovenskih kot gostje sodelovali 
tudi častniki avstrijske vojske. 

Po zaključku vaje so se nekaj 
po štirinajsti uri sodelujoči sku
paj z gosti in domačini zbrali na 

leskovškem igrišču, kjer jim je 
najprej čestital poveljnik ptujske 
vojašnice podpolkovnik Jože 
Murko in potek vaje ugodno 
ocenil. Pridružila sta se mu še 
namestnik poveljnika vzhod-
noštajerske pokrajine Venčeslav 
Vogrinec ter videmski župan 
Franc Kirbiš. Vsem skupaj pa so 
domači šolarji, člani folklorne 
skupine in pevke pripravili 
prisrčen kulturni program. 

•OM 

Vojaki v središču Leskovca. Foto: IVI. Ozmec 

O R M O Ž / 2. OBČINSKA RAZSTAVA MALIH ŽIVALI 

Zadnji novembrski konec tedna je bila v prostorih Mercatoija 
Ograda v Ormožu 2. občinska razstava malih pasemskih živali, 
ki jo je organiziralo društvo gojiteljev malih pasemskih živali 
Ormož. Društvo deluje šele dve leti, člani pa so aktivni v več sek
cijah. Največ pozornosti namenjajo golobom, kuncem in perut
nini. Razstavljalo j e vseh 21 članov društva in nekaj gostov iz 
Murske Sobote. Tako se je nabralo izjemno veliko število živali 
- kar 134 kuncev, 590 golobov in 121 račk, kokoši in druge per
utnine. 

Razstava je bila tudi tekmoval
na in že prvi dan so izvedli ocen
jevanje živali. Ocenjevalo je dva
najst sodnikov, od katerih se je 
učilo osem stažistov, ki bodo 
kmalu tudi sami postali sodniki. 
Imeli so težko delo, saj je bilo 
razstavljeno veliko število pred
stavnikov iste pasme in barve. 
Posebno strogi so bili sodniki 
pri ocenjevanju perutnine, kjer 
so letos pričeli opisno ocenje
vanje. Kljub temu so lahko goji-
telji zadovoljni, saj so sodniki 
prisodili kar 103 prvake bodisi v 
pasmi ali v določeni barvi. 

Izmed številnih pasem živali 
naj jih omenim le nekaj. Videti 
je bilo mogoče slovenske belo-
glavčke, slovensko avtohtono 
pasmo golobov. Gojitelji so 
predstavili nekaj izjemnih prim
erkov angleških golšarjev, za ka

tere so bili nekateri ljubitelji pri
pravljeni odšteti tudi do 600 
nemških mark. Zanimivost raz
stave je bilo tudi pravilo, da živa
li, kupljene v tujini, na razstavi 
sicer lahko sodelujejo, ne morejo 
pa doseči naziva prvak. Organi
zatorji so to pravilo pojasnjevali 
s tem, da želijo s svojim počet
jem vzpodbujati predvsem last
no znanje in sposobnost vzgoje 
vrhunskih živali. V lepo pri
pravljenih kletkah se je šopiril 
pavji parček, simpatična pe
kinška raca, zanimivi so bili tudi 
angleški borci - petelini, ki so jih 
uporabljali za petelinje boje. Po
leg vseh teh živali je bilo moč 
občudovati okrog deset vrst ptic, 
parček nojev, morske prašičke in 
pritlikave kunčke. Marsikateri 
obiskovalec si je kakšno žival 
odnesel domov, saj jih je bilo ne

kaj naprodaj. Društvo pa je iz
vedlo tudi srečolov, da so nekoli
ko pokrili stroške razstave in ka
taloga. 

Gojitelji so povedali, da so ime
li s sponzorji srečo, da so jim pri 
Mercator Ogradu prijazno pris
kočili na pomoč s prostorom, ve
liko občutka za njihove potrebe 
pa je pokazal tudi župan Vih 
Trofenik. 

Z obiskom so bili kar zado
voljni, nekoliko ga je okrnilo sla
bo vreme in ne riajprimernejši 
razstavni prostor. Še posebej ve
seli pa so bili, da si je razstavo 
ogledalo toliko otrok iz vrtcev in 
osnovnih šol ormoške občine. 

vki 

PTUJ 
Sredstvaza 
ureditev 
potolia Grajene 

Rujski mestni svetniki so na 
35. seji podprli prodajo zemljišča 
ob OsojnikovI cesti v Ruju, na 
prostoru ob avtobusni postaji, 
kjer so danes kioski, za Izgradnjo 
poslovnega objekta, s čimer bo 
to območje dobilo urejenejši vi
dez. Še vedno pa ostaja odprto 
vprašanje celovite urejenosti 
ptujske avtobusne postaje, ki jo 
Certus ponuja mestni občini. So
glašali pa so tudi z dopolnilnim 
predlogom k tej prodaji, ki ga je 
posredoval vodja poslanske sku
pine Zelenih Ptuja Vlado Čuš, da 
bi se finančna sredstva od pro
daje zemljišča namenila za rena-
turacijo in celovito čiščenje poto
ka Grajena v letu 1998, da bi se 
potoku povrnila nekdanji videz in 
pomen. Grajena ni nič drugega 
kot zgolj kanal za komunalne od
plake, obrtniško-gostinske obra
te in gradbišča novih objektov na 
robu struge. 

M G 
Nad zajčki so bili otroci najbolj navdušeni. 

O R M O Ž / KOREKTNO VINO ZA KOREKTNO CENO 

^^^^^^^^fB^^t^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^j/^ B/^^B^^B^^B^' f/I^^^B^^^^^^^^3/^^^jfl^^^^f^ 
V zadnjih letih smo Slovenci popili precej manj vina, kot so bili 
naši kletarji navajeni in kot bi ga lahko. Eden pomembnih raz
logov je bila gotovo tudi cena, zato so v letošnji obilni in kvali
tetni letini iz ormoške kleti na trg poslali novo vino v litrski 
steklenici. Prleki in drugi ljubitelji vina so dobili na voljo nov 
okus - na tržišču je prlek. 

Prlek je uspela kompozija 
šipona in laškega rizlinga, naj
bolj priljubljenih sort Prlekije. 
Nastal je skoraj istočasno z uvel
javitvijo novega slovenskega za
kona o vinu in je prvo slovensko 

deželno vino. Po kakovosti sodi 
v zgornji razred namiznih vin, 
sme imeti označene sorte 
grozdja in ima priznano geo
grafsko poreklo. Ime je vino do
bilo po predelu, v katerem raste 

krasno grozdje zanj - v Ljuto
mersko-ormoških goricah in 
Srednjih Slovenskih goricah. 
Prlek je vino, ki ga je moč ponu
diti k vsem jedem in je za vse 
ljudi, so prepričani v ormoški 
kleti. Oni pa že vedo, saj so nji
hova vina v Veritasovem vin
skem nakupovalnem vodniku 
preteklo leto dobila največkrat 
naziv vino meseca in s tem so 
prejeli naziv vinar leta 1996. 
Tudi cenovno je prlek zelo dos
topno vino, saj veleprodajna 
cena znaša 252 tolarjev, na 
trgovskih policah pa ga je 
mogoče dobiti za 300 do 350 to
larjev. Enologinja Andreja 
Brglez je povedala, da prlek 
gladko teče, da pa nima ambicij 
osvajati in leporečiti, je kon
kretno vino za marsikatero pri
ložnost. 

Svojo besedo je za prleka zas
tavila tudi slovenska vinska 
kraljica Katarina Jenžur, ki je 
med drugim povedala, da je 
Prlek dobrodušen in preprost, 
takšno pa je tudi njegovo novo 
vino. 

vki Matija Kociper, Katarina Jenžur s priekom in Zlatko Zadravec 

P T U J / PRVI PTUJSKI HOTEL V SPREMENJENI PODOBI 

JlesfCilfracf/ci z delnim 
kavarniškim pridihem 
Prvi in najstarejši ptujski ho
tel je sedem let nosil ime Su-
per Li. Sedaj so mu vrnili 
prvotno ime Poetovio, s tem pa 
napovedujejo novo obdobje v 
njegovem delovanju. Kot je po
vedal Martin Lisjak mlajši, 
mu želijo vrniti nekdanjo po
dobo. Tudi njegovo zunanjost 
so olepšali, prav tako so v no
tranjosti objekta v zadnjih le
tih opravili več posegov, ki pa 
niso bili tako opazni. 

Program postopne obnove na
daljujejo. Pred kratkim so 
odprli obnovljeno restavracijo, 
recepcijo in klub Romantika, v 
katerem bodo občasno organizi
rali različne prireditve, sicer pa 
ga namenjajo v glavnem 
druženju. Čaka pa jih še obnova 
restavracije a la cart, diskoteke, 
kjer bi radi uredili sejno dvora
no za okrog 150 ljudi. Hotel 
Poetovio želi namreč pridobiti 
tudi status poslovnega hotela. 
Ob petkih in sobotah bodo salo 
uporabljali za plese in druge 
družabne prireditve. Od kla
sične diskotete pa se želijo pos
loviti, saj se ne vklaplja v novo 
zasnovo hotela. Pred letom in 
pol so uredili lastno pivovarno, 
z blagovno znamko piva kurent 
pa še niso na trgu, ker še niso v 

celoti zadovoljni s kvaliteto iz
delka. Pred dvema letoma pa so 
obnovili sobe. 

V obnovljeni restavraciji, ki je 
v bistvu večnamenski prostor z 
delnim kavarniškim utr ipom, 
ponujajo različne solate, hitro 
pripravljeno hrano, gostje lahko 
izbirajo med več menuji in raz
ličnimi slaščicami. Več kot de
set zaposlenih se trudi, da bi bili 
gostje zadovoljni. 

Zasedenost postelj še ni 
takšna, kot si želijo. Poleti je 
bilo gostov, ki so prenočevali, 
več. Z razgibano ponudbo in 
njeno kvaliteto pa jih bo zagoto

vo več. Precej gostov se sedaj 
odpelje mimo tudi zaradi tega, 
ker pri podvozu ni postavljenih 
ustreznih znakov. 

Ob otvoritvi obnovljene res
tavracije je bilo še posebej pou
darjeno, da ta predstavlja po
memben prispevek v kvaliteti 
gostinske ponudbe v Ptuju. Vsa
ka taka investicija je v obdobju 
pomanjkanja vlaganj še kako 
dobrodošla. V turizmu želi naše 
mesto naprej, zato bi investiran
je v tej dejavnosti morali spod
bujati. 

M G 

Z otvoritve restavracije v hotelu Poetovio. Foto: Kosi 

T R N O V S K A V A S / OBČINA VZPODBUJA RAZVOJ 
MALEGA GOSPODARSTVA 

Odprli frizerski salon 
v občini D e s t m i k - Trnovska vas so nekate

ri meni l i , da je osnutek proračuna preveč in
vesticijsko naravnan in premalo vzpodbuja 
razvoj gospodarstva in kmetijstva v občini . 
Svetniki so v obč inskem proračunu za razvoj 
malega gospodarstva nameni l i 500.000 tolar
jev za subvencioniranje obres tne mere pri 
kredit ih, priori teto pri najetju kredita pa dali 
investicijam za odpiranje novih delovnih 
mest in samozaposli tev. 

Tako se je tudi Mira Arnuga iz Trnovske vasi, 
ki je ostala brez zaposlitve, lotila priprave na sa

mozaposlitev. Z možem Andrejem sta pričela le
tos spomladi urejati frizerski salon v Trnovski 
vasi 49. V nedeljo, 7. decembra, so novi frizerski 
salon slovesno odprli. Ta posluje vsak dan razen 
nedelje. 

Otvoritvene slovesnosti se je udeležil tudi 
podžupan občine Destrnik - Trnovska vas Alojz 
Fekonja in poudaril, kako pomembno je vsako 
novo delovno mesto v tem delu Slovenskih go
ric, saj se v občini Destrnik - Trnovska vas uba
dajo s 23-odstotno brezposelnostjo. 

Z m a g o Š a l a m u n 



Hladne laietne jedi 
D a n e s bo prispevek n a m e n j e n h l a d n i m z a č e t n i m j e d e m , ki 
j i h l a h k o pripravimo za svečani j ed i ln ik . 

Vse hladne začetne jedi so zelo 
pestre in mnogovrstne. Lahko so 
sestavljene iz raznih solat, nade
vane zelenjave ali so delikatesa, 
kot so kaviar, losos, ostrige ali jas-
tog. Vse hladne začetne ali uvod
ne jedi morajo biti dobro ohlaje
ne, ko jih ponudimo, če pa so ses
tavljene iz surovega masa, jajčnih 
nadevov, pa ne smejo biti premrz
le, saj se potem ne dajo mazati na 
kruh. 

Tudi serviranje uvodnih jedi 
ima posebno vlogo. Serviramo jih 
v stekleni, porcelanasti, v hotelih 
pa tudi v srebrni posodi, vendar 
srebrne ne uporabljamo za servi
ranje jajčnih ter ribjih jedi, ker 
dobi posoda temne madeže, jed pa 
ima neprijeten okus. Vse hladne 
začetne jedi naj bodo tudi bogato 
dekorirane, tako da gosta pri
vabljajo tudi z videzom. Za deko
racijo uporabljamo različno nare
zane sveže in kisle kumare, rdečo 
in črno redkev, komarček, gobice, 
limono, olive, paradižnik, koren
je, papriko, storže koruze, šalotko, 
bambusove vršičke, vse vrste raz
lično oblikovanega sadja, nepo
grešljiva so tudi sveža zelišča, kot 
so kodrasti peteršilj, melisa, meta, 
pehtran, krebuljica in druge. 

Če hladne uvodne jedi ponudi
mo v jedilniku, jih ponudimo 
količinsko malo, saj se vam v na
sprotnem primeru lahko zgodi, da 
povabljeni gostje sladice, pa tudi 
če je zelo okusna in lepa po vide
zu, ne morejo več pojesti. 

Za praznike, ki se nam pri
bližujejo, ponudimo običajno 
jedi, ki jih skozi leto ne uživamo. 

kot so jedi iz lososa ali kaviarja v 
obliki kanapejev, namaze iz pre-
kajene postrvi ali prekajeno 
postrv, rostbif po angleško z ze
lenjavno oblogo, veliko jih pripra
vi tatarski biftek, nekateri pa pri
pravljajo tudi različne terine, ga-
lantine ter paštete, iz pečenega go
vejega rostbifa pa si lahko pripra
vite tudi polnjene zvitke in jih na
devate z različnimi paštetami ali 
solatami, kot so francoska in ru
ska. 

Ljubitelji sirov si lahko pripra
vite sirovo ploščo iz več različnih 
vrst sirov, ne pozabite tudi na sir, 
ki zori s plemenito plesni j o, 
ploščo pa popestrite s sadjem, kot 
je grozdje, mandarine, ter dekori-
rajte z rdečo redkvico, ki ste jo 
prej oblikovali, orehi, paradižni
kom in šalotko. 

Lahko pa si pripravite tudi kok-
tajle, na primer mesne, zelenjavne 
ali celo sadne. Seveda moramo 
najprej poskrbeti za primerne 
pecljate koktajl kozarce, ki jih 
uporabljamo za serviranje hlad
nih začetnih jedi oziroma koktaj-
lov. Koktajli so se k nam preselili 
iz ameriške kuhinje in so zmeraj 
bolj priljubljeni, ker so to jedi, ki 
so zelo slikovite, okusne in hitro 
pripravljene. Preden jed naložimo 
v kozarce, kozarce obložimo z 
večjim solatnim listom, ki smo ga 
poškropili s solatnim prelivom. 
Večinoma so koktajli kombinacija 
sadja, vina, zelenjave, mesa, gob, 
majoneze, rakov, školjk in drugih 
dodatkov. Kozarci pa so še bolj 
kot krožniki primerni za domisel
no dekoracijo, ki jo pripravimo iz 

sestavin, iz katerih smo pripravili 
koktajl, ali dodamo dekoracijo, ki 
se barvno ujema in koktajl do
polnjuje. 

Lahko pripravimo tudi gnjatno 
peno, namesto gnjati pa lahko 
uporabite tudi šunko. Gnjatno 
peno pripravimo tako, da 60 deka-
gramov gnjati skuhamo in dobro 
zmešamo z 1 decilitrom osnovne 
svetle omake ali bešamel omake, 
dodamo začimbe (2 žlici konjaka, 
sol in poper) ter dobro pre
mešamo. V mrzli vodi namočimo 
4 liste želatine in jo nad soparo 
stopimo. Stolčemo 1 deciliter 
sladke smetane. Se toplo želatino 
počasi med mešanjem prilivamo h 
gnjati ter dodamo še smetano. 
Peno dobro ohladimo in jo upo
rabljamo kot samostojno predjed, 
za nadeve in namaze, tako da jo 
lahko nabrizgamo na majhne 
koščke krtiha ali zelenjave, na pri
mer kumar, z njo pa krasimo dru
ge začetne jedi, tudi koktajle. Če 
namesto gnjati uporabimo ribje 
meso, dobimo ribjo peno, lahko 
pa uporabimo tudi divjačino ali 
drugo primerno vrsto mesa. 

Sedaj še enkrat vabim vse tiste, 
ki ne želijo, da stari recepti mam 
in babic tonejo v pozabo, da ji 
pošljete na naslov Radio-Tednik 
Ptuj, Raičeva 6, Ptuj, hkrati pa se 
zahvaljujem tistim, ki ste jih že 

poslali. 

• o Nada 
Pignar , 

učiteljica 
kuharstva 

K r v o d a j a l c i 
25. november - Anton Danko, 
Potrčeva 40. Ptuj, Daniel Roškar, 
Gorišnica 146, Franc Kump, Senčak 
11, Franc Zaje. Sela 34, Radko Hojak, 
Volkmerjeva c. 28, Ruj, Rajko Kola-
rtč, Tovarniška c. 5, Kidričevo, Miran 
Lozar, Borisa Kraigherja 2, Kidričevo, 
Anton Ptantnšek, Zupečja vas 2, fVloj-
ca Gorjup, Pleterje 15/a, Janez Čeh, 
Krčevina 69, Matevž Mohorko, Apače 
3, Andrej Horvat, Gorišnica 95, Darko 
Kianeček. Skorba 19/b, Dragomir 
Fišer, Raičeva?. 
27. november - Branko Lupša, 
Gočova 68, Bottenk Pokrivač, Sodinci 
34, Albin Betšak, Koračice 22, Franc 
Selinšek, B. Kraigherja 8, Kidričevo. 
Stanko Frčeč, Apače 175, Viado 
Potočnik, Vičava 29. Smitjan Sitar. Zg. 
Pristava 36, Albin Avguštin, Lovrenc 
na Dr. polju, Ivan Petek., Žabjak 54, 
Franc Veselic, Kajuhova 11, Ki
dričevo, Cvetka Podpečan, Stogovci 
45, Franc Mihelač. Volkmerjeva 5, 
Ptuj, Vlado Zajko, Nadote 13, Milan 
Zupanič, Ul. 25. maja 8, Ruj, Branko 
Spolenak, Mejna c. 2, Ptuj, Leopold 
Krošt, Draženci 88/a, Dušan Šegula, 

Hajtiina 50, Drago Huniet, Mezgovci 
39/a, Bons Rodošek, Lovrenc na Dr. 
polju 5, Dušan Krajnc, Aškerčeva 10, 
Ruj, Alojz Fric, Destrnik 58,. Andrej 
Ogrizek, llčeva 1, Ruj, Vlado Gegorec, 
Podgorci 41. Roberet Bezjak, Bukovci 
168, Vilko Turk, Lovrenc na Dr. polju 
6, Bojan Mere, Soviče 12, Janez 
Pišek, Lovrenc na Dr. polju 3, Bojan 
Petek, Apače 64/a, Milan Prapotnik, 
CMD 17, Ruj, Darko Tomanič, 
Gerečja vas 1/c, Stanko Munda, 
Lačaves 60. Jožica Medved, Župečja 
vas 60/a, Marjan Bezjak, Grajena 51, 
Jože Slodnjak, Moškanjci 37, Bogdan 
Šimenko, Gruškovje 11. Roman Ku-
kovec, Sp. Hajdina 112, Jože Vidovič, 
Dravinjski Vrh 55, Janez Skledar, 
Apače 209, Bogdan Keienc, Cunkovci 
12, Milan Drevenšek. Lovrenc na Dr. 
polju 6, Ernest Zavernik, Grajena 28, 
Danijel Papotnik, Črešnjevec 26, Peter 
Žnidarič, Dupleški Vrh 16, Oražen 
Kečkeš. S. Severja 15, Maribor, Janez 
Venta, Senik 22, Peter Vetec, Ob 
Biažovnici 77, LimbuS, Darinka 
Lupša, Gočova 68, Janez Goričan, 
Placar 11/a, Vilijam Obran, Sarajev
ska 5, Maribor, Boris Rajšp, Limbuška 
48,Limbuš. 

PRIPRAVLJA M A G . BOJAN S I N K O , SPECJ 
K U N . P S I H . / NEKATERI DRUGI PROBLEMI 
DUŠEVNEGA ZDRAVJA - 150. NAD 

Zakon, družina in 
duševno zdravje 

11, nadaljevatije 
ZAKONSKI 
KONFLIKTI. 
3. nad. 

Napačne predstave o zakonu 
- spodnje obdobje zakona 

Seveda mnogi viri konfliktov 
iz obdobja medsebojnega iskan
ja ostanejo v času prvih let 
ohranjeni, drugi pa se pojavijo 
na novo. Proces medsebojnega 
prilagajanja zakoncev je v tem 
obdobju najvažnejši vir konflik
tov. Usklajevanje norm in na
vad, dogovor o skupnih ciljih, 
porazdelitev nalog in odgovor
nosti v vsakdanjem življenju, 
oblikovanje prostega časa, obli
kovanje odnosov do znancev in 
drugo so le nekateri preizkusni 
kamni. Poleg tega pomeni vsak 
srečen in uspel zakon tudi sicer 
globoko preobrazbo osebnosti 
obeh partnerjev, kar pa večkrat 
prav tako ne poteka brez težav. 

Zanimivi so rezultati neke ra
ziskave, v kateri so skušali ugo
toviti, kateri dejavniki v tem 
zgodnjem obdobju povzročajo 
največ konfliktov, ki vodijo do 
ločitve. Poleg pomanjkanja te
meljne ljubezni med zakoncema 
in še nekaterih drugih stvari so 

raziskovalci našli pozitivno ko
rekcijo med ločitvijo in obse
gom zahteve po osebni sreči. 
Cim bolj nekdo hlepi po brez
mejni sreči, teže prenaša, če se te 
njegove želje ne uresničijo. Te
daj je tudi hitreje pripravljen 
razdreti zakonsko skupnost in si 
poiskati srečo drugod. Prav tako 
obstaja korelacija z obliko 
družinske skupnosti, iz katere 
zakonec izhaja. Nasploh velja, 
da so otroci ločenih staršev tudi 
v svojem zakonu mnogo hitreje 
pripravljeni na ločitev. Dokaza
no je tudi, da se ti otroci v pov
prečju tudi bolj lahkomiselno 
poročijo. 

In končno je pozitivna korela
cija oz povezava s starostjo za
koncev. Čim mlajša sta partnerja 
ob sklenitvi zakona, večja je ver
jetnost, da konfliktom iz tega 
obdobja ne bosta kos. Tako je 
pokazala neka raziskava, da je 
povprečna starost ob ločitvi 28 
let. Od ločenih žena se jih je 93% 
poročilo pred 24. letom starosti 
in 59% pred 20. letom. 

Rojstvo otroka v tem obdobju 
zakonca praviloma združuje in 
utrjuje njun zakon. Zato je ra
zumljivo, da so posebno 
ogroženi tisti zakonski pari, ki 
ne morejo imeti otrok, a si jih 
zakonca želita in valita krivdo 

drug na drugega. Prav uiko hudo 
je, če se šele v zakonu izkaže, da 
eden od zakoncev ne želi otrok. 

Otroci ne pomenijo vedno 
sreče za zakonce. Posebno 
prešievilni otroci so lahko po
vod za napetosti, še zlasti, če 
mož ne kaže pravega razimie-
vanja za probleme žene, ki se ob 
tem pojavljajo. Dokazano je, da s 
številom otrok v povprečju upa
de zadovoljstvo žene. Zato ni nič 
čudnega, da mnoge žene v tem 
obdobju tožijo nad razočaran
jem. Večina med njimi si je 
predstavljala zakon mnogo bolj 
idealno, našle pa so se z rokami 
in nogami priklenjene na 
družino in dneraa gospodinjska 
opravila, zaradi česar se morajo, 
vsekakor pogosteje kot možje, 
odreči marsičemu. S e huje je se
veda tistim ženam, ki živijo dan 
za dnevom razpete med delom 
in skrbjo za otroke in dom. Te se 
počutijo izkoriščane in nera-
ziunljene, nekako kot "uporabni 
predmet". Možje pa nasprotno 
običajno menijo, da njihove 
žene nimajo posluha za njihove 
poklicne probleme. 

Naslednjič pa še o zgodnjem 
obdobju zakona. 

m a g . Bo jan Sinko 

PREJELI SMO 
Milijarde niso 
potrebne 

Bodimo zadovoljni, da ima naš kmet še 
vedno veselje do zemlje, da še hoče na njej 
sploh delati in da jo celo hoče nazaj. Zado
voljni bodimo, da se nam ne dogaja tako, kot 
se to dogaja v Ukrajini in v Rusiji, kjer danes 
z lučko podnevi iščejo nekdanje lastnike 
zemlje oziroma takšne ljudi, ki bi sploh hote
li postati lastniki zemlje in bili pripravljeni 
začeti setev za kruh, ki jim ga je že itak skozi 
vso petinsedemdesetletno obdobje komuniz
ma tradicionalno primanjkovalo. 

V primerjavi s temi in nami ne smemo 
spregledati dejstva, da sta se pri nas komuni
zem in z njim kriza morale dogajala "samo" 
petinštirideset let. Skozi tako primerjavo 
lažje vidimo, kakšni so ti problemi po svetu 
ob tako imenovani tranziciji ali bolje rečeno 
ob normalizaciji stanja. 

Petinštirideset let odtujevanja kmečke 
zemlje in s tem kmečkega naraščaja od 
zemlje - od dela na lastni njivi - nam je 
povzročilo ogromno škodo do lastnih kore
nin in ljubezni do domače grude. In kako 
neki se je to odrazilo šele pri njih v toliko 
daljšem obdobju, kjer gre že za tretjo genera

cijo nekdanjih lastnikov. Namreč ti ljudje -
vnuki danes nočejo niti slišati, da bi postali 
lastniki dedove ali pradedove kmetije, dasi-
ravno, da tako rečem, na pol lačni tavajo v 
brezdelju, čakajoč na nekakšno socialo. No, 
pri nas pa je, kot kaže in kot sem že omenil, 
volje do zemlje in dela na njej še zaenkrat do
volj, pa čeravno je že tudi načeta. 

A imamo danes drugi abstird - skorajda ne
verjeten, da namreč tisti v komtmizmu okra-
deni kmet, ki bi želel delati, po sedmih letih 
"demokracije" še ne more in ne more dobiti 
svoje zemlje nazaj, pa čeprav je zakonski rok, 
do kdaj bi se to moralo zgoditi, že mimo. Za
radi tega zavlačevanja so kmetje - upra
vičenci že poskušali stvar vzeti v svoje roke: 
razparcelirati, orati in sejati, pa so nato bili 
obsojeni na skupinskem procesu (kot leta 
1948), češ da so motili posest Kmetijskemu 
kombinatu oziroma državno posest. Pra
vična resnica (ne pravna) pa je po mojem, pa 
ne samo po mojem, o motenju posesti, ki tra
ja že pet desetletij ravno na nasprotni strani. 

Zdaj pa še najnovejša cvetka, kar se tiče de
nacionalizacije. Zadnje čase se pojavlja v jav
nosti, da tako rečem, konstrukt, ki "diši" po 
preteklih časih, o nekakšnih velikih kom
pleksih "družbene posesti". Zagovorniki 
tega, ki zavirajo nadaljnje vračanje ukradene 
zemlje, so začeli na ves glas govoriti o 
'jagromnem denacionalizacijskem strošku". 
Šlo naj bi za večdesetmilijardne stroške. 

Za kaj gre! Po veljavnem zakonu in tudi po 
želji večine razlaščencev velja, da se jim last
nina vrača v naravi. Če pa je to kompleks ali 
je bila zemlja uporabljena za kaj drugega, pa 
v adekvatni kvaliteti in seveda površini kot 
nadomestno zemljišče, saj je zemlje dovolj. 
Torej ne v denarju oziroma obveznicah, ki 
zanje nihče noče kriti vrednosti. Ti zagovor
niki papirja tudi govorijo, da je sedaj ta 
zemlja, ali če gre za kaj drugega, v času eks-
plotacije celo na ceni pridobila? Zdrava 
kmečka logika pa jih na tem mestu seveda 
mora takoj vprašati, ali ne vedo, kaj je amor
tizacija in kaj je to eksploatacija. Če bi se to 
vse dosledno izračimalo, bi po mojem morali 
upravičenci dobiti še kaj več, kot jim je bilo 
ukradeno. (Da samo pogledamo v gozdove, 
koliko lesne mase se je moralo podreti za 
poravnavo državnih dolgov socialistične Ju
goslavije.) Če pa bo mogoče kdo pomislil ali 
celo rekel, da se bolje gospodari v državni 
lasti kot privatni, pa tudi mora pogoreti, ker 
je danes resnica obratna. 

Torej razlaščenec hoče nazaj zemljo v nara
vi, katere vrnitev države ne stane nič. 
Odločno pa se odreka "papirju", ki se mu 
hoče na silo vrniti in ga tako ponovno spelja
ti žejnega čez vodo. S takšnimi "bivšimi int
rigami" danes v Evropi ne bi smel več nihče 
"operirati"! 

Rajko Topolovec 

PISE: ING. MIRAN GLUSIC / 

Če vreme dopusta^ v vrtu ne poiivamo 
V r t n a o p r a v i l a v d e c e m b r u p r a v z a p r a v n i s o v e č s t r o g o 
o m e j e n a na v r t n o z e m l j i š č e , saj z i m a v r t n a r j a v e d n o b o l j 
p r i k l e p a v z a p e č e k . S t e m p a š e ni r e č e n o , d a bi s e m o 
ral d o l g o č a s t i t i in v d a j a t i b r e z d e l j u . T u d i č e j e z i m a , j e v 

v r t u m o g o č e s t o r i t i k a k š n o k o r i s t n o In p o t r e b n o o p r a v i l o p r i n j e g o v i n e g i , 
za to I z r a b i m o v s a k o p r i l o ž n o s t , k o t o v r e m e d o p u š č a . S Icer p a je z i m s k i 
č a s n a d v s e p r i m e r e n za p r e b i r a n j e s t r o k o v n e l i t e ra tu re , d a o ž i v i m o s t r o 
k o v n o z n a n j e In si p r i d o b i m o n o v e g a . 

V SADNEM VRTU v decembru, če to 
le omogočajo vremenske razmere, lahko 
pričnem rez in nego sadnega drevja. To 
priložnost pa lahko izrabimo le pri sta
rejšem sadnem drevju, ki je za ostrejše 
zimske razmere bolje utrjeno in odpor
nejše proti pozebi. Pri starejšem drevju 
je namreč značilno, da se drevesa že v 
poznem poletju prično pripravljati na 
zimsko mirovanje, da prej končajo vege
tacijo kot mlajša drevesa in da jim les v 
jeseni bolje dozori. Rez sadnega drevja 
pričnemo pri najstarejšem drevju v ta

kem zaporedju, da bo rez mladega drev
ja končana tik pred začetkom vegetacije. 
Glede sadnih vrst pa naj si slede za 
peškarji, lupinarji, koščičarji in naposled 
jagodičevje. 

Po načinu in namenu rezi starejšega 
sadnega drevja ločimo; običajno rez, 
preoblikovanje drevesnih krošenj in 
pomlajevanje. 

Z običajno rezjo razumemo redno 
vsakoletno izrezovanje pregostih vej, 
navpičnih mladik bohotivk, odstranje
vanje bolnih in poškodovanih vej ter vej. 

ki se med seboj zasenčujejo ali ovirajo 
pri rasti. 

Preoblikovanje drevesnih krošenj je 
potrebno takrat, ko te v obsegu in višino 
prerastejo, kar ovira nego, predvsem pa 
vpliva na slabšo kakovost in količino pri
delka. Vrh ali vodilno ogrodno vejo 
znižamo za toliko, da njena najkrajša 
opoldanska senca ne bo več zasenčeva-
la sosednjega drevesa, stranske ogrod-
ne veje pa krajšamo za toliko, da se ne 
križajo z vejami sosednjega drevesa. 

Do potrebe po pomlajevanju dreve
snih krošenj pride v primeru, ko name
ravamo drevo presaditi, ko je v drevesni 
krošnji že preveč starikavega in izrojene-
ga lesa ali če drevo nameravamo prece-
piti. 

Pri rezi sadnega drevja upoštevajmo 
stara in v praksi preizkušena pravila: 
uporabljajmo kakovostno in ostro orodje 
- drevesne škarnje in žagico, da bodo 
rezne ploskve čimbolj gladke in s p o s o b 

ne za cepljenje, rane premažimo z 
voščenimi mazivi za preprečitev izcejan-
ja rastlinskega soka ter ne režimo, ko je 
temperatura pod zmrziščem. 

V OKRASNEI\/l VRTU lahko v tem 
času pričnemo obrezovati živo mejo, če 
je iz listopadnih drevesnih vrst, kot so 
gabrova, bukova ali glogova meja, še 
posebej v primeru, če se je pokazala po
treba po preoblikovanju ali pomlajevan
jem. Pozno v jeseni ali v začetku zime, 
ko še ni ostrejšega mrazovja, lahko 
obrezujemo okrasne drevnine in grmov-
nice, vendar samo tiste vrste, ki ne cveto 
na mladem lesu že zgodaj spomladi. 
Zgodaj cvetoče vrste okrasnih drevnin 
režemo šele, ko bodo odcvetele. 

Nenadoma zapadli mokri sneg rad po
lomi krhko vejevje in razčesne ste-
bričaste iglavce, zato moramo biti pri
pravljeni, da drevesa po potrebi otrese-
mo. Se bolje pa bo, če že pred snežen
jem vejice stebričastih oblik iglavcev 

povežemo z dovolj debelo vrvico tesno 
ob deblo. 

Ob božičnih in novoletnih praznikih ter 
v času, ko zunaj pritiska ostra zima, je v 
toplem domu še prijetneje, če v vazi 
vzcveti šopek vejic z domačega vrta. Po 
miklavževem je pravi čas, da na vrtu 
narežemo vejice zgodaj cvetočih grmov-
nic: forsitije, volčina, okrasne vrbe, dre
na, raznih vrst češenj, japonske kutine in 
podobnih in vložimo v posodo z mlačno 
vodo 40C za kakšnih 12 ur na siljenje ali 
bolje rečeno prebujanje obtoka rastlin
skih sokov. Nato oblikujemo šopke ter 
jih vložimo v vazo, nameščeno na svet
lem in toplem prostoru v stanovanju, kjer 
bodo v treh tednih do enega meseca, 
odvisno od drevesne vrste, vzcveteli. Po
goj za uspeh je, da so vejice že nekajkrat 
dobro namrznile, tega pa letos do mi-
klavževega, 6. decembra, še ni bilo. 

M i ran Gluš ič , ihg.agr. 

V VRTU V VRTU V VRTU V VRTU 



STROKOVNJAKI SVETUJEJO 

imhiru smeri po-
dirunlm drevesa 
Podiranje drevja v gozdu velja za težko in nevarno delo. 
Kako nevarno je, nam povedo številke o tragičnih nezgodah 
pri delu v gozdu. V zadnji 2 0 letih seje v slovenskih zaseb
nih gozdovih pripetilo več kot 2 0 0 smrtnih nezgod, od tega 
kar dve tretjini pri sečnji. Tragičnih nezgod pri gozdnem 
delu v zasebnih gozdovih je v Sloveniji trikrat več kot v Av
striji, petkrat več kot v Nemčiji in dvanajstkrat več kot na 
Švedskem. 

Premalo se zavedamo nevar
nosti, ki lahko nastanejo pri po
diranju nekaj ton težkega dreve
sa, zato bi vas rad v svojeit) pris
pevku opozoril na nekatera 
osnovna pravila, ki nam omo
gočajo varno in učinkovito delo 
ter minimalne poškodbe na 
okoliškem drevju in mladju v 
gozdu. 

Preden pričnemo podirato 
drevo, moramo razmisliti o več 
okoliščinah, ki vplivajo na to, v 
katero smer ga bomo podrli. Po
membno je, v katero smer drevo 
visi oziroma kje je težišče dreve
sa, ker to vpliva na uporabljeno 
tehniko podiranja. Težišče dre
vesa je odvisno od velikosti, 
drevesne vrste, krivosti, oblike 
krošnje, števila vrhov, dolžine 
in debeline vej ali snega na ve
jah. Praviloma se izogibamo po
diranja dreves v smeri, ki je na
sprotna smeri, v katero je drevo 
nagnjeno. 

Pomembna je možnost varne
ga umika ob padcu drevesa. Pra
vilen je samo umik nazaj in 
vstran od smeri podiranja, na 
nagnjenem terenu po možnosti 
poševno na zgornjo stran. Pri 
umiku ne smemo pozabiti gle
dati pod noge, še zlasti pa ne na 
padajoče drevo in krošnje, skozi 
katere drevo pada. Pr imerno je 
tudi zavetje za kakšnim deblom, 
ki je na poti v smeri umika. Če 
je potrebno, požagamo grmovje, 
ki nas lahko ovira v smeri umi
ka, ali odmečemo veje, ki so os
tale od predhodne sečnje. Tudi 
v primeru nekontroliranega pa
danja drevesa ohranimo mirno 
kri, ker nam lahko panika ogro
zi življenje. Razmislimo tudi p 

možnosti varovanja okoliških 
dreves in mladja. Padajoče dre
vo lahko odrgne lubje, olupi 
dele debla ali polomi veje na so
sednjih drevesih. Vse drevesne 
vrste niso enako občutljive za 
poškodbe in vsa drevesa tudi ne 
enako pomembna za bodočo 
rast gozda. Če se že ne moremo 
izogniti poškodbam, izberemo 
tisto smer podiranja, kjer bomo 
poškodovali manj občutljivo in 
manj pomembno drevje. Pri 
tem odloča tudi gostota oko
liških dreves in prepletenost vej 
v krošnjah, ker nam drevo, ki ga 
podiramo, lahko obvisi na so
sednjem drevesu, sproščanje pa 
nam povzroči veliko dodatnega 
dela. Debele veje sosednjega 
drevesa lahko tudi odrinejo pa
dajoče drevo iz želene smeri. 
Škodo lahko naredimo tudi na 
mladju ali v goščj. 

Še posebej se moramo izogiba
ti podiranju prek pomladitve-
nih jeder, kjer nastane veliko 
poškodb kasneje pri spravilu 

lesa, ko izvlačimo izdelane lesne 
sortimente. 

Pozorni moramo biti tudi na 
strmino terena in ali so tla suha, 
mokra, spolzka ali zamrznjena, 
ker to vpliva na trdnost stojišča 
med delom. Ne smemo spregle
dati poti, cest, elekrovodov in 
drugih objektov, ki so v dosegu 
padajočega drevesa. Tudi drevo, 
ki ga podiramo, moramo varo
vati pred poškodbami. Podiran
je prek vzpetin, jarkov, skal, že 
podrt ih dreves in podobnih ovir 
lahko povzroči enkraten ali 
večkraten prelom podrtega de
bla ter zmanjšanje njegove upo
rabne vrednosti. Pri podiranju 
zelo vejnatih dreves so možnosti 
za razne poškodbe manjše, ker 
krošnja ublaži udarec. Poškod
bam so najbolj podvržena dolga 
in gladka drevesa, ki so najdra
gocenejša. Izogibati se moramo 
podiranju navzdol, predvsem na 
zelo strmem terenu, ker sta za
mah drevesa in sila udarca zelo 
velika in s tem povečana nevar
nost za poškodbo podrtega dre
vesa ali okoliškega drevja. 

Na koncu bi omenil še 
možnost nadaljnje lažje izdelave 
podrtega drevesa in spravila 
lesa. Podiranje dreves v jame ali 
čez jarke zelo oteži kleščenje vej 
in razžagovanje debla v sorti
mente, traktorsko spravilo lesa 
do kamionske ceste pa bo težko 
in drago. Nikar se v gozdu takoj 
ne zaženite k podiranju drevesa, 
temveč se raje večkrat sprehodi
te okrog drevesa in razmislite o 
vseh okoliščinah, ki pogojujejo 
odločitev o smeri podiranja. 
Samo delovne izkušnje in zare-
sno obvladovanje dela omo
gočajo odločitev o smeri podi
ranja že med hojo do drevesa. 

Želim, da da bi napisano nosi
li v svoji zavesti v gozd in 
upoštevali pri svojem delu. 

Andrej Kbvačrč, 
dfp/.fng.gozd., 

Krajevna enota Zavoda za 
gozdove Slovenije na Ptuju 

JAMSTVENI SKLAD REPUBLIKE SLOVENIJE 

S 3 . novembrom je pričel delovati jamstveni sklad Republi
ke Slovenije, ki daje delavcem, ki so izgubili delo zaradi 
stečaja in prisilne poravnave, možnost, da lahko pri nave
denem skladu uveljavljajo nekatere pravice. Rok za uvelja
vitev teh pravic je 9 0 dni od 3 . novembra 1 9 9 7 , začetka de
lovanja zakona. 

V zvezi z uveljavljanjem pra
vic brezposelnih iz jamstvenega 
sklada nam je Rosana Kos, ko-
ordinatorica za jamstveni sklad 
na organizacijski enoti Maribor, 
povedala: 

"Zakon postavlja za uveljavl
janje pravic dva pogoja: da je 
delavec svoje pravice prijavil v 
postopku stečaja v rokih in na 
način, določen v zakonu o pris
ilni poravnavi in stečaju, ter da 
je bil v družbi pred prenehan
jem delovnega razmerja zapos
len najmanj šest mesecev. 

Za uveljavljanje pravic iz 
jamstvenega sklada mora upra
vičenec vložiti zahtevo na po
sebnem obrazcu. Zahtevi mora 
biti priloženih več prilog: foto
kopija sklepa o prenehanju de
lovnega razmerja, ki so jo prejeli 
od stečajnega upravitelja, 
potrdilo - dokaz o uveljavljanju 
varstva svojih pravic, fotokopija 
davčne številke in fotokopija 
tekočega računa oz. hranilne 
knjižice. 

Zakon v 19. členu opredeljuje 
pravice do izplačila, vendar v is
tem členu opredeljuje oziroma 
določa tudi zgornje višine zne
skov za posamezno izplačilo. 

Delavci imajo pravico do iz
plačila neizplačanih plač za ob
dobje zadnjih treh mesecev pred 
datumom prenehanja delovnega 
razmerja in neizplačanih nado
mestil plač za plačane odsotnos
ti z dela v obdobju treh mesecev 

pred datumom prenehanja de
lovnega razmerja, vendar največ 
do zneska v višini treh minimal
nih plač, določenih z zakonom, 
zmanjšanih za davke in prispev
ke. Naslednja pravica je do na
domestila plač za čas neizrablje
nega letnega dopusta, do katere
ga je upravičen v tekočem kole-

Rosana Kosi, koordinatorica 
za jamstveni sklad na organi
zacijski enoti Maribor. 

Foto: M. Slodnjak 

darskem letu, a največ do zne
ska v višini ene polovice mini
malne plače, določene z zako
nom, zmanjšane za davke in 
prispevke. Zahtevajo pa lahko 
tudi odpravnino v višini in pod 
pogoji, kot jih za presežne de
lavce določajo predpisi, ki ureja

jo delovna razmerja, največ do 
zneska v višini ene minimalne 
plače, določene z zakonom, 
zmanjšane za davke in prispev
ke. 

Z izplačilom navedenih pravic 
iz zakona o jamstvenem skladu 
preidejo terjatve delavca na 
jamstveni sklad. 

Svoje zahtevke lahko vložijo 
delavci na Upravi za delo v Ptu
ju, Osojnikova 1, če jim je ta lo
kacija bližje, seveda pa lahko ob 
uradnih urah vsakdo prinese 
svoj zahtevek na posebno enoto 
jamstvenega sklada v Mariboru. 
Na Upravi za delo Ptuj so urad
ne ure v torek od 13. do 15. ure 
in v četrtek od 8. do 12. ure ter 
od 13. -16 . ure. 

10. člen zakona o jamstvenem 
skladu pravi, da strokovne ad
ministrativne in tehnične nalo
ge za jamstveni sklad opravlja 
republiški zavod za zaposlovan
je. Na osnovi tega člena je RZZ 
ustanovil posebne enote, ki 
opravljajo naloge za jamstveni 
sklad. 

Pooblastila za dajanje dodat
nih informacij o zakonu o 
jamstvenih skladih so od sklada 
dobili koordinatorji na poseb
nih enotah OE RZZ. V okvir 
teh pooblastil sodijo tudi dogo
vori o izvajanju pomoči delav
cem pri izbiranju potrebne do
kumentacije za uvajanje svojih 
pravic po zakonu o JS. Zato po
sebej poudarjamo, da lahko do
datne informacije v zvezi z 
vprašanji oz. pravicami iz jamst
venega sklada dobite na sedežu 
posebne enote jamstvenega 
sklada RS v Tomšičevi ul. 45/a v 
Mariboru, telefon 062/226-278." 

Ur 

P T U J / 39. MEDNARODNA RAZSTAVA PASEMSKIH MACK 

športna dvorana Mladika je letos ponovno gostiteljica 
mednarodne razstave pasemskih mačk, ki jo je tudi tokrat 
oi^aniziralo Felinološko društvo Lenart ob pomoči Zveze 
felinoloških društev Slovenije. Rejci iz šestih držav so po
kazali kar 2 2 0 mačk različnih pasem, njihovo lepoto pa je 
ocenjeval mednarodni zbor sodnikov. 

Mačke je bilo potrebno pred ocenjevanjem olepšati... 

Ljubiteljem muc in dolgolet
nim rejcem se je na razstavnem 
prostoru tako znova ponudila 
priložnost videti veliko število 
različnih pasem mačk: od dol
godlakih in eksotičnih mačk 
(perzijk), srednje dolgodlakih, 
kratkodlakih ter siamskih in 
orientalskih. Tokrat so se pred
stavili rejci iz Avstrije, Italije, 
Nemčije, Hravške, Češke in Slo
venije, vse prinesene mačke pa 
so morali še pred predstavitvijo 
temeljito pregledati veterinarji. 
Sodniški zbor, ki je v prvi vrsti 
ocenjeval lepoto muc, njihovo 
zdravstveno stanje in še marsi
kaj drugega, so sestavljali priz
nani sodniki iz Danske, Šved
ske, Slovenije in Češke, ocenje
vanje pa so si lahko ogledali 
tudi obiskovalci na razstavnem 
prostoru, ki je bil vso nedeljo 
zelo dobro obiskan. Sicer pa so 
organizatorji nedeljske razstave 
tudi letos razglasili najboljšo 
domačo mačko in podelili mno
go priznanj tistim rejcem, kate
rih mačke so bile znova navišje 
ocenjene. Čeprav je bila razstava 
odprta samo en dan, pa se je obi
skovalcem v Mladiki ponujalo 
nekaj mačjih lepotic tudi napro
daj, poleg tega pa so lahko izve
deli mnogo zanimivega o hrani 
in negi mačk. 

Prihodnje leto bo Felinološko 
društvo iz Lenarta pripravilo že 
40. mednarodno razstavo mačk, 
že 7. in 8. februarja pa bo med
narodna razstava pasemskih 
mačk v Ljubljani. 

T. Mohorko 

ORMOŽ I KMETIJSKA SVETOVALNA 
SLUŽBA VABI 

Izdelava aranžmajev 
Kmetijska svetovalna služba 

Ormož organizira tečaj izdelo
vanja božlčno-novoletnih 
aranžmajev. Ta bo jutri o d 9. 
ure naprej v prosvetni dvorani 
v Podgorcih. Isti tečaj pa se bo 
jutri ob 12. uri pričel v prosto
rih osnovne šole Središče ob 
Dravi. 

Pri izdelavi aranžmanjev bo 
svetovala Terezija Meško, vse 
zainteresirane tečajnice pa naj s 
seboj prinesejo zelenje, suho 
cvetje, trakove in drugo okrasje, 
ki bi ga želele uporabiti pri izde

lavi svojega okrasja. 
Prihodnji četrtek, 18. decem

bra, pa društvo kmečkih žena or
ganizira predavanje Dušice Ku-
naver, ki bo govorila o sloven
skih običajih skozi leto. Preda
vanje se bo pričelo ob 9.30 uri v 
prostorih gostišča Marta v Cvet-
kovcih. Po predavanju se bodo 
udeleženke poveselile na vsako
letnem družabnem srečanju. Pri
jave sprejemajo na kmetijski sve
tovalni službi v Ormožu do 15 
decembra. 

vid 

P T U J / OKROGLA MIZA O KOMPOSTIRANJU 

v ptujskem Narodnem domu je bila prejšnji četrtek, 2 7 . 
novembra, zanimiva okrogla miza o problematiki kompos
tiranja v Sloveniji. Pripravilo jo je podjetje Čisto mesto, ki 
se v centru za ravnanje z odpadki v Brstju poleg selekcioni
ranega zbiranja odpadkov že nekaj časa uspešno ukvarja 
tudi s kompostiranjem. 

Po uvodnem pozdravu in do
brim željam ptujskega podžupa
na Ivana Jurkoviča je o vlogi 

države in lokalnih skupnostih 
pri ločenem zbiranju odpadkov 
je razmišljal Stanko Žunec. Dr. 

Drago Vuk, soavtor ptujskega 
modela Centra za ravnanje z od
padki, je poudaril, da je racio
nalno in koristno, če lahko s 
pomočjo reciklaže, fermentiran-
ja ali kompostiranja odpadke 
spremenimo nazaj v surovine. 
Koristno vlogo kompostiranja 
in uporabo njegovih proizvodov 
v kmetijstvu je predstavil Rok 
Mihelčič. O tehnologiji kom
postiranja je razpravljal direktor 
zavoda Bistra mag. Štefan 
Čelan, v razpravi pa je sodeloval 
tudi direktor Čistega mesta An
drej Koter. Dr. Amon z veteri
narske fakultete je v svojem 
strokovnem prispevku opozoril 
na higieno in normative oziro
ma na postopke kompostiranja, 
mag. Petek pa je predstavil ne
katere izkušnje pri prenosu 
tehnologije kompostiranja iz 
razvitega sveta. 

V razpravi so med drugim 
opozorili na zakonske predpise 
o ravnanju z odpadki ter na ne
katere pomanjkljivosti pri za
gotavljanju procesne opreme za 
predelavo odpadnih surovin. 

- O M 
Dr. Drago Vuk (prvi z leve), soavtor ptujskega modela Centra 
za ravnanje z odpadki. Foto: M. Ozmec 



E N E R G E T S K I S V E T O V A L C I S V E T U J E J O 

Kako energetsko varino hišo Imamo 
v večini evropskih držav so v uporabi tako imenovani nizkoe-
nergetski standardi pri gradnji stanovanjskih hiš . Kot glavno 
vodilo s e uporablja energijsko število, ki pomeni specif ično 
porabo energije na enoto površine zgradbe v n e k e m časovnem 
obdobju. 

Energijsko število, v katerem 
je zajeta px)raba energije za ogre
vanje in pripravo tople vode, se 
lahko izračuna za novogradnjo, 
kjer n a m služi kot napoved pora
be energije, pa tudi za obstoječo 
zgradbo, da lahko ocenimo ener
getsko učinkovitost. Tako lahko 
že v fazi projektiranja izbiramo 
med energetsko zelo varčnimi 
zgradbami s porabo pod 7 litrov 
olja na kvadratni meter ogrevane 
površine ali z energijsko potrat
n imi , s porabo več kot 20 litrov 
kurilnega olja na kvadrami me
ter ogrevane površine zgradbe. 

Vrednost energijskega števila 
zgradbe se uporablja za oceno 
potrebnih energetskih ukrepov, 
ki naj bi se jih lotili. Velika pora
ba olja kaže na energetsko po-
tratoost, kar pomeni , da bi mo

rali zgradbo čimprej energetsko 
sanirati. 

Energijsko število svoje hiše 
lahko izračunamo mdi sami. Za 
to potrebujemo podatke o letni 
porabi energije za ogrevanje in 
pripravo tople vode. Energijsko 
število izračunamo tako, da 
skupno porabo energije za ogre
vanje in pripravo tople vode de-

. l imo z bruto ogrevano površino 
zgradbe. Tako izračunano števi
lo primerjamo z vrednostmi v ta
beli in ugotovimo, kolikšen je 
varčevalni potencial zgradbe. 

Za lažje razimievanje naredimo 
izračim energijskega števila za 
stanovanjsko hišo, kjer se za 
ogrevanje in gretje tople vode 
porabi letno 3500 litrov kurilne
ga olja, kar je enako 35.000 kWh 
energije. Ogrevana bruto 

površina je 150 m (npr. hiša 10 
X 15 m). 

_ Q _ E N E R G I J A _ 
_ . „ . „ „ . „ „ ^ . „ „ . _ 

3500 litrov * 1 0 k W h _ 

T50"rn^ 

= 233 kVVh/m^ , leto 
če gornjo vrednost pre

računamo v porabo kurilnega 
olja, dobimo 23 litrov/m2 / leto. 

Glede na položaj energijskega 
števila v tabeli je razvidno, da 
spada hiša, za katero je bil nare
jen izračun, med energetsko po-
t rame. 

Najbolje je, da se pred odločit
vijo o ukrepih energetske sanaci
je posvetujemo z energetskim 
svetovalcem. V praksi se dosega 
nižja poraba energije z dvema 
vrstama ukrepov. Ločimo ju 
predvsem po tem, da je za izved
bo enih potreben denar (investi
cijski ukrepi), za izvedbo drugih 
pa zadošča že sprememba neka
terih navad (organizacijski ukre
pi). 

Poglejmo nekaj organizacij
skih ukrepov - varčevanje z vodo 
in energijo: 

* pravilno prezračevanje: za
premo ventil na radiatorju in ne
kaj minut na stežaj odpremo 
okno. T o storimo po potrebi 
večkrat na dan namesto dolgo
trajnega prezračevanja skozi 
priprto okno; 

* izločitev zraka iz ogreval: 
lahko pr ihranimo 15 % energije; 

* ena stopinja nižja temperatu
ra v prostoru pomeni 6 % prihra
nek energije; 

* odstranitev ovir pred ogreva
li (npr. zavese preko radiatorja 

preprečujejo boljše oddajanje to
plote); 

* kopanje: pri prhanju porabi
mo trikrat manj vode in s tem 
energije kot pri kopanju v kadi; 

* med umivanjem naj teče 
voda le takrat, ko jo dejansko 
potrebujemo (ne pa ves čas, kaj
ti z vodo odteka tudi energija; 
tako tista, ki je bila potrebna za 
transport in pripravo vode do 
uporabnika, kot energija, po
trebna za segretje vode na želeno 
temperaturo). 

INVESTICIJSKI 
UKREPI 

Manjše investicijske ukrepe 
združimo z investicijskim 
vzdrževanjem hiše. V prvi fazi 
izvedemo cenejše ukrepe: 
tesnjenje oken in vrat, izolacija 
cevovodov v neogrevanih pros
torih in kodovnici. Prav tako je 
izredno pomembna izolacija 
podstrešja z debelino izolacije 
minimalno 15 cm. Večino del 
lahko opravimo sami: kupimo 
tesnila in izolacijske žlebake, 
obložimo cevovode ter zatesni
mo okna in vrata. Cevovodov v 
izoliranih prostorih ne izolira
mo, pač pa jih kontroliramo na 
spojih, da ne puščajo. Prav tako 
lahko za ogrevali namestimo do
datno toplotno zaščito oziroma 
refleksno folijo, ki toploto vrača 
nazaj v prostor. 

S pravilnim izbranim načinom 
regulacije in njeno pravilno 
uporabo lahko dosežemo skupne 
pr ihranke pri rabi energije do 
30% v primerjavi z neregulirani-
mi ali slabo reguliranimi sistemi 
centralnega ogrevanja. 

Posamični pr ihranki : 
* regulacija temperature pros

tora v odvisnosti od zunanje 
temperature z delovanjem na 
mešalni ventil: pr ihranek cca 
10% 

* vgradnja termostatskih ven
tilov: cca 10% 

* prehod na nizkotemperatur-
ni režim ogrevanja: 13% 

* prekinitev ogrevanja oz. 
nočno znižanje temperature 
ogrevne vode (če je masivna 
gradnja): cca 10 % 

Eden od zelo pr imernih 
načinov regulacije ogrevanja 
hiše je sistem avtomatske regula
cije. T o je centralna regulacija 
temperature ogrevne vode v od
visnosti od zunanje temperature. 
V tem pr imeru je tipalo zunanje 
temperature vgrajeno na severni 
fasadi objekta in je povezano z 
ustrezno krmilno napravo. T a 
primerja temperaturo ogrevne 
vode in zunanjo temperaturo in 
vpliva na mešalni ventil z elek-
t romotomim pogonom tako, da 
dobimo ustrezno temperaturo 
ogrevne vode v ogrevalih. Kon
trolno vlogo tu igra tipalo tem
perature ogrevne vode. 

Regulacija je zvezna, zajema pa 
regulacijo mešalnega ventila in 
nadzor obtočne črpalke. Vsebuje 
lahko tudi digitalno uro, ki omo
goča oziroma vklaplja nočno 
znižanje temperatttre dovodne 
vode in s tem tudi temperaturo v 
prostorih za nekaj stopinj 
(znižanje temperature za 1(C = 
prihranek energije za 5 do 6%). 

Porabo energije lahko 
zmanjšamo tudi na tak način, da 
izvedemo lokalno regulacijo 

ogrevanja z vgradnjo termostat
skih ventilov. Tako pri lagodimo 
delovanje vgrajenih ogrevalnih 
naprav t renutnim potrebam po 
toploti v nekem prostoru. 

Vgradnja temostatskih venti
lov brez ustrezne centralne regu
lacije sistema ne zagotavlja, da 
bomo imeli v hiši najustreznejšo 
temperaturo in da bomo 
varčevali s porabo energije. T o 
omogoča le centralna regulacija 
ogrevanja, ki v odvisnosti od 
sprememb zimanje temperature 
zraka zagotavlja, da bo voda pri
m e m o ogreta in bo ogrevanje 
stanovanja optimalno. 

Naloga termostatskih ventilov 
je, da vzdržujejo čim enokomer-
nejšo temperaturo v prostoru. 
Pri tem izkoriščajo tudi notranje 
izvore toplote in prilagajajo po
goje v prostoru našim potrebam 
in tako varčujejo z energijo. 

Pri vgradnji glav ventilov ozi
roma njihovi namestitvi je po
membno, da se vgradnja opravi 
po navodilih proizvajalca ter
mostatskih ventilov (oddalje
nost tipal od polic, od zidu v 
niši, samo vodoravna vgraditev 
za termostatske glave z vgrajeni
mi tipali). Prav tako je pomemb
no, da tipal ventilov po vgradnji 
ne zaslonimo s pohištvom, zave
sami in raznimi oblogami radia
torjev. Na tipala tudi ne sme 
vplivati prepih ali drugo sevanje, 
saj je to najpogostejši vzrok za 
nepravilno delovanje ventilov. 

Energetska pisarna Ptuj: 

Bojan Grobovšek, 
dipl.ing.str. 
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SPOKTNE NOVICE 

ATiniHA • 
Vindiš dobil fudi 
drugi kros za 
avstrijsid polial 

Mirko Vindiš je v nedeljo zma
gal tudi na drugem krosu za av
strijski državni pokal. Preiz
kušnjo na 8 in pol kilometra dol
gi progi je dobil zanesljivo tako 
v absolutni kot seveda svoji sta
rostni kategoriji. 

I.k. 

NAMIZNI TENIS • 
Preserje - Petom 
5:2 

v zadnjem krogu prvega dela 
prvenstva v prvi moški namiz-
noteniški ligi so igralci, ptujske 
Petovie igrali v Preserju, kjer so 
se pomerili z domačo vodilno 

ekipo na prvenstveni lestvici. 
Pričakovanja Ptujčanov niso 
bila velika, vendar so le uspeli 
dobiti dve točki. Veseli dejstvo, 
da niso razočarali, ampak so se 
dostojno upirali trenutno naj
boljši ekipi v prvi slovenski na-
miznoteniški ligi. 

Posamezni izidi: Petrovič -
Marko Zafoštnik 2:0, Pan - Gre
gor Zafoštnik 2:0, Petelin -
Grbič 0:2, Petrovič/Pan - Gregor 
Zafoštnik/ Grbič 2:0, Petrovič -
Gregor Zafoštnik 2:0, Legiša -
Janžekovič 0:2, Pan - Grbič 2:0. 

D . K . 

Rekreoiiiska liga 
v tretjem krogu rekreacijske 

lige sta bili dve srečanji. V 
prvem sta se pomerila ekipi Ta-
luma in ŠD Ptujska Gora. Zma
gali so Kidričani s 50:44 (28:19). 
V drugem srečanju sta se pome
rili ekipi ŠD Kidričevo in ŠD 
Podlehnik. Zmagali so košar

karji Kidričevega z 49:37 (17:8). 
Vrstni red: Talum 6, Ptujska 

Gora 4, Kidričevo in Majšperk 
3, Podlehnik 2 točki. Najboljši 
strelci po treh krogih: Mitja 
Medved 73, Ratko Hojak 56, 
Mitja Drevenšek 33. . . 

D . K . 

PIANINSKI KOTIČEK 
# Boiiino-novolet' 
ni pohod na 
Donaiko goro 

PD Ptuj organizira v petek, 26. 
decembra, pohod na Donačko 
goro. Odhod posebnega avtobu
sa je ob 7. uri z AP Ptuj, predvi
dena vrnitev ob 19. uri. Oprema 
zimska, hrana in pijača iz 
nahrbtnika. Cena izleta je 500 
SIT. Prijave z vplačilom v pisar
ni društva do petka, 19.12., oz. 
do zasedbe avtobusa (20 oseb). 
Izlet vodita: Tone Piu-g in Franc 
Korpar. 

O D B O J K A 

Marsel Ptuj: Terbučeva, Zenunovičeva, Mohorkova, Lipovčeva, 
Godčeva, Vindiševa, Gojkoškova, Merharjeva, Prauhartova. 

Odbojkarice ptujskega Marsela 
so v sredo odigrale prvenstveno 
srečanje v 1. B DOL z ekipo 
ljubljanskega Tabora in ga pre
pričljivo dobile. Gostje so sicer 
tretjeuvrščena ekipa, vendar to
krat niso bile dorasle tekmice 
domačim igralkam, ki so bile iz
redno razpoložene za igro. Prak
tično jim je vse uspevalo. Zelo do
bro so zaigrale ob mreži, 
predvsem blokadi odličen je bil 
sprejem, v napadu pa so povsem 
razbile gostujoči obrambni blok. 
Z nekaj atraktivnimi potezami so 
Ptujčanke navdušile maloštevil
no občinstvo in slavile zasluženo 

zmago, po samo osemintridesetih 
minutah igre. Rezultati nizov: 
15:1,15:0,15:4. 

MARSEL' GOSTIŠČA 

Marsel Ptuj: Terbučeva^ Ze-
nimovičeva, Mohorkova, Sero-
na, Lipovčeva, Godčeva, Vin-
diševa, Gojkoškova, Merharje
va, Prauhartova. 

Krog pred koncem tekmovanja 
je bilo vzdušje v ptujski športni 
dvorani Mladika svečano. Zbralo 
se je tudi večje število gledalcev 
kot ponavadi.' Prišli so pozdravit 

nove prvoligašinje v derbi 
srečanju z drugouvrščeno ekipo 
Gostišča Štorman, ki se bo po vsej 
verjetnosti tudi uvrstila v prvo 
slovensko odbojkarsko žensko 
ligo. Srečanje je bilo na solidni 
ravni. Igra Ptujčank pa ni bila 
takšna kot na sredinem srečanju, 
toda vseeno ni bilo večjih težav za 
zmago. Rezultati nizov: 15:6, 
15:12,15:5. 

Po zaključenem srečanju so si 
vodstvo kluba in igralke pri
voščili majhno slavje, kot je to v 
navadi, s šampanjcem, ki pomeni 
osvojeno prvo mesto, slovo od 
prve B lige in nastopanje v žen
skem slovenskem elitnem razre
du. 

D . K . 

M A L I N O G O M E T 

V soboto in nedeljo, 13. in 14. decembra, se obeta v ptujski 
športni dvorani Center, zelo zanimivo nogometno tekmovanje 
KMN Poetovio bo organiziral flnale tekmovanja za slovenski 
revialni pokal 97. Pomerilo se bo šestnajst ekip, ki bodo igrale 
v štirih skupinah. 

Ptujčani spadajo med najboljše 
in tudi najuspešnejše malonogo-
metne ekipe v Sloveniji in so že 
bili organizatorji dveh državnih 
prvenstev, superpokala Slovenije, 
bili gostitelji malonogometni slo
venski reprezentanci, organizirali 
prvenstvo mladih. Ljubitelji male
ga nogometa, predvsem pa 
občudovalci nogometnih mojstrov 
bodo vsekakor prišli na svoj račim. 
V dveh dnevih si bodo lahko ogle
dali zanimiva srečanja. 

Ptujčani so bili do prejšnjega 
tedna praktično edina prvoligaška 
ekipa v športih z žogo, ki je stari 
Ptuj predstavljala po vsej Sloveni
ji. Po prvem delu prvenstva v 1. 
SLMN se Poetovio Mila nahaja na 
petem mestu. Verjetno niso naj
bolj zadovoljni s to uvrstitvijo, 
zato bodo po letih 1993 in 1995 
poizkusili še tretjič osvojiti žlaht
no in prestižno malonogometno 
lovoriko. Kot organizatorji so or
ganizirali vse razen tega tekmo
vanja. Seveda priprave potekajo že 
dalj časa. Fredi Kmetec in njegovi 

sodelavci bodo naredili vse, da se 
bodo ekipe prijetno počutile na 
Ptuju, sami pa bodo poizkusili biti 
tudi dobri gostitelji in poseči po 
najvišjih mestih na finalnem tur
nirju 

Poetovio bo tekmoval v skupini 

Fredi Kmetec 

D, za nasprotnike b o ^ i m e l i eki
pe Hlade, Javomik in Interier. 
Tudi sestava domače ekipe je zna
na in bo enaka kot 1995 leta, ko so 
drugič zmagali v tem tekmovanju. 
Nastopili bodo: Silvester Komik, 
Ivo Lončarič, Emil Šterbal, Milan 
Emeršič, Boris Klinger, Franci 
Fridl, Tomaž Emeršič, Vlado Ko-
kol, Robert Vesenjak in Nastja 
Čeh. 

V dvanajstih sezonah so ptujski 
malonogometaši osvojili 575 poka
lov, Milan Emeršič je s 93 zadetki 
četrti strelec tega tekmovanja, Sil
vester Komik je z 210 točkami in 
18 prejetimi pokali najboljši vra
tar, Tomaž Emeršič s 155 točkami 
na tretjem mestu med vsemi igral
ci. Ekipa Poetovie pa je tudi po šte
vilu pokalov, osvojenih v SRP, na 
prvem mestu, saj jih je osvojila 
točno sto, kar je "samo" dvaindvaj
set več kot drugouvrščena ekipa 
Talci. Zaradi vsega tega in 
predvsem zaradi zanimivega nogo
meta se izplača priti v športno dvo
rano Center, kjer bodo dva dni v 
središču pozornosti skoraj vsi naj
boljši igralci malega nogometa. 

D . K . 

S L O V E N S K A B I S T R I C A / NOGOMET IMA TRADICIJO 

Z dobrim delom v višii rana 
Nogomet ima v Slovenski Bistrici bogato tradicijo, 

vendar pa je klub v zadnjih dveh letih doživljal kri
zo rezultatov. Iz 3. SNL - vzhod je izpadel v 1. ligo 
MNZ Ptuj, kjer je v lanski sezoni le z veliko težavo 
ohranil status. Ljudje pod vznožjem Pohorja so za
vihali rokave z mislijo, da končno krenejo tudi po 
lestvici navzgor. Tega zaenkrat še točkovno ni opa
ziti, vendar je igra njihove članske ekipe vzpodbud
na. 

O nogometu v Slovenski Bistrici smo se pogovar
jali s trenerjem Ivanom Simoničem, dolgoletnim 
igralcem tega kluba. 

# K a k o bi ocenili jesenski del prvenstva v 1. ligi 
MNZ Ptuj? 

"Menim, da se v L ligi MNZ Ptuj igra najkvalitet
nejši nogomet, kar se tiče četrtih lig. Vsako leto je 
osem ekip, ki se bori za naslov prvaka, tudi letos je 
tako. Razlog za to pa je, da se vsako leto bolje dela po 
klubih, predvsem z mladimi, zato se tudi kvaliteta 
nogometa v naši ligi stopnjuje. Mislim, da Bistrica 
ne ostaja veliko za tem. I^tos smo startali tudi z 
mladinsko ekipo, kjer imamo cilj, da bi se uvrstili v 
2. SML - vzhod. To je mlada in perspektivna ekipa." 

# V lanski sezoni je Bistrica komaj ostala v 1. 
ligi. Kakšno je stanje sedaj? 

"Ekipa je v primerjavi z lansko v enaki igralski za
sedbi, vrnil se je samo vratar Hvaleč. V letošnji sezo
ni je bil pristop k delu malo drugačen. Dobili smo 
novo vodstvo z ambicioznim predsednikom Henri
kom Stegnejem, ki si je zastavil nekatere cilje. Zra
ven tega imamo dobrega vodjo marketinga. Delamo 
popolnoma amatersko, ne plačujemo nikogar. Ekipa 
je mlada, saj ima v povprečju 22 let. Nogomet v Bi
strici poskušamo vrniti ha višji nivo. Zastavljeni cilj 
pa je, da bi čez pet let imeli v Slovenski Bistrici dru-
goligaša" 

# P o vsem tem bi potem morali kaj hitro postati 
tretjeligaš. Kakšni so cilji v letošnji sezoni? 

"Naš cilj letos je, da stabiliziramo ekipo in izbori
mo obstanek v 1. ligi MNZ Ptuj. Liga je kvalitetna, 
zato tudi moramo kvaliteto igrati. Menim, da igra
mo dobro. Imeli smo tudi veliko nesreče, namreč na 
srečanjih smo si pripravili veliko priložnosti, le rea
lizacija je šepaia. S tremi, štiriroi okrepitvami bi 
lahko dvignili igro še na višji kvalitetni nivo. Letos 
je, kot sem že dejal, osnovni cilj obstanek, v nas
lednji sezoni pa start na 1. mesto v MNZ Ptuj in se
veda vstop v 3. SNL - vzhod." 

P L A V A N J E 

Na šestem Miklavževm mednarodnem plavalnem mitingu se je 
pomerilo v najkrajših disciplinah 32 klubov iz 9 držav. Pokriti 
bazen v Tivoliju je bil skoraj prtesen za 520 plavalcev in več kot 
600 gledalcev. 

V disciplini 100 m prosto, kjer je 
startalo kar 111 plavalcev, je Ma
tevž Božičko s časom 59,57 osvojil 
med slovenskimi predstavniki 
sedmo, Uroš Gojkovič pa s časom 
1.02,08 petnajsto mesto. Za 3 se
kunde sta popravila osebni rekord 
v isti disciplini tudi Bemi Pihler s 

časom 1.06,90 in Boštjan Maračič 
1.06,96. Miha Sori je na 50 m 
prosto s časom 43,68 zasedel med 
svojimi letniki 16. mesto. 

Tudi s plavanjem na 100 m prsno 
so Matevž s časom 1.17,38, Uroš z 
1.23,60 in Boštjan z 1.29,64 dokaza
li, da so lahko na državnem 

prvenstvu med finalisti. 
Najzanimivejši so vedno boji šta

fet na koncu tekmovanja. Tokrat 
so se z vsemi 32 klubi pomerili 
naši plavalci na 4 x 50 m prosto in 
zasedli s časom 1.54,39 več kot 
odlično 5. mesto, med slovenskimi 
štafetami pa celo tretji. Vsi (Bemi, 
Boštjan, Uroš in Matežv) so pre
plavali 50 m pod 30 sekundami, 
Matevž celo spet v času osebnega 
rekorda 25,97. 

F.R. 

P T U J / DRUGA PRODAJALNA PLETENINE 

P o denaiionalizaiiji oživljena Pletenina 
Šestega novembra letos je ponovno oživela 

blagovna znamka Pletenine (krogec, zapolnjen 
s prepletenimi zankami) , ki je bila včasih s ino
nim za kval i tetno s lovensko spodnje per i lo, ko
palke in trenirke. Tega dne so namreč v Pod-
skrajniku pri Cerknic i , kjer stoji nova tovarna 
(staro v Ljubljani na Zaloški cesti so podr l i ) , 
pripravi l i pr i ložnostno s lovesnost . 

Z denacionalizacijo se je Hribarjevim, ki jim je 
bila Pletenina odvzeta, ponovno ponudila pri
ložnost, da njeno proizvodnjo oživijo. Trenutno 
okrog trideset vrhunskih šivilj s Petrom Hribarjem, 
ki je gonilna sila pri oživljanju Pleteninine blagov
ne znamke, proizvaja že okrog 115 vrst proizvo
dov, različnih modelov ženskega, moškega in 
otroškega spodnjega perila. Od ponedeljka je 
večina teh proizvodov naprodaj tudi v Ptuju, v 
Cankarjevi 4, v nekdanji Stefanelovi prodajalni. 
Ru j je ob Cerknici drugo mesto, kjer je podjetje, ki 

nadaljuje tradicijo blagovne znamke Pletenina, 
odprlo svojo prodajalno. Kot dopolnilni program v 
njej prodajajo tudi izdelke Vezenin Bled in Triglava 
iz Kranja. To je njihova začasna prodajalna, saj se 
želijo preseliti na novo, ki bo bližnja mestnemu 
središču. Poleg tega bi tudi v Ptuju radi uredili 
trgovino v hišnem stilu, v kateri bo prevladovala 
viseča prodaja. 

'V Ptuj prihajamo s programom, ki ga ljudje do
bro poznajo. Na tem območju je Pletenina včasih 
dobro prodajala. Današnja Pletenina je še boljša 
kot nekoč. Nadaljujemo tradicijo in želimo biti še 
boljši. Želimo dokazati, da tudi Slovenci znamo 
delati vrhunsko spodnje perilo," je ob odprtju pro
dajalne v Ptuju, prve zunaj tovarne, povedal Peter 
Hribar, ki nadaljuje družinsko tradicijo, ki sta jo 
začela dedek in babica. 

M G 
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17. zloiv rafcnvlcv Borkn NorvolV 
Boksarski klub Ptuj je v soboto izvedel tradicionalno tekmovan
je v boksu - 17. zlato rokavico. To tekmovanje sodi v Sloveniji v 
vrhunec boksarskih tekmovanj, še posebej če upoštevamo dejst
vo, da pri nas nimamo najbolj urejenega tekmovalnega sistema. 
Vidi se da še najbolje v slovenskem boksu delajo Ptujčani, Id so 
tudi najbolje organizirani. Sicer pa je najvažnejše, da se je po 
dolgem času na eni izmed športnih prireditev zbralo ogromno 
število gledalcev. 

Veliko ljubiteljev boksa je 
prišla na prireditev, drugi pa so 
prišli , da bi videli evropskega 
prvaka Željka Mavroviča. Tu
kaj sta bila še Branko Cikatič, 
svetovni prvak v tajskem bok
su, in Tomaž Barada, velemoj
ster v kikboksu in taekvando-
ju. 

Boks je bil na dokaj visokem 
nivoju, če upoštevamo sloven
ske razmere. V pogovoru s pod
predsednikom kluba Jankom 
Gabrovcem smo izvedeli, da si 
v klubu izredno prizadevajo, , 

da bi na prireditev privabili še 
boksarje iz Italije, Avstrije in 
Madžarske. Toda zaenkrat še 
ni bilo odziva in tako so gledal
ci lahko videli štirinajst borb, v 
katerih so nastopali slovenski 
in hrvaški boksarji. Naju
spešnejši so bili ptujski boksar
ji, ki so osvojili kar pet pokalov 
oziroma pet zmag. Zlato roka
vico pa je zasluženo osvojil Bo
ris Horvat , član BK Ptuj , pet
kratni državni prvak v poltežki 
kategoriji. Videlo se je, da je 
dobro pripravljen . V borbi s 

predstavnikom BK Lada Jago
dic Almirjem Kurspahičem je 
prikazal vso boksarsko moj
strstvo. Njegova premoč v r in-
gu je bila preveč očitna. T u d i v 
drugih dvobojih je bil viden 
napreden ptujskih boksarjev, 
saj je večina s svojim boksom 
prisilila nasprotnike k 
predčasni predaji. To pa je vse
kakor uspeh dela njihovega tre
nerja Albina Merca. 

Rezultati ekshibicijskih 
dvobojev: Holc (BK Ptuj) -
Pi t tner (Lada Jagodic) 1 :1 , Re-
bernišek (Slovenska Bistrica) -
Bregant (Lada Jagodic) 0:2. 

Rezultati dvobojev v konku
renci po kategorijah: mušja: 
Zelenko (BK Ptuj) - Skifter 
(Lada Jagodic) 0 :2 ; pols-
rednja: Rašič (Lada Jagodic) -
Pejša (BK Tiger Zagreb) 0 :2 ; 
bantam: Mlakar (BK Ptuj) -
Šel (Slovenska Bistrica) 2:0 

predaja v 2. rundi ; srednja: Pe-
rekovič (BK Zagreb) - Galič 
(Ljubljana) 2 :0 ; polsrednja: 
Arnuš (BK Ptuj) - Pšajd (Lada 
Jagodic) 2 :0, predaja v 4. run
di; poltežka: Horvat (BK Ptuj) 
- Kurspahič (Lada Jagodic) 
2:0, predaja v 3. rund i ; velter: 
Jamar (Slovenska Bistrica) -
Zrinščak (BK Zagreb) 2 :0 , pre
daja v 3 rund i ; polvelter: Ke-
rin (BK Ptuj) - Rožič (Sloven
ska Bistrica) 2 :0, predaja v 3. 
rund i ; polsrednja: Zavec (BK 
Maribor) - Poljan (BK 
Varaždin) 2 :0 , predaja v 2. run
di; polvelter: Holc (BK Ptuj) -
Bačurin (BK Zagreb) 2 :0 ; su-
pertežka: Kovač (BK Ljublja
na) - Vac (BK Zagreb) 0 :2 ; 
težka: Berlekovič (Varaždin) -
Škerget (BK Zagreb) 0 :2 , pre
daja v 1. rundi . 

D.Klajnšek 

Ptujski župan Miroslav Luci in podpredsednik Boksarskega klu
ba Ptuj Janko Gabrovec sta Zeljku Mavroviču podarila simbo
lično darilo 

Boris Horvat, dobitnik zlate rokavice, v dvoboju z Almirjem Kur
spahičem 

R O K O M E T 

VELIKA NEDELJA: 
Kovačec, Trofenik 1, Grego-
rič 1, P o t o č n j a k l , Kumer 5, 
Bezjak 9, Šoštarič 8, Planine 
5, Kokol, Belec , Mesarec 1, 
Pisar 6. 

Rokometaši Velike Nedelje 
nadaljujejo uspešne nastope v 
1. B ligi. Tokra t so bili njihova 
"žrtev" igralci iz Šmartnega pri 
Litiji. Gostje, že tako ena 
slabših ekip v ligi, se nikakor 
niso znašli pred blizu 400 gle
dalci, ki jih je med tekmo zaba
vala pihalna godba. Prijetno 
vzdušje so dopolnili domači ro
kometaši , ki so po izenačenih 
začetnih minu tah prevzeli po
budo v svoje roke ter po dobri 
obrambni igri v napadu zade
vali z vseh položajev in razliko 
večali iz minu te v minuto . 
Gostje so le na t renutke poka
zali, da znajo igrati, kar pa je 
bilo za sobotno igro domačinov 
veliko premalo in katastrofa 
ekipe iz Šmartnega je bila neiz
bežna. Obrambo in delno na
pad domačinov je znova vodil 
Alan Potočnjak, ki pa je v dru
gem polčasu zaradi nenamer
nega udarca po glavi zapustil 
igro. 

Velika Nedelja ima dobro po
krita vsa igralna mesta, močno 
obrambo in učinkovit napad, 
zato je t renutno na četrtem 
mestu s samo dvema točkama 
zaostanka za vodilno Škofjo 
Loko. To pomeni , da je v igri 
za vrh, zato bo v Veliki Nedelji 
še zelo živahno! In prav je 
tako. 

l.kotar 

RADEČE PAPIR -
DRAVA 3 1 : 2 6 
( 2 1 : 1 2 ) 

Rokometaši ptujske Drave so 
gostovali v Radečah pri drugo-
uvrščeni ekipi Radeče papir. 
Ponovno so doživeli poraz, 
toda z igro tokrat niso 
razočarali, saj so zaigrali nepri
merno bolje. V prvem polčasu 
igra res ni bila blesteča, 
predvsem v obrambi , saj so do
bili enaindvajset zadetkov. V 
napadu pa je bilo nekaj napak 
in domači so seveda izkoristili 
to priložnost ter si do odmora 
priigrali devet zadetkov pred
nosti. 

V drugem polčasu pa je bila 
situacija na igrišču obrnjena. 
Rokometaši Drave so zaigrali 
zelo dobro ter zniževali visoko 
prednost domačinov iz prvega 
polčasa. Škoda je, da so 
Ptujčani v prvem polčasu pre
več zaostali. Sicer pa poraz s 
š t i r imi zadetki kaže dvigovanja 
forme ptujskih rokometašev. 

D.K. 

PYRAMIDIA -
POMURSKA 2 3 : 2 0 
(14 :7 ) 

PVRAMIDIA: Janžekovič, 
Valenko, M. Šandor 3, Ke
ienc, Margušič 7, Roškar, 
Ivančič 5, Žnidarič 1, F. Šan
dor 2, Ranfl 5, D . Ivančič, 
Cvitanič. 

V derbi srečanju druge slo
venske rokometne lige - vzhod 
so rokometaši Pyramidie iz 
Moškanjcev premagali prvega 
favorita. Vse do sredine prvega 
polčasa je bila igra enakovred
na, rezultat pa izenačen. Pri re
zultatu 2:2 so domači zapravili 
pet napadov in kazalo je, da se 
jim bo to maščevalo, toda tudi 
gostje so grešili. Do konca 
prvega polčasa je prakt ično 

igralo samo domače moštvo. 
Začetek drugega polčasa je mi
nil v enakovredni igri, saj so 
domači držali prednost sedmih 
zadetkov. Ko pa je v 39. minu t i 
srečanja bil iz nerazumljivega 
razloga izključen domači igra
lec Žnidar ič , so gostje to izko
ristili in vztrajno zniževali vi
soko vodstvo domačih rokome
tašev. Tako je bil zaključek 

srečanja zelo zanimiv, 
predvsem pa razburljiv. Z ne
kaj dobrimi obrambami se je 
izkazal vratar Pyramidie Va
lenko in srečanja je bilo potem 
praktično konec. V igri roko
metašev iz Moškanjcev je vi
den napredek in niso zaman 
pri samem vrhu prvenstvene 
razpredelnice 2. SRL - vzhod. 

D.K. 

MAU 
NOGOMET 

POETOViO M I U -
VUK0 4:1 (2 :0) 

Strelci: 1:0 Klinger (8), 2:0 
Arlič (15), 3:0 Brečko (46), 4:0 
Klinger (54), 4:1 Centa (56). 

Poetovio Mila: Komik, Va-
lentan, Presečnik, Brečko, 
Arlič, Predrag, Maksimovič, 
Ahčin, Milidragovič, Klinger, 
Krajinovič, Jerinič. 

V osmem krogu prve sloven
ske malonogometne lige so no
gometaši ptujske Poetovio 
Mile dosegli drugo zaporedno 
zmago. Tokra t so nekoliko ne
pričakovano lahko ugnali eki
po Vuko iz Ljubljane, čeprav 
so nastopili tudi brez svojega 
najboljšega strelca Zvonimirja 
Vidmarja, ki je staknil poškod
bo na treningu. 

D.K. 

MAJOLKA-
MiZARSTVO 
ŠIROVMIK 2 : 1 0 (0 :3) 

Strelci: 0:1 Pukšič (8), 0:2 
Ahmetovič (10), 0:3 Ahmeto-
vič (23), 0:4 Ahmetovič (33), 
1:4 Bračič (37), 1:5 Čuček 
(38), 1:6 Čuček (43), 1:7 
Pukšič (45), 1:8 Pukšič (46), 
1:9 Čuček (52), 1:10 Pukšič 
(53), 2:10 Bračič (57). 

Majolka: Mohorko, Kokol, 
Ovčar, Bračič, Ciglar, Trafe-
la. 

Nogometaši Majolke so 
doživeli na srečanju v 2. 
S L M N vzhod pravo katastro
fo. Zraven tega, da niso zaigra
li v kompletni postavi, so imeli 
še nesrečo, da je Mohorko bolj 
nerodno posredoval in ga je 
žoga zadela v roko. Tako je že 
na samem začetku dobil rdeči 
karton. Vse to pa so znali izko
ristiti gostje in visoko zmagali. 

D.K. 

MNZ P T U J - 1 . LIGA 

Rezultati 2. kroga: Vitomar-
ci Petlja - ŠD Podlehnik 7:5, 
Yur Team Juršinci - Gostišče 
Tone 5:4, ŠD Majšperk - Kro

na Zagi 7:6, Butik Ivana - Av-
toličarstvo Kac 6:3 
1.VIT0MAR.PETUA 2 2 0 O 17:7 6 
2. ŠD MAJŠPERK 2 2 0 O 12:9 6 
3. GOSTIŠČE TONE 2 1 0 1 9:6 3 
4.KR0NAZAGI 2 1 0 1 11:9 3 
5. YUR TEAM-JURŠI. 2 1 O 1 7:9 3 
6. BUTIK IVANA 2 1 0 1 8:13 3 
7. AVTOLIČAR. KAC 2 0 0 2 6:11 O 
8. ŠD PODLEHNIK 2 0 0 2 6:12 O 

MHZ PTUJ - 2 . LIGA 
Rezultati 2. kroga: Telekom 

Maribor - Dolane 3:8, Gastro 
Žetale - Bar Emeršič 4 :2 , Za
vod 93 - Zg. Pristava 3:9, Rajh 
Draženci - Cirkulane 3 :2, Lipa 
Vitomarci - Sestrže 2:1 
1. DOLANE 2 2 0 0 13:3 6 
2. ZG. PRISTAVA 2 2 0 O 16:9 6 
3. LIPA VITOMARCI 2 2 0 0 5:1 6 
4. RAJH DRŽENCI 2 1 1 O 4:3 4 
5. GASTRO 2 1 0 1 10:9 3 
6.ZAV0D93 2 1 0 1 5:9 3 
7, SESTRŽE 2 0 1 1 2:3 1 
8.ŠDCIRKUUNE 2 0 0 2 2:5 O 
9. BAR EMERŠIČ 2 0 0 2 4:7 O 
10. TELEKOM M6 2 0 0 2 3:110 

S . M . 

DRUGIKROG 
ORMOŠKE IIGE 

v drugem krogu zimske lige 
malega nogometa v Ormožu so 
bili v skupini A doseženi nas
lednji rezultati : 

Mladost - Pušenci 4 :1 (0 :0 ) , 
SKD - Joker Ivanjkovci 5:6 
(4 :4) , L i tmerk - Tomaž 1:6 
(1 :3) , Pršetinci - Mestna graba 
Renault 1 :9 (0 :3 ) . 

Na vrhu razpredelnice sta 
Mestna graba in Tomaž s po 
šest točkami, sledita pa jima 
Mladost in Ivanjkovci s po šti
r imi. 

V skupini B so se tekme dru
gega kroga končale takole: 
Smoki - Holermuos 2:4 (1 :1 ) , 
Zmaji Šalovci - Da Ugo 2:5 
(0 :4 ) , Borec - Središče 2:9 
(0 :5) , L ju tomer -TSO 7:1 
(2:0) . Na vrhu lestvice je z dve
ma zaporednima zmagama eki
pa Središča, druga je ekipa 
Holermuosa s š t i r imi točkami. 

Srečanja tretjega kroga bodo 
za skupino A v soboto, 13. de
cembra, od 13. ure naprej v 
prostorih telovadnice na Har
deku, za skupino B pa teden 
dni kasneje. 

vki 

STRELSTVO 
P t u j - H e r o j 

M a r o k 1 6 6 8 : 1 5 8 3 

v soboto so strelci Ptuja gostili nasprot
nike iz Sevnice. Trener domačinov Lud
vik Pšajd st. se je odpovedal najboljši 
strelki Majdi Raušl, ki zaradi reprezen-
tančih obveznosti ni mogla pomagati 
ekipi. Strelci Ptuja Franc Bedrač, Slavko 
Ivanovič in Janez Štuhec so zmagali kar 
za 85 krogov. Posamezno je zmagal Janez 
Štuhec s 577 krogi, Franc Bedrač je bil 
drugi s 559 krogi, tretji Sevničan Anton 
Ajster. Strelci Heroj Marok so nastopili v 
postavi Mirko Ognjenovič, Ivan Tomše 
in Anton Ajšter. 

Najboljši Ptujčani v prvi državni ligi iz 
kola v kolo streljajo boljše in po drugi za
poredni zmagi so sredi lestvice. V šestem 
krogu so Ptujčani gosti v Kočevskem 
Rogu. V petem krogu so bili vodilni 
strelci SD Petlja prosti . 

SI 

Š t u h e c z m a g o 

v a l e c E u r o s p e k t r a 

v Ljubljani je na velikem strelskem 
tekmovanju z zračno s tandardno pištolo 
- petem Eurospektru ekipno zmagala 
ljubljanska Olimpija s 1694 krogi. Zanjo 
so nastopili državni reprezentanti Vinko 
Srečko in Robi Krajnc ter svetovni re
korder med invalidi Ernest Jazbinšek. 
Ekipa Ptuja v sestavi Janez Štuhec, Slav

ko Ivanovič in Franc Bedrač je bila s 
1668 krogov druga. Tretji so bili strelci 
Morisa iz Kočevske Reke, 1660 kr. Ekip
nega dela se je udeležilo petnajst ekip. 
Drugo mesto za ptujske strelce je eden 
največjih uspehov Ptujčanov letos. 

Posamezno je zmagal najboljši Ptujčan, 
državni prvak Janez Štuhec s 678,1 kr. 
Štuhec je bil v rednem tekmovanju tudi 
prvi s 577 kr., za krog boljši od Vinka 
Srečka iz ljubljanske Olimpije, po play-
offu pa je Štuhec nastrelil najboljši rezul
tat finala 101,1 kroga, Srečko pa 99,9 in 
Janez Štuhec je zmagovalec za 2,2 kroga. 
Tretji je bil Robert Krajnc (Olimpija) s 
672 kr. 

SI 

# # • D r u g o p o z i v n o 

t e k m o v a n j e 

v nedeljo, sedmega decembra, je bilo 
drugo državno pozivno tekmovanje. Od 
ptujskih strelcev se je najbolje odrezala 
članica prve ekipe Ptuja in državna re-
prezentantka Majda Raušl. Majda je bila 
po rednem delu tekmovanju peta s 362 
kr., v finalu je nastrelila najboljši rezul
tat finala 99,1 kroga in je s 461,1 bila 
odlična tretja. Mladinka Alenka Peteršič 
je bila s sol idnimi 317 krogov peta. Tud i 
mladinci so se dobro odrezali. Mitja 
Potočnik je nastrelil 544 kr. in bil četrti . 
Robi Šimenko je bil s 534 krogi šesti. 

SI 

2 . k r o g 

s l o v e n j e g o r i š k e l i g e 

v soboto, 6. decembra, so strelci SD 
Trnovska vas na strelišču v Dornavi or
ganizirali 2. krog lige. Sodelovalo je 30 
strelcev. Zmagala je ekipa SD Željka I 
(606 krogov) pred SD Dornava I (580 kr.) 
in SD Dornava II (569 krogov). Posamez
no je slavil Mirko Moleh, Zeljka, 160 kr. 
pred Robertom Šmidom, Dornava, 155 
kr. in Ivanom Rebercem, Željka, 155 kr. 
Odlično 4. mesto je dosegel pionir Jernej 
Peteršič, 154 krogov. 

Razpored po dveh krogih - ekipno: 1. 
SD Željka 1 - 1 2 1 3 krogov, 2. SD Dorna
va I - 1165 krogov, 3. SD Gomila 1 - 1 1 1 5 
krogov. Posamezno: 1. Mirko Moleh, 
Željka, 319 kr., 2. Branko Žmauc , Željka, 
307 kr., 3. Ivan Reberc, Željka, 299 kr. 

Tretji krog bo 20^ decembra v Jurš incih 
v organizaciji SD Željka. 

J . H . 

P i o n i r s k a l i g a 
Strelska družina Tabor Jezica je v 

Ljubljani organizirala drugo kolo pionir
ske lige z zračno puško. Pionirke SD 
"Željka" Juršinci so ekipno osvojile peto 
mesto z nastreljanimi 473 krogi. Posa
mezno pa so dosegle naslednje rezultate: 
15. mesto Saša Cafuta 165 kr., 20. mesto 
Nina Pavlin 160 krogov, 26. mesto Staša 
Benko 148 krogov. Tretji krog lige bo de
cembra v Škofji Loki . 

P.D. 
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N O G O M E T / MLADINEC LOVRENC 

Prvo mesto ni preseneienje 
v nogometu se največ govori o ekipah iz najvišjih rangov tekmo
vanja, zelo rado pa se pozablja, da nogometa ne bi bilo brez ekip 
iz najnižjih lig. V Lovrencu na Dravskem polju je nogomet doma. 
V jesenskem delu prvenstva v drugi ligi MNZ Ptuj so za nekatere 
dosegli nepričakovane rezultate in uvrstitev. Trener Milan Had-
ler je ekipo dobro pripravil in rezultat je seveda tu. V jesenskem 
delu prvenstva so doživeli samo en poraz in prepričljivo osvojili 
naslov jesenskega prvaka z velikimi možnostmi, da tukaj tudi os
tanejo in v naslednji sezoni zaigrajo v 1. ligi MNZ Ptuj. 

Foto : S t u d i o 2 M E k i p a M l a d i n c a iz L o v r e n c a . 

O delu in načrtih kluba smo se 
pogovarjali s predsednikom Jan
ko Turkom, ki je bil sam nekdaj 
uspešen igralec, saj je igral za vse 
mlade selekcije pri Aluminiju, 

sedaj pa se je preizkusil tudi na 
predsedniškem mestu, in kot 
kaže, zelo uspešno. 

# Kako bi ocenili jesenski 
del sezone in kaj je po vašem 

mnenju pripomoglo k temu 
uspehu? 

"Mesto, na katerem je trenutno 
naša ekipa, je za marsikoga pre
senečenje in nasploh rezultati, 
ki smo jih dosegli v jesenskem 
delu prvenstva. Moram pa pove
dati, da si je naša ekipa zastavila 
prav tak cilj. Trener Milan Had-
ler je imel na voljo 18 igralcev in 
je uspel vnesti v ekipo športni 
duh in delovne navade, saj so se 
igralci neprimerno bolje pripra
vili za prvenstvo kot v preteklih 
sezonah. Zaigrali so maksimal
no angažirano in rezultat ni mo
gel izostati." 

# Kakšne pa so nasploh am
bicije Mladinca iz Lovrenca? 

"Osnovni cilj je, da bi osvojili 
naslov prvaka tudi po koncu 
prvenstva. To bo zelo težko, a če 
nam tudi ne bo uspelo, ne bo to 
nobena katastrofa. Ambicije se 
pojavljajo z igranjem v višjem 
rangu tekmovanja, ki pa zahteva 
veliko več organizacijskega pos
la. Zaenkrat nas okrog tega cilja 
čakajo podrobnejše analize, ki 
bodo pokazale, kaj imamo in kaj 
nam še manjka za višji rang tek
movanja." 

% Aktivni pa ste tudi drugje, 
ne samo v nogometni igri? 

"Tako je! Letos smo se lotili 
prenove celotnega športnega 
parka v Lovrencu. Postavili smo 
zaščitno ograjo za rokometnim 
igriščem, prenovili in prepleska-
li kovinske konstrukcije, naj
večji dosežek pa je vsekakor iz
gradnja igrišča za odbojko na 
mivki. Tudi v naslednjem letu 
imamo v načrtu nadaljevati pre
novo športnega parka in tako 
omogočiti izpolnjevanje vseh 
želja krajanov po rekreaciji." 

# Naredili ste veliko. Verjet
no pa so težave finančna 
sredstva? 

"Kot večina društev in klubov 
se tudi mi srečujemo s problemi 
financiranja. V isti sapi pa se 
moram zahvaliti našim sponzo-
rem in občini Kidričevo, ki so 
prisluhnili našim željam in 
prošnjam. Mi pa smo zraven 
tega dodali še veliko prosto
voljnega dela in na koncu uspe-
h." 

D.K. 

Cm I pm wm 
U^o in BoruHt 

Lidija Cafuta in Borut Tement, člana Karate DO kluba Ptuj, sta 
položila črni pas, 1. DAN, pri mojstru iz Švedske Rajmunda Rajku 
Lešniku. Karate DO klub Ptuj ga je te dni gostil, da je pripravljal 
ptujske karateiste. Na koncu so najuspešnejši opravili izpite za barv
ne in črne pasove. 

D.K. 

L i d i j a C a f u t a in B o r u t T e m e n t 

OBČINA J U R Š I N a 

Juršinci 3 b 
2256 J U R Š I N a 

R A Z P I S U J E 
prosto delovno mesto 
VIŠJI STROKOVNI SODELAVEC I 

(vodja referata za proračun in javne finance) 
Pogoji: 
- VI. ali V. stopnja strokovne izobrazbe ekonomske smeri 
- najmanj pet let delovnih izkušenj na delovnem mestu račimo-

vodja za kandidate VI. stopnje in desedetne delovne izkušnje za 
kandidate V. stopnje 

• poznavanja dela z osebnim računalnikom 
Delovno razmerje bo sklenjeno za nedoločen čas, s trimesečnim 

poskusnim delom. Pričetek dela 1.1. 1998. 
Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev in opisom delov

nih izkušenj pošljite na naslov: Občina Juršinci, Juršinci 3 b, 2256 
Juršinci, v roku 8 dni po objavi. 

Kandidate, ki izpolnjujejo pogoje, bomo povabili na razgovor. • 
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lirfo - glasbene novice! 
Info - kviz 
(iotovo veste, kateri pcvee je na 

sliki, l/iežile gUisovnieo, vpišite 
odgovor, in čc vam bo sreča na
klonjena, vam bodo v prodajalni 
Tehnika Emone Merkurja Ptuj 
podarili zgoščenko. 
Daje bila pred štirinajstimi dnevi 
na fotografiji Mariah Carey, je 
ugotovil Gregor Bezjak, Nova vas 
117 b, Ptuj. Čestitamo! 
O d g o v o r e na d a n a š n j e 
vpra,šanje pošljite (ali prinesite) 
na: Uredništvo Tednika, p.p. 
^)5, 2250 Ptuj. Rok četrtek, 18. 
decembra. a 

f i e š e v a f e c ; 

Nasfoi^: 

Ime pevca: 

Osnovno glasbeno pravilo je, da pos
lušalci pričakujemo od glasbenikov, da 
bo vsak nov projekt boljši od prejšnje
ga, zato je v glasbi tudi veliko eksperi
mentov, ki so lahko dobri ali slabi. Zelo 
domišljavo pa je misliti, da je vse, kar 
je novo na glasbenem tržišču, že kar 
samo po sebi tudi dobro. 

CIaus Noreen, Rene Dif, Soren Rasted in 
Lene Gravvford Nystrom so člani skupine 
AQUA, ki se je včasih imenovala Joy 
Speed. Veliko težav ima skandinavska 
skupina v ZDA, saj jih tovarna Matel (iz
delujejo lutke Barbie) toži zaradi hita Bar-
bie Girl. AQUA predstavlja nov zabavni 
"euro-dance" komad DOCTOR JONES 
( ^ ^ * * ) , vendar tokrat ob dobrem rit
mu ni takšnega poudarka na besedilu. 

BBC je ob koncu novembra izdal odlično 
popevko Perfect Day, ki je namenjena za 
otroški sklad Children in Need Charity. 
Zasedba TELETUBBIES so za britanski 
BBC posneli še eno otroško pesem, TE
LETUBBIES SAY EH-OH. ( * * * * ) 

Založba RCA je pred pol leta izbrala pet 
mladih fantov in jih naučila peti, plesati in 
komunicirati z občinstvom. Nova skupi
na nosi ime SIVE in njihov prvi komad je 
SLAM DUNK (DA FUNK) ( ¥ * * ) , ki je 
mešanica funka, popa in rapa. 

Glasbena televizija Viva "forsira" novo 
skupino STAR, ki je posnela izvrsten ko
mad WE'RE ONLY HUMAN 
( ^ * * * ^ ) in tipičen temnopolti 
"geto" videospot. Skupina STAR sije 
izvrsten melodičen rap komad, ki ga do
polnjuje ženski pevski zbor, edini minus 
v komadu pa je slaba bas linija. 

WILL SMITH je letos igral v filmu Men in 
Black, ki je prinesel solidno filmsko glas
bo. Ob koncu leta je gospod SMITH pri

pravil album Big Willie Style in komad 
GEHIN' JIGGY WIT IT ( * * * ) , v kate
rem je veliko scratcha. 

Britanska skupina M-PEOPLE je imela 
tele hite: Colour my Life, How can I Love 
you more, Renaissance, Moving on up, 
ltchycoo Park, Open up your Heart, Sign 
for sure Eyes, Just for you ... Ljudje iz 
Manchestra ali M-PEOPLE so spet v ve
liki formi v komadu FANTASV ISLAND 
( * * * • * : ) in v njem blesti Heather 
Small. 

Kar 12 let je skupina CHUMBAVVAMBA 
čakala na prvi hit in ta se imenuje 
Tubthumping. Zanimivo ime skupine 
CHUMBAVVAMBA, ki drugi poizkus izva
ja z neizrazito skladbo AMNESIA 
( * * ^ ) in jo najdete na zgoščenki 
Tubthumper. 

Avstralski duet SAVAGE GARDEN ses
tavljata Darren Hayes B. in Daniel Jones 
in sta si ime nadela po romanu Anne 
Rice. Fanta sta leto 1997 zaznamovala s 
skladbama I want you in To the Moon 
and back. SAVAGE GARDEN tokrat izva
jata pop balado TRULLV MADLY DEEP-
LY. ( * * * ) 

Najpopularnejši country izvajalec v 90. je 
gotovo GARTH BROOKS, ki je v karieri 
prodal že več kot 60 milijonov plošč. 
Odlični GARTH dokazuje, da je mojster, 
v skladbi LONGNECK BOHLE ( * * * ) , 
ki jo najdete na albumu Sevens. 

GREEN DAV so v 90. obujali spomine na 
punk glasbo in veliki met jim je uspel z 
zgoščenko Dookie. Nova zgoščenka 
Nimrad nima več toliko punk navdiha. 
Eno izmed presenečenj banda GREEN 
DAV je balada THE RIDDANCE. ( * * * ) 

V 60. so se zbrali Robert Plant, Jimmy 

Page, John Paul Jones in John Bonhan 
ter so ustanovili ročk skupino LED ZEP-
PELIN, ki je leta 1995 vstopila v Ročk N'-
Roll Hale of Fame. Legendarni rockerji 
LED ZEPPELIN imajo še nekaj neobjavl
jenih posnetkov in eden takšnih je tudi 
THE GIRL I LOVE ( * * ¥ * ) , ki je del 
dvojnega novega albuma BBC Sessions. 

Ameriška zasedba NO DOUBT ima tretji 
največji hit leta 1997 z naslovom Don't 
Speak. Katera pa sta največja hita leta 
1997 na lestvici Populamih 10, pa boste 
izvedeli čez 14 dni v posebnem članku. 
NO DOUBT tokrat igrajo s posebnim nav
dihom pesem SUNDAV MORNING 
( * ^ ^ ) , ki je tipična ska pesem. 

KENNV G. je ob Daveu Kozu najboljši 
saksofonist v svetu zabavne glasbe. Go
spod G. je na svoj deseti album uvrstil 
največje uspešnice in se seveda imenuje 
Greatest Hits. Nova uspavanka KENNV-
JA G.-ja nosi naslov LOVING YOU 
( ^ ^ ^ * ) in tokrat multi instrumentalist 
blesti z igranjem na klarinet. 

Ameriška skupina BLESSID UNION OF 
SOULS se je prvič pojavila na lestvicah s 
skladbo I Believe. BUOS igrajo preprosto 
pop skladbo LIGHT IN YOUR EVES 
( * * * * * ) , vendar je njihovo ljube
zensko besedilo na vrhuncu! 

CELINE DION se je rodila 30. marca 
1968 v Ouebecu. V njeni mladosti se je 
družina Dion navduševala nad petjem 
Carole King in nešteto krat so poslušali 
njeno veliko ploščo Tapestry. Posebej za 
CELINE DION pa so Carole King, Mark 
Hudson in Greg VVelIs napisali pesem 
THE REASON ( * * * * * ) . Čudovito 
balado dopolnjuje tudi čudovit verz: "You 
are the reason I wake up every day!" 

Dav id Brezn ik 

POPULARNIH 10 
LTe l l him 
- BARBRA STREISAND 
& CELINE DION 
2. Butterfly 
- MARIAH CAREY 
3. Perfect Day 
- VARIOUS ARTISTS 
4. Barbie Glrl - AQUA 
5.1 will Come to you 
-HANSON 
6. Freedom 
- ROBERT MILES & 
KATHY SLEDGE 
7. Torn 
-NATALIEIMBRUGLIA 
8. Sunchyme 
- DARIO G. 
9. Rascue me - BELL, 
BOOK & CANDLE 
10. it's Ukethat 
-RUN D.M.C.&JASON 
NEVINS 

Lestvico POPULARNIH 10 
lahko poslušate vsako 

soboto v večernem sporedu 
radia Ptuj. 

LUJZEK 
Dober den vsoki den! Na koledori 

piše pondelek, 8. grudna. Malo je 
hladno in sunce se kože izpod neba. 
Nič še preveč ne diši po mrzli zimi. 
Sneg je zapadna po gorah, mi, ki 
smo malo bliže pekla pa se še po je
sensko grejemo. Če vam čista po re
snici povem, se snega niti preveč ne 
veselim, more pa zapadnoti, drgačik 
zemlja za drugo letino nede zadosti 
vloge dobila. Pa tudi božični in no
voletni prozniki nasploh niso tisto ta 
provo, če narova neje v sneženo ode
jo zamotana. Ja, zaj so pred nami 
zodji dnevi totega leta in tak poma-
len bo že cajt za inventure. Mikloš se 
je že poslova, na dveri pa trkata še 
Božiček in dedek Mraz. Mikloš mi 
je prinesa nove duge gate, kaj me še 
čoka od drugih dveh, še ne vem, 
Mica pa mi itak vsoko leto kokšno 
presenečeje naredi Če si nič drugega 
ne zmisli, te mi kokšno orodje kupi, 
ke bi lehko na stara leta boj strokov
no po zemlji rova in kopa. Loni je 
kupila polavtomatsko motiko za ko-

paje v gorici. Saj vete, to je tisti stroj, 
ki ga gor nad glavo vzdigneš, doj na 
zemljo pa čista sam podne. Mija z 
Mico sma nasploh modernizirana, 
saj v orodjarni visi tudi kosa japon
ske znamke "jakomaši", tanje parki
rani vozek firme "vlečmebuteln", za
nimiva je ročna lopata italjanske 
firme "notmeporini" in tak dale na
prej bi vam lehko našteva toto kme
tijsko mehanizacijo. 

Kaj vam naj gnes o politiki po
vem.-' Saj vse vidite in čujete po tele
viziji. Samo da meni neje čista ja
sno, ali smo tele mi, ki tote parla
mentarne prenose gledamo, ali tisti, 
ki se grejopred kamerami lustracije, 
menstruacije, masturbacije in druge 
politične igre brez meja in pameti. 
Zanimivo je, da so najbolj^lasni tis
ti, ki bi se morali najpret sami z vej-
ko vrečo pepela po glovi potrositi, 
zaj pa pepel in polena na druge 
mečejo. Najbolj sen se nasmeja, 
čeglih je bila zadeva za razjokati, 
kdo je en pametnajkovič enemi 
očita, da ga je vida, kak je v bivšem 
sistemi srbsko kolo plesa. Za posrati, 
vam rečem. Jaz tak rad dunajski 
valček plešem in se zdaj bojim, da 
me bo keri osel za Avstrijca razglo-
sa, čeglih se štejem za poštenega Slo
venca. 

Pa srečno in pozdrav od (dunaj
skega) LUJZEKA 

c<̂ MIacli dopisniki R A Z M I Š L J A N J A 
O B O J U P R O T I 
O D V I S N O S T I 

v našem svetu je veliko odvisnos
ti . Ljudje so odvisni od: alkohola, 
cigaret, mamil , raznih tablet ... Ve
l ikokra t se n a m zdi , da smo daleč 
od teh težav, predvsem daleč od od
visnosti z mamil i . Ker to ni res, se 
moramo proti njim borit i . 

Kako se lahko proti drogam bori
mo? 

Najbolje sami sebe zavarujemo, če 
r e č e m o N E , ko n a m k d o p o n u d i 
kakršnokoli drogo. Droge sploh ni
koli ne smeš poskus i t i , ker po tem 
ne boš posta l odvisen . Vel ikokra t 
pravijo, da moraš droge enkra t po
skusiti , saj jih potem ne boš užival. 
Kaj pa, če so ti všeč?! H i t r o lahko 
postaneš odvisen od njih. 

Ljudem, ki že uživajo droge, to so 
predvsem mladi , bi morali pomaga
ti. Moral i bi se z njimi pogovori t i , 
zanje pripravit i čimveč srečanj, pri
k a z a t i j im s l abo s t r a n d r o g , ke r 
"lepo" že t ako poznajo . Mora l i b i 
sami sebi pr iznat i , da so zasvojeni, 
ker bi se potem lažje odločili za boj 
p r o t i o d v i s n o s t i . M o r a l i bi j im 
predstavit i kakšnega bivšega zasvo
jenca ... Morali bi jim pomagati , ne 
pa se jih na daleč izogibati , ker bi 
potem verjetno izgubili voljo za boj 
p ro t i drogam. Tis te , ki se n ikakor 
noč jo b o r i t i p r o t i o d v i s n o s t i , b i 
morali zavarovati. Pametno bi bilo, 
da bi v trgovinah, tako kot v ZDA, 
zastonj delili injekcijske igle, saj bi 
tako zmanjšali okužbe z AIDS-om. 

T u d i v Sloveni j i je ve l iko l judi 
umrlo zaradi prevelike količine ma
mil . T r u d i t i se moramo, da bi čim 
manj m l a d i h pos ta lo o d v i s n i h od 
mamil , cigaret in alkohola. 

Alenka Smigoc, 8. a 
V e l i k p r o b l e m na t e m sve tu so 

m a m i l a , a lkoho l , c igare te . V e d n o 
več ljudi je zasvojenih z njimi. Ci
g a r e t e p r i t e g n e j o skora j vsakega 
n a j s t n i k a . K o d o k o n č a š o s n o v n o 
šolo in vstopiš v srednjo šolo, se že 
začneš ozirati po teh nadlogah. Naj
prej za ideš v slabo d ružbo , po tem 
pa ti začnejo vsiljevati cigareto, al
kohol in morda tudi mamila . Zelo 
dobro je reči ne! Če rečeš ne, si zan
je takoj reva. Nihče se ne pogovarja 
več s tabo, izgubiš vse prijatelje in 
vsi te gledajo s s t r a šn imi pogledi . 
P o t e m pa te s p e t s p r e j m e j o v 
družbo in te počasi začnejo siliti z 
njimi. Pot rudi t i bi se morali , da bi 
ostali močni . Veliko ljudi je zasvo
jen ih z m a m i l i . T e m l judem je že 
t e ž k o p o m a g a t i . T e p r o b l e m e b i 
lahko reševali z zdravljenjem. Ene
mu najstniku ne moreš dopovedati , 
da mamila škodijo zdravju. Njemu 
so dobra in se jim ne bo odpovedal. 
Prav je, da si sam poiščeš p r imerno 

družbo, ne pa da družba najde tebe. 
Če bi starši pomagali in svoje otro
ke poskuša l i čim bolje vzgajati, b i 
bilo bolje. Živim v majhni vasici in 
n i k o l i n i s o b i l i mo j i s t a r š i 
z a s k r b l j e n i z a r a d i m e n e in moje 
družbe, zdaj pa so, saj je začel vpliv 
mesta prodirat i tudi na deželo. Po
skusimo se čim bolj oddaljiti od teh 
n a d l o g , saj b o m o s t e m o h r a n i l i 
svoje zdravje. 

Maja Traper, 8. b 
T r d n o sem sk len i l , da droge ali 

česa p o d o b n e g a n i k d a r ne b o m 
užival. V življenju še nisem prižgal 
c igare te in je t u d i na m i s l i m . K o 
pomis l im na zasvojence, se spom
nim, kako je hudo tudi za starše in 
so rodn ike t i s t ih , ki so zasvo jen ih 
razl ičnimi škodlj ivimi stvarmi. Če 
bi bilo več bolnišnic za zasvojence, 
m o r d a ne b i u m r l o t o l i k o l j u d i . 
Navsezadnje pa bi tudi policija mo
rala ukrepat i , da bi odkrila več pre
prodajalcev, ki bi jih morali kazno
vati z zaporno kaznijo, saj so prav 
oni vzrok mnogim žrtvam. 

Daniel Zemljak, 8. a 
Pogos to razmiš l j am o l judeh , ki 

so ujeti v najrazličnejše odvisnosti : 
droge, a lkohol . . . 

L judje , ki uživajo droge , so bi l i 
včasih takšni, kot smo sedaj mi. Pri 
nas še nihče ni poskušal droge (vsaj 
mislim tako). T u d i učitelji se t rudi
jo, da bi tako ostalo. Droga pogosto 
na jdemo v srednješolskih cen t r ih . 
T a m se seveda, če hočeš, oskrbiš s 
svojo "merico", ki ti lahko polepša 
in obenem pokvari življenje. Veliko 
mlad ih je sedaj že ujetih v past , iz 
katere se bodo težko rešili . Mnog i 
to p o s k u š a j o na r a z l i č n e n a č i n e . 
Zdrav i jo se v p o s e b n i h d o m o v i h . 
Malo ljudi se reši uživanja drog. Ko 
pogledamo vse to, kar se dogaja pri 

nas in d rugod po svetu, v id imo za 
č l o v e š t v o ze lo č r n o p r i h o d n o s t . 
Lepo bi bilo, da v pr ihodnje noben 
zdrav človek ne bi smel uživati dro
ge ... Mladi , ki nam pogosto priha
jajo na misel te stvari, bi morali reči 
t is t im, ki ponujajo droge: "Ne, hva
la!" I z o g i b a t i se je t r e b a t a k š n i h 
družb, vendar je to težko. 

U p a m , da v življenju ne bom ni
kol i zauži l n o b e n e d roge in kadi l 
tobaka ali "trave". 

Jernej Šosterič, 8. a 
učenci OŠ Videm 

P R I O B R T N I K U 
Včera j s m o ime l i n a r a v o s l o v n i 

dan. Ko smo se vsi zbrali v učilnici , 
nas je uči tel j ica r azpored i l a v pet 
s k u p i n . Vsaka s k u p i n a je d o b i l a 
s v o j e g a vod jo in z a p i s n i k a r j a . 
Učiteljica je vsaki skupin i dala list 
z vprašanji in tudi vsa potrebna na
vodila. Odpravili smo se pred šolo. 
Združ i l i smo se z učenci b razreda 
in se pos tavi l i v ko lono . Na h i t ro 
smo se o r i en t i r a l i in kren i l i p ro t i 
z ahodu . M e d potjo smo opazovali 
okolje. 

Ustavili smo se pred Mizars tvom 
Frica Gvida. Povabil nas je v delav
nico. Ker smo bil i zelo radovedni , 
smo mu zastavili vprašanja. Na vsa 
je z a n i m i v o o d g o v o r i l . O g l e d a l i 
smo si različne stroje. Na nekater ih 
n a m je pokazal , kako delujejo. Na 
koncu sem se v imenu vseh zahvali
la za vse, kar nam je pokazal in po
vedal. Vrnil i smo se v šolo. V učil
nici smo se o vsem pogovorili in za
pisali. Svoje vtise smo še narisali in 
u red i l i ma jhen kot iček . Naravos 
lovni dan mi je bil zelo všeč. 

Jana Kavčič, 3.a, 
OS Pranja Žgeča, Dornava 

O B I S K V 
V O J A Š N I C I 

z a v t o b u s o m smo se odpel ja l i v 
v o j a š n i c o . V M a r i b o r u n a s je 
pričakal vojak. Skupaj smo si ogle
dali puške, tope in tanke. Ko smo si 
vse ogledal i , smo šli v uči ln ico na 
m a l i c o . Vo jak n a m je r a z d e l i l 
značke in nalepke. Nato smo se od
peljali domov. Bilo je lepo. 

Dušanka Škamlec, l.r., 
OS Trnovska vas 

N E S P R E T N I 
R O P A R 

N a š p r i j a t e l j je šel vsak dan ob 
do ločenem času v t rgovino . Hod i l 
je po t rgovini in opazoval pr iprav
nico, kako se uči delati na blagajni. 
Videl je tudi , s kater im gumbom se 
odpre blagajna, da pr ide do denarja. 
Ko je blagajničarka odšla med poli
ce, je h i t ro odprl blagajno in jo iz
prazn i l . P r i tem so ga zalotil i var
n o s t n i k i . Vzeli so m u dena r in ga 
vrnili v blagajno. Prijatelj je prosil, 
da tega ne povejo njegovi d ruž in i . 
Opros t i l i so m u in mu rekli , da se 
to ne sme več zgoditi . 

Andreja Butolen, Bojana Pola-
nec. Meri Zelenko, Damijan Plohi, 
6.a, 

OŠ Olge Meglic, Ptuj 

Z I M A IN J E S E N 
Jesen: 
Nekam hi t ro si prišla, 
draga moja sestrica. 
Nekaj hi t ro mi povej, 
kdaj bo, kdaj bo sneg zapadel, 
draga moja sestrica? 
Zima: 
Joj, kako si lepa, botra moja, 
takšna si kot sestra moja, 
živa šoja. 
Marko Dugalič, S.a, 
OS Kidričevo 







P T U J / PODVOZ NE BO VEC POPLAVLJEN 

Odpravili pomant-
Idhvosti v podvozu 

O d t o k e z a m e t e o r n e v o d e v p o d v o z u s o z g r a d i l i n a v e č m e s t i h . 
Foto: M . O z m e c . 

Ptujski podvoz nas je kljub svoji lepoti zaradi poplavljenosti in 
posledično zaradi začasne neprevoznosti že trikrat razočaral. Ob 
prvem večjem nalivu je bojda odpovedala elektrika v črpališču, 
zaradi česar ni prišlo do zagona električnih črpalk, ki bi vodo 
izčrpale. V drugem in tretjem večjem nalivu pa je bil podvoz pop
lavljen zaradi napake v hidravličnem projektiranju oziroma 
neučinkovitem odvodnjavanju meteornih voda. 

Kot je povedal Anton Brodnjak, 
dipl. ing. gradbeništva iz Družbe 
za državne ceste Slovenije, vodja 
projekta gradnje ptujskega podvo
za, so minulo soboto in nedeljo de
lavci domače gradbene operative 
na račun projektanta in izvajalca 
del - italijanske firme Coopsette -
projektno napako popravili. Pri 

omenjenih dveh poplavah podvo
za je pri zajemanju vode v rešetke 
zaradi tega, ker so bili pokrovi 
jaškov zaprti, prihajalo do podtla-
ka, zaradi česar so do črpalk priha
jale premajhne količine vode. Za
radi premajhnega odvzema vode se 
je ustvaril vrtinec, ki je količine 
vode do črpalk še zmajnšeVal. Ob 

zadnjih dveh poplavah so zadevo 
sanirali tako, da so delavci odprli 
pokrove jaškov in voda je začelo 
normalno odtekati. Minulo soboto 
in nedeljo pa so gradbinci odtok 
vode z vozišča podvoza popravili 
oziroma dokončno sanirali. Tako 
so odtoke za meteorne vode zgra
dili na več mestih. Po zagotovilu 
Atona Brodnjaka zdaj ob večjih in 
daljših padavinah do poplavljanja 
podvoza ne bi smelo več prihajati, 
saj je napaka v hidravličnem 
izračunu odvajanja meteornih 
voda s tem posegom odpravljena. 
Upajmo, da bo ob večjih padavi
nah res tako! 

M.Ozmec 

PTUJ / CERTUSOVA POMEMBNA PRIDOBITEV 

Mlnubusa že na 
rednih progah 
Ni še dolgo tega, ko smo v Tedniku predstavili željo vodstva 
ptujskega Certusa po nakupu manjših avtobusov za primestni 
lokalni promet, pa že lahko zapišemo, da so konec minulega 
tedna del svoje poslovno odločitve uresničil i . Iz Nemčije so 
namreč uvozili dva 17-sedežna minubusa v turistični izvedbi 
znamke Mercedes Sprinter, z vgrajeno klimatsko napravo in 
hladilnikom za priročni bife. Z 2,10 m širine in 5,50 m 
dolžine ter evro-ekološkim dizelskim motorjem sta avtobusa 
izredno primerna za mestni in primestni potniški promet. Ker, 
pa sta oba izdelana v turistično-luksuzni izvedbi, sta skupaj 
veljala okoli 360.000 nemških mark. 

Kot je povedal direktor ptujske 
enote mariborskega Certusa Janez 
Caftita, so ju v redni potniški pro
met vključili že včeraj, 10. decem
bra, ko je prvi avtobus pričel voziti 
na redni šolski liniji v lokalnem 
prometu na ormoškem območju. 
Drugi avtobus pa je namenjen pot
niškemu prometu na relaciji Pmj -
Ljubljana, in sicer štirikrat te
densko, kar zadostuje običajnemu 
številu potnikov. V turistični sezoni 
in tudi sicer pa sta oba minibusa na 
voljo tudi manjšim skupinam; za 
izlete, ekskurzije in razne oglede 

oziroma obiske sejmov. 
V Certusu Maribor so imeli do 

včeraj v voznem parku 298 
različnih avtobusov, od katerih jih 
je bilo v ptujski enoti 68. Z novima 
minibusoma pa so vozni park 
povečali na okroglih 300 avto
busov, od katerih jih je v ptujski 
enoti sedaj 70. V naslednjih petih 
letih nameravajo v celotnem Cer
tusu vozni park temeljito obnoviti, 
od tega kar s 150 avtobusi najvišje 
kvalitete, znamke Mercedes -
MAN. 

- O M 

M e r c e d e s o v a m i n i b u s a n a d v o r i š č u p t u j s k e g a C e r -
t U S A J k m a l u p o t e m , k o s o j u p r i p e l j a l i i z N e m č i j e , i 

P T U J / VZDRŽEVALCI 
CEST ZAGOTAVLJAJO: 

V zimski službi 
pripravljeni 

Zima je pred durmi, predvsem namjaljši 
l<omaj čal(ajo, da bo v predprazničnih 
dneh zamljo ovila opojna belina, 
vzdrževalcem cest pa ni vseeno, kako in v 
kolikšnem obsegu se bo to zgodilo, čep
rav v štabu zimske službe trdijo, da so na 
novo zimsko sezono že pripravljeni. 

Kot je povedal Dušan Sagadin, vodja 
vzdrževanja in štaba zimske službe v 
Cestnem podjetju Ptuj, ki skrbi za pluženje 
in posipavanje vseh magistralnih, regio
nalnih in lokalnih cest, imajo na voljo 24 
plužnih vozil, več kot 1.500 kubičnih met
rov posipnega granulata in 700 ton soli. 
Vse to naj bi zadostovalo tudi v primeru 
hujše zime, kot jo nekateri napovedujejo. 
Sicer pa bodo veseli, če jim boste v prime
ru snega ali poledice svoje pripombe ali 
vprašanja sporočali po telefonu 773-321. 

Borut Sagadin, vodja zimske službe v 
Komunalnem podjetju Ptuj, kjer skrbijo za 
pluženje in posipavanje mestnih ulic in 
trgov v Ruju, pa je povedal, da imajo na 
voljo 15 plužnih vozil, okoli 100 kubičnih 
metrov peska in okoli 100 ton soli. Prvič 
bodo ulice posipavali z raztopino kalcijeve 
soli, ki je ekološko sprejemljiva in učinko
vitejša od natrijevega klorida. Tudi v Ko
munalnem podjetju vas v primeru 
sneženja in morebitnih nejasnosti z vesel
jem pričakujejo po telefonu 771-641. 

Ob vsem tem nas torej ne bi smelo 
skrbeti. Če seveda nismo pozabili na 
zimsko opremo svojih vozil. Če na kolesih 
svojih jeklenih konjičkov še nimate 
zimskih plaščev, storite to čimprej, sicer 
pa naj bodo v prtljažniku vedno verige; tudi 
kakšna priročna lopata ne bo odveč, da ne 
govorimo o tekočini proti zamrzovanju. Pa 
srečno in predvsem varno vožnjo! 

- O M 
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Roman EKART s.p. 
Sp. Jablane 19, CIRKOVCE 

Tel. 062/792-132, mtel:0609/647-580 

Kulturni 
križem kražem 
PTUJ • Danes bo ob 17. uri na 
gradu predavanje Marjete 
Ciglenečki na temo Jan Oeltjen 
v Sloveniji in retrospektivna 
razstava Oeltjenovih grafik v Ol
denburgu. 
PTUJ • V gledališču bo danes 
ob 17. uri lutkovna skupina 
DPD Svoboda odigrala Zgodbo 
brez naslova Bojana Čebulja, 
predstavo pa bodo ponovili še 
v nedeljo, 14.12., ob 11. uri. 
ORMOŽ • Jutri bodo v avtosa-
lonu Renault na Hardeku odprli j 
razstavo likovnih dei novinarja 
in slikarja Bogdana Baroviča. 
Otvoritev ob 18. uri bo pos-
premljena bo s krajšim kultur
nim programom v izvedbi Maje 
Frangež. 
PTUJ • V refektoriju minorits-
kega samostana bo v petek, 12. 
decembra, ob 19. uri predstavi
tev pesniškega prvenca z nas
lovom Mala smrt Branke Alek
sandre Popovič. Pesmi bo reci
tiral igralec Peter Trnovšek, 
zaigral pa bo pianist Hinko 
Haas. 
CIRKOVCE • Prosvetno 
društvo Cirkovce in ZKO Ru j 
vabita na srečanje tamburaških 
orkestrov, ki bo v nedeljo, 14. 
12., ob 16. uri v dvorani v Cirko-
vcah. Predstavilo se bo 6 or
kestrov z območja ZKO Ru j . 
PTUJ • Društvo izobražencev 
Viktorina Rujskega bo v nedel
jo, 14. decembra, ob 17. uri 
pripravilo adventni večer Od 
barbarinega do treh kraljev z 
gostjo dr. Zmago Kumer in 
Kamniškimi koledniki. 
PTUJ • V ponedeljek, 15. 
decembra, ob 19. uri bo v 
viteški dvorani ptujskega gradu 
koncert, na katerem se bodo 
predstavili udeleženci dosedan
jih poletnih klavirskih šol profe
sorice Blaženke Arnič. Na dan 
koncerta so gostje med 18. in 
19. uro vabljeni tudi na ogled 
muzejskih zbirk. Vstop je prost! 
PTUJ • V dvorani glasbene 
šole Ptuj bo v ponedeljek, 15. 
decembra, ob 19. uri koncert 
mladih violinistk Mojce Meno
ni, študentke 3. letnika Akade
mije za glasbo. Barbare Šen-
veter, učenke 3. letnika glasbe
ne šole Ptuj, nastopila pa bosta 
tudi glasbena gosta iz Ljublja
ne, klarinetist Gregor Kovačič 
in pianistka l lonka Kovačič. 
PTUJ • ZKO Ruj pripravlja 
vsak drugi ponedeljek ob 19.30 
v Narodnem domu literarno de
lavnico, ki jo vodi Sonja Voto-
len. Prvo srečanje bo 15. 
decembra. 

PTUJ • V torek, 16. decembra, 
ob 19.30 bo v organizaciji ZKO 
Ptuj v steklarski delavnici^literar-
ni večer z Alešem Čarom, 
letošnjim dobitnikom nagrade 
za literarni prvenec. 
PTUJ • V četrtek, 18. decem
bra, ob 19. uri bo v mali dvorani 
Narodnega doma gostja 
ženskega večera Aljana Pri
možič, menda edina slovenska 
karikaiuristka (pred kratkim je 
razstavljala v galeriji Drava). 
PTUJ • V soboto, 20. decem
bra, bo ob 19. uri v Hairciubu 
Fenos na Mestnem trgu 4 odpr
ta razstava risb Aleksandra 
Fenosa. Razstava bo odprta 
samo tri dni. 

PTUJ • V dvorani Glasbene 
šole Ru j bo 18. decembra ob 
19. uri decembrski koncert, na 
katerem bodo nastopili sedanji 
in nekdanji učenci plasbene 
šole, ki nadaljujejo študij na 
srednji glasbeni šoli Maribor in 
na-akademiji za glasbo v Lj.. 
PTUJ • V dvorani Narodnega 
doma bo v torek, 23. decem
bra, ob 19. uri koncert orkestrov 
glasbene šole: harmonikarske-
ga, godalnega in pihalnega. 
PTUJ • V galeriji Drava bo do 
24. decembra odprta razstava 
ciklusa Razvoj praprotnega se
mena slikarke Mire Hajnc iz Ra
delj ob Dravi. 

PTUJ • V Šolskem centru je do 
12. decembra na ogled razsta
va o 120 letih obrtnega 
izobraževanja na Ruju, ki jo je 
postavila Tjaša Mrgole Jukič in 
razstava o sedanjem delu šole, 
ki jo je pripravil Stanko Kostan-
jevec iz Poklicne in tehniške 
strojne šole. 
PTUJ • Na ptujskem gradu sta 
na ogled razstavi Štukatura na 
ptujskem gradu avtorice Marje
te Ciglenečki in iz ljubljanske 
Narodne galerije prenesena 
razstava Vtis obilja. 
KINO PTUJ • Ta teden je ob 
18. in 20. uri na sporedu film 
Ugrabitev, prihodnji teden pa 
ob 20. uri Krvava obzorja, ob 
18. uri pa od 16. do 18.12. Willy 
3, od 19. do 21.12. pa predpre-
mierno Do nagega. 

ČRNA KRONIKA 
TRČENJE V KRIŽIŠČU 

Po lokalni cesti od Osluševcev 
proti križišču z magistralno cesto 
pri Cvetkovcih je v četrtek, 4. 
decembra , vozil osebni avto 26-
letni Jurček H. iz Ptuja. V križišču 
je trčil z avtomobi lom, ki ga je vo
zil Boris V. iz Ormoža. V trčenju 
se je Jurček H. hudo ranil. 

AVTO ZANESLO V BOK 
TOVORNJAKA 

v torek, 2. decembra , ob 18.30 
je 26-letni Franc B. iz Ivanjko-
vcev, obč ina Ormož, vozil to
vornjak po cesti proti Razkhžju. 
Njegov tovornjak je v škarje pre
hiteval z osebnim avtomobi lom 
42-letni Slavko M. iz Stročje vasi, 
obč ina Ljutomer. Na mokri in 
spolzki cesti je Slavkov avto za
neslo v bok tovornjaka, nato pa 
pred tovornjak, ki je osebni avto 
potisnil v jarek. V nezgodi je bil 
voznik osebnega avtomobi la 
hudo ranjen, Franc B. pa ni bil 
poškodovan. 

NESREČA PTUJČANA V 
RUŠAH 

Po regionalni cesti od Ruš pro
ti Smolniku je v petek, 5. decem
bra, nekaj po 2 1 . uri vozil osebni 
avto 25-letni Tomaž M. iz Ptuja. 
Na Falski cesti v Rušah je v os
trem ovinku zapeljal na nasprotni 
vozni pas in trčil z osebnim avto
mobi lom, ki ga je nasproti vozil 
30-letni Darko D. iz Maribora. V 
trčenju sta se huje ranili sopotnic i 
v Darkovem avtomobi lu, 25-letna 
Mateja D. in 3-letna dekl ica, obe 
iz Maribora. Voznika sta dobi la le 
manjše poškodbe. 

AVTO SE JE VNEL 
Po lokalni cesto od Rač proti 

Podovi je v soboto, 6. decembra , 
ob 2.45 vozil osebni avto 22-letni 
Srečko D. iz Hotinje vasi. V Bre-
zuli je v ovinku trčil v betonski 
prepust, kjer je avto odbi lo v dre
vo in potem so ga zajeli plameni. 
Na srečo sta se tedaj mimo pri
peljala policista z oddelka v 
Racah in hudo ranjenega vozni
ka rešila iz gorečega avtomobi la. 

PRAGERČAN V 
MARIBORČANA 

v petek, 5. decembra , nekaj 
pred 2 1 . uro je 45-letni Borut P. s 
Pragerskega vozil osebni avto 
skozi križišče Tržaške ceste in 
Jadranske ulice v Mariboru. Tam 
je trčil z osebnim avtomobi lom, 
ki ga je nasproti vozil in zavijal v 
levo 44-letni Zvonko K. iz Maribo
ra, v trčenju sta se oba voznika 
huje ranila. 

MOPEDIST HUDO RANJEN 
Po lokalni cesti skozi Spodnjo 

Veličino, obč ina Lenart, se je v 
petek, 5. decembra, ob 19.40 
peljal na kolesu z motor jem 34-
letni Danilo R. iz Rogoznice, KS 
Voličina. Vozil je pravilno po svoji 
desni , vendar je v nepreglednem 
ovinku vanj trčila z osebnim avto
mobi lom 25-letna Zvezdana M. iz 
Pesnice, ki je v ovinku zapeljala 
na nasprotni vozni pas. Mopedist 
je ob trčenju padel in se hudo ra
nil. 

UMRL OB PADCU V 
GLOBINO 

Na gradbišču v Ljubljani je v 
sredo, 3. decembra , dopo ldne 
samostojni podjetnik, 33-letni M. 
S. iz Laporja 83, obč ina Slo
venska Bistrica, na zunanji strani 
stavbe nameščal nosilce za šipe. 
Stal je na delovnem odru in med 
delom mu je verjetno spodrsni lo, 
izgubil je ravnotežje in omahni l v 
globino 3,8 metra. Pri tem se je 
tako hudo ranil, d a j e umrl na kra
ju nesreče. 

PADEL SEDEM METROV 
GLOBOKO 

v petek, 5. decembra, dopo ld 
ne je na strehi skladišča v Slo
venji vasi opravljal remontna dela 
35-letni Milan T. iz Vitomarcev. 
Med hojo po strehi se je zlomila 
salonitna plošča, padel je okoli 7 
metrov g loboko na asfalt in se 
hudo ranil. 

Z VLOMOM PO ŽIVILA IN 
PIJAČO 

Konec minulega tedna je nez
nanec vlomil v trgovino Danica 
na Ru jsk i Gori. Naložil si je večjo 
količino živil, nekaj pijače in c iga
ret ter 25 t isočakov, ki jih je našel 
v blagajni. Po oceni je lastnico 
trgovine oškodoval za dobr ih 
300.000 tolarjev. 

S TRAKTORJEM NA TIRE 
IN V SMRT 

v ponedel jek, 8. decembra, 
okoli 11 . ure je 68-letni V. T. iz 
Obreza 30, KS Središče ob Dra
vi, s kmeti jskim traktorjem zapel
jal na železniške tire v trenutku, 
ko je z njegove desne pripeljala 
lokomot iva. Z zvočnimi signali je 
strojevodja opozarjal voznika 
traktorja, vendar ta sirene najbrž 
ni slišal, bil je namreč naglušen 
in ni imel s lušnega aparata. Lo
komot iva je silovito trčila v trak
tor, voznik pa je zaradi hudih ran 
umrl na kraju nesreče. 

UMRLA ZARADI OPEKLIN 
v Bišu pri Trnovski vasi je v 

nedeljo, 7. decembra , nekaj pred 
15. uro 64-letna A. K. pospravl ja
la stanovanje. Med drugim je ho
tela odnesti še adventni venček, 
pri tem pa se ji je vnela obleka in 
v stanovanju je nastal požar, ki 
so ga kasneje pogasil i gasilci. 
Krajnčeva je v nesreči dobi la 
tako hude opekl ine, da je zaradi 
njih umrla. 

ZAŽGAL BALE SENA 
v nedeljo, 7. decembra, zjutraj 

je na gospodarskem poslopju na 
Vurberku izbruhnil požar. Gasilci 
so imeli precej dela, preden so 
ga pogasi l i . Tudi policisti so sto
pili v akcijo in domnevnega storil
ca še isti, dan prijeli. To je bil 26-
letni Z. Ž., ki naj bi bil na pod
strešju gospodarskega poslopja 
zažgal bale sena. Poleg sena je 
zgorelo tudi ostrežje 10 metrov 
do lgega gospodarskega poslop
ja . Po oceni je škode za okoli mi
lijon tolarjev. 

FF 

OSEBNA KRONIKA 
RODILE SO - čestitamo: 
Smilja Gaberc, Potrčeva 
50/a, Ptuj - dečka; Stanka 
Kokol, Bresnica 11, Ormož 
- deklico; Mima Sirec, 
Prečna pot 4, Ptuj - Tilna; 
Josipa Hrepevnik, Stritarje
va pot 13, Ptuj - Nika; Bri-
gita Muzek, Majski Vrh 12, 
Videm - Tamaro; Livija 
Meglic-Bohak, Volkmerjeva 
30, Ptuj - Evo; Simona 
Kramberger, Na postajo 6, 
Ptuj - Kevina; Brigita Ahac, 
Bukovci 135, Markovci -
Tadeja; Marjana Pevec, 
Vičanci 21, Ormož - Lučko; 
Jelka Galun, Tovarniška 9, 
Kidričevo - Roka. 
POROKA: Anton Vinko, 
Popovci 10, in Suzana 
Vrhar, Hladilniška pot. 

UMRLI SO: Julijana 
Svenšek, roj. Lozinšek, Zg. 
Gruškovje 3 7 , 1 9 1 7 - t 28. 
novembra 1997; Anton Slu
ga, Kicar 43, t- 1936 - t 28. 
novembra 1997; Elizabeta 
Brglez, Trniče 5, 1911 - t 
27. novembra 1997; Katari
na Hajšek, rojena Plajnšek, 
Kočice 5, 1926 - 1 27. no
vembra 1997; Alojz Kekec, 
Bukovci 68, • 1925 - t 28. 
novembra 1997; Friderik 
Karlo, Gorca 66, 1914 - t 
28. novembra 1997; Franc 
Feguš, Podlehnik 2, ;!U910 
- t 30. novembra 1997; Te
rezija Toplak, Prepolje 31, -i-
1933 - 1 30. novembra 1997; 
Marija Forštnarič, rojena 
Cvetko, Zabovci 25, ̂ i' 1905 
- t 28. novembra 1997; Ro-
zalija Nežmah, rojena Ho-
edl, Skorba 47/a, ^ ' 1925 - 1 
1. decembra 1997; Roza 
Zemljak, rojena Klethofer, 
Dravinjski Vrh 10, ^i' 1914-
t 1. decembra 1997; Ivan 
Glajzer, Sodince 14, Ptuj, -î  
1935 - 1 28. novembra 1997; 
Aleksander Mravlje, 
Kraigherjeva ul. 19, Ptuj , -i' 
1913 - t 2. decembra 1997; 
Cecilija Ozmec, rojena Ku-
kovec, Koračice 42, t 2. 
decembra; Jože Grabar, 
Volkmerjeva c. 10, Ptuj , -i' 
1926 - t 4. decembra 1997; 
Štefan Turnšek, Gerečja vas 
55, î- 1918 - t 3. decembra 
1997; Stanislav Bogša, Veli
ka Nedelja 9, 1933 - t 4. 
decembra 1997; Ludvik 
Bukvič, Rodni Vrh 8, t-
1931 - 1 3. decembra 1997. 


